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اختصاصی

سخنگوی وزارت آموزش و پرورش در نشست خبری با اصحاب رسانه عنوان کرد:

رتبه بندی معلمان به ایستگاه پایانی رسید
فرزانه حسنی

بــه گــزارش روزنامــه جمله، علــی فرهــادی، ســخنگوی وزارت آموزش و پــرورش در 
نشســت خبری با اصحاب رســانه که در دبستان پســرانه شهید حاج قاسم سلیمانی 
برگزار شد، در خصوص رتبه بندی معلمان، اظهار کرد: در شهریور سال گذشته حدود 
۵۷۲ معترض رتبه بندی داشته ایم فلذا همه این پرونده ها بررسی و احکام آنها صادر 
شد، اما یک بخشی از رتبه بندی مانده بود و آن هم شامل معلمان فاقد رتبه می شد. 
 وی افــزود: ایــن افــراد ۱۰۱ هــزار نفــر بودند فلــذا فضایی ایجاد شــد تا ایــن افراد هم 
مدارک و مســتندات خــود را ارائه کنند، این پرونده ها بررســی و رتبه های آن ها صادر 
 شد، ولو این که هنوز پرونده ۲۸ هزار نفر در دست بررسی است که تا سال آینده انجام 

خواهد شد.
 ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش با بیان این که در مهرماه ســال جــاری حدود ۱۰۴ 
هزار نفر به جمعیت آموزش و پرورش اضافه شد، خاطرنشان کرد: این افراد در آزمون 
کتبی شــرکت کرده فلذا در کانون های ارزیابی مورد ارزیابی قرار گرفته اند و از مهرماه 

وارد کلاس ها شدند، ولو این که احکام کارگزینی همه این معلمان صادر شده است.
 وی افزود: ۳۰ نفر از این افراد دانشجومعلم دانشگاه های فرهنگیان و شهید رجایی 
بوده اند و بقیه نیز از طریق ماده ۲۸ جذب شدند فلذا حقوق سه ماهه این افراد واریز 

شده است. 
 فرهــادی در ادامــه عنوان کــرد: برای معلمان جدیــد هم ابتدا مزایــای رتبه بندی را 
دریافت و ســپس پس از ارائه مدارک، پرونده آن ها تثبیت خواهد شــد، ناگفته نماند 
این افراد حدود ۵۸ هزار نفر هستند.   وی تصریح کرد: امسال ۲۸ هزار نفر در آزمون 
ابتدایــی و ۲۴ هــزار نفر در دبیری و هنرآموزی ظرفیت داشــته ایم که مقــداری از این 
ظرفیت باقی مانده است فلذا برای کسانی که اعتراض داشته اند قرار بود تا ۱۰ دی ماه 
اعلام نتیجه شود اما ظاهراً مشکلی در بحث اعلام نتیجه پیش آمد و به زودی نتایج 

اعتراضات آزمون ابتدایی و دبیری و هنرآموزی اعلام خواهد شد. 

به دنبال اخذ مجوز برای برگزاری آزمون استخدامی هستیم
 ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش با بیان این که اولویت ما این است که امسال قبل 
از پایان سال آزمون استخدامی را برگزار کنیم، اظهار کرد: با توجه به تغییر مدیریتی 
که در وزارت آموزش و پرورش و ســازمان اداری و اســتخدامی داشــته ایم این موضوع 
 بــه طــول انجامید فلــذا به دنبال اخذ مجوز هســتیم و به محض نهایی شــدن اعلام 

خواهیم کرد.

پنل های خورشیدی در پشت بام ۱۰۰ هزار مدرسه
 وی بــا اشــاره بــه این کــه بــه همــت خیــران مدرسه ســاز در ۲ هــزار مدرســه پنل های 
خورشــیدی برای استفاده از انرژی خورشید جایگذاری شــده است، خاطرنشان کرد: 

اگر هزینه برای ایجاد نیروگاه خورشیدی در پشت بام ۱۰۰ هزار مدرسه انجام شود به 
اندازه یک نیروگاه می توانیم تولید انرژی داشته باشیم.

کاهش آسیب های اجتماعی در بین دانش آموزان
 فرهادی در ادامه با اشاره به این که وزارت آموزش و پرورش در خصوص آسیب های 
اجتماعی اطلاع رسانی نمی کند، خاطرنشان کرد: شاید همین عدم اطلاع رسانی، به 
کاهش آسیب ها کمک کند اما در خصوص اطلاع رسانی این موضوع باید بیشتر مورد 
بررســی قرار گرفته و آن بخشــی که به کاهش آســیب ها  کمک می کند اعلام شود در 

این راستا متخصص باید جامعه هدف را در نظر گیرد و آن وقت اطلاع رسانی شود.
 وی افزود: در مدرسه ما باید هوشمندانه مواظب باشیم که مسائلی که عموما مربوط 

به خارج از مدرسه است به آموزش و پرورش ارتباط داده نشود.

 در ماده ۲۸ آزمون استخدامی، ظرفیت استان در نظر
 گرفته می شود

 ســخنگوی وزارت آموزش و پــرورش بــا بیــان این که در مــاده ۲۸ آزمون اســتخدامی 
ظرفیت اســتان در نظر گرفته می شــود، عنوان کرد: ممکن است فردی از یک شهر و 
یک رشته محل به شهر دیگری رفته و ثبت نام کند که بر این اساس تقاضای انتقال 

مطرح می شود.
 در پایان، فرهادی در جواب ســوال خبرنگار جمله، در خصوص برنامه برون ســپاری 
هنرستان ها به بخش صنعت، گفت: برون سپاری مدل موفقی است که قرار است از 
ظرفیت صنایع و شهرک های صنعتی استفاده کنیم فلذا بدهی ها طی دو ماه گذشته 
تسویه شد، فلذا این مراکز صنعتی دانش آموزان را آموزش می دهند و به نوعی نیروی 

انسانی مورد نیاز خود را تأمین می کنند.

اختصاصی

گزارش  »جمله « از ماجرای لغو معافیت مالیاتی سوخت برای کامیون های ایرانی؛ 

گروکشی  ترانزیتی  ترک ها  در  مرز 
در  ترکیــه  آشــکار  نقــش   و  دمشــق  ســقوط  ماجــرای  بعــداز  می رســد  به نظــر 
ســقوط نظــام بعــث ســوریه کــه منجــر بــه تنشــی سیاســی بیــن ایــران و ترکیــه 
ایجــاد  موجــب   و  رســیده  ترانزیتــی  و  اقتصــادی  عرصــه   بــه  کار  حــالا  شــد، 
اســت. شــده   ترکیــه  مرزهــای  پشــت  ایرانــی  راننــدگان  از  طولانــی   صفــی 

را  ایرانــی  بــرای کامیون هــای   ترکیــه هفتــه گذشــته معافیــت مالیاتــی ســوخت 
لغــو کــرد؛ تصمیمــی کــه موجــب توقــف بیــش از هــزار کامیــون در مــرز بــازرگان 
خــاک  وارد  آن  از  کامیــون   ۳۰۰ بــه  نزدیــک  روزانــه  کــه  مــرز  ایــن  اســت.  شــده 
اســت کامیون هــا  مــرور  و  عبــور  کامــل  توقــف  شــاهد  اکنــون  می شــد،   ترکیــه 

 ۸ دی ماه، گمرک ترکیه اعلام کرد که کامیون های تجاری ایران هنگام ورود به خاک این 
کشور باید به ازای ظرفیت هر لیتر باک خود ۲۸ لیر مالیات پرداخت کنند. این تصمیم 
موجب شده رانندگان به دلیل هزینه های بالا از عبور خودداری کنند. به گفته مقامات، 
 هر کامیون به طور متوسط باید حدود ۶۰ میلیون تومان بابت این مالیات پرداخت کند.

 فــردا، مقامــات گمرکــی ایــران و ترکیه جلســه ای بــرای بررســی این مشــکل برگزار 
می کننــد. خضــری، معــاون حمــل و نقــل ســازمان راهــداری ایــران، در ایــن بــاره 
گفــت: »در جلســه ای که در ســازمان راهداری برگزار شــد، تصمیماتی بــرای جبران 
مالیــات اخذشــده از راننــدگان اتخــاذ شــد. قــرار اســت بــا عرضــه ســوخت لیتــری 
 ۳۰۰ تومــان بــه راننــدگان، مابه التفــاوت ۵۵ هــزار تومانــی از آنــان اخــذ نشــود.«
 اروجعلــی علیــزاده، مدیــرکل راهــداری و حمل ونقل جــاده ای آذربایجان شــرقی، 
در ایــن بــاره گفــت: »ترکیــه با اقدامــی متقابــل از روز جمعــه گذشــته، کامیون های 
ایــن موضــوع  اســت.  کــرده  بــر ســوخت  مالیــات  پرداخــت  بــه  ملــزم  را  ایرانــی 
 هزینه هــای راننــدگان را به شــدت افزایــش داده و عبــور آنها را مختل کرده اســت.«

رانندگان می گویند توان پرداخت هزینه های تحمیل شــده را ندارند، زیرا این مالیات 
از درآمد آنها بیشتر است. به گفته مقامات، مذاکرات برای حل این مشکل در جریان 
 است و انتظار می رود به زودی راهکاری برای تسهیل عبور و مرور کامیون ها ارائه شود.
 بــه گــزارش ایران، جواد هدایتــی، مدیرکل دفتر ترانزیت ســازمان راهــداری، درباره 
طرح »باک پر« برای کامیون های خروجی از کشور گفت: طبق این طرح، کامیون های 
ایرانی و غیرایرانی باید باک ســوخت خود را پر کرده یا معادل هزینه آن را پرداخت 

کننــد. ایــن اقدام بــا هدف مقابله بــا قاچاق ســوخت و کنترل سوخت رســانی مرزی 
 اجرا شــده اســت و ســتاد مبارزه بــا قاچاق کالا و ســوخت مســئول اجرای آن اســت.

 بــا توجــه بــه اینکــه بیــش از ۹۰ درصــد ترانزیــت و جابه جایــی کالا از مســیرهای 
اســت هدف گــذاری  کــه ممکــن  انجــام می شــود، هدایتــی هشــدار داد  جــاده ای 
مســیرهای  نــرود.  پیــش  ابتدایــی،  ماهــه   ۹ هماننــد  ســال،  پایــان  تــا  ترانزیــت 
دریایــی،  و  جــاده ای  ریلــی،  مســیرهای  شــامل  شــمال-جنوب،  کریــدور  فعلــی 
شــود. فعــال  بایــد  کــه  اســت  برخــوردار  ترانزیــت  تنــی  میلیــون   ۲۰ ظرفیــت   از 

رمــان  بــا  مشــترک  نشســت  در  شهرســازی،  و  راه  وزیــر  صــادق،  فرزانــه   
دســتیابی  کــه  کــرد  اشــاره  روســیه،  فدراســیون  حمل ونقــل  وزیــر  اســتاراویت، 
شــمال-جنوب  کریــدور  مســیر  در  بــار  تــن  میلیــون   ۱۰ ترانزیــت  هــدف  بــه 
اســت. برخــوردار  ویــژه ای  اهمیــت  از  کشــور،  دو  پیشــین  توافقــات   طبــق 

 بــه گزارش  جملــه هم اکنون حجم مبادلات دو کشــور ۷.۵ تا ۱۰ میلیارد دلار اســت 
و قرار بود دو کشــور برای رســیدن به حجم مبادلات ۳۰ میلیــارد دلاری برنامه ریزی 
 کننــد امــا تنش هــای فعلــی تبــادلات قبلــی  را هــم بــا چالــش مواجــه کرده  اســت.

ایــران  بــه  تابســتان امســال صــادرات ترکیــه  گــزارش هــا در  بــر اســاس آخریــن 
مــدت  بــه  نســبت  ۱۶درصــدی  رشــد  بــا   ۲۰۲۴ مــی  تــا  ژانویــه  ماه هــای  در 
اســت. رســیده  دلار  میلیــون   ۳۴۰ و  میلیــارد  یــک  بــه  قبــل  ســال   مشــابه 

 ترکیــه در ماه هــای ژانویه تا می ۲۰۲۳ بالغ بر یک میلیــارد و ۱۵۱ میلیون دلار کالا به 
ایــران صادر کرده بود؛ امــا واردات ترکیه از ایران در پنج ماهه نخســت ۲۰۲۴ کاهش 
هفت درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته و از یک میلیارد و ۳۸ میلیون 
 دلار در مدت مشــابه ســال قبل به ۹۶۰ میلیون دلار در پنج ماهه ۲۰۲۴ رسیده است.

 بر اســاس این گزارش ترکیه در پنجمین ماه ســال جاری میلادی ۲۸۵ میلیون دلار 
کالا بــه ایــران صادر و ۲۶۲ میلیــون دلار کالا از ایران وارد کرده اســت. صادرات ترکیه 
به ایران در ماه می با رشــد ۱۴ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده 
و واردات این کشــور از ایران نیز رشــد ۲۰ درصدی داشته است. ترکیه در ماه می سال 
۲۰۲۳ بالغ بر ۲۴۹ میلیون دلار کالا به ایران صادر و ۲۱۷ میلیون دلار کالا از ایران وارد 

کرده بود.

وام

۵۰۰ هزار تومان فقط برای ثبت درخواست وام ازدواج 

 پیاده روی بانک مرکزی روی اعصاب
متقاضیان این وام

 بانک مرکزی برای منصرف کردن زوج های جوان از دریافت وام ازدواج به ظالمانه 
ترین روش ممکن یعنی اذیت و آزار روحی افراد متوسل شده است.

 ســامانه تســهیلات قــرض الحســنه ازدواج بانک مرکزی بــه گونه ای طراحی شــده 
 اســت که شــکی باقی نگذارد طراحان سامانه با هدف آزار دادن متقاضیان وام آن را 

طراحی کرده اند.
ایــن ســامانه در طول شــبانه روز معمولا پیــام در حال حاضر هیچ بانکی در اســتان 
انتخابی شما دارای ظرفیت ثبت درخواست نمی باشد می دهد اما کسانی که وقت 

زیاد داشته باشند ممکن است چند ثانیه در روز بتوانند اقدام به ثبت نام کنند.
امــا نکتــه مضحک ماجــرا اینجاســت که بانــک مرکــزی به صــورت رنــدوم و بدون 
زمانبنــدی مشــخص بانک ها را بــه صورت لحظه ای نمایش مــی دهد که بر فرض 
محال اگر یکی از زوجین بتواند در یک بانک ثبت درخواست کند همسرش به هیچ 
وجه نخواهد توانســت در آن بانک ثبت درخواســت کند چون بــا ورود نفر بعدی به 

سامانه آن بانک محو شده است!
از ســوی دیگر فرایند چک کردن امکان ثبت نام به خاطر لزوم ارائه کد ملی، شــماره 
موبایل، وارد کردن کد ارسالی و نیز کد کپچا فرایندی انرژی بر است ضمن اینکه هر 

دو دقیقــه یــک بار می بایســت این فرایند خنــده دار را برای بررســی امکان ثبت نام 
تکرار کنید!

شاید تصور کرده باشید که ثبت نام احتمالی زوج ها به معنای ثبت نام نهایی است 
در حالی که اگر بخت و اقبال با شــما یار باشــد و بتوانید درخواســت خود را برای یک 
بانک ثبت کنید تازه در لیســت رزرو قرار خواهید گرفت و مشــخص نیست زمانی که 
کل این ثبت نام برای قرار گرفتن در لیســت رزرو اســت چرا بانک مرکزی با اعصاب 

زوج ها بازی می کند و اجازه ثبت نام عادی را در لیست رزرو نمی دهد!
 نکتــه عجیب اینکــه اقدام احمقانه بانک مرکزی در طراحی این سیســتم مضحک 
باعث شــکل گیری یک کســب و کار در فضای مجازی برای ثبت نام شــده اســت به 
شــکلی که برخی ســایت های اینترنتی با گرفتن مبلغ ۵۰۰ هزار تومان اقدام به ثبت 

درخواست وام ازدواج در بانک و شعبه مورد نظر می کنند!
تماس خبرنگار ما با بانک مرکزی هم بی نتیجه بود و یکی از پرسنل روابط عمومی 
بانک مرکزی در این رابطه بیان کرد سامانه وام ازدواج ارتباطی با بانک مرکزی ندارد 
در حالی که سامانه بانک با دامنهcbi.ir که متعلق به بانک مرکزی است در دسترس 

سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران قرار دارد!

سازمان توسعه و نوسازی معادن و آگهی مزایده عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( شماره 253-1403/10 ت 
صنایع معدنی ایران 

شناسه 1856704 م الف 3422

شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران به نمایندگی از سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران در نظردارد مزایده 
عمومی با موضوع" انجام سرمایه گذاری به منظور اجرای کلیه مراحل اکتشاف و اخذ مجوزهای قانونی لازم )گواهی کشف و پروانه 
بهره برداری به نام ســازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران( با امکان تداوم فعالیت در قالب قرارداد استخراج و 
فروش ماده معدنی در محدوده اکتشــافی برایمه واقع در اســتان آذربایجان غربی" را از طریق مزایده عمومی و با تضمین شرکت 
در مزایــده به مبلغ 21.000.000.000  ریال )بیســت و یک میلیارد ریــال( )واریز نقدی یا ضمانت نامه بانکی( را اجرا نماید؛ لذا 
بدینوسیله از علاقمندان دعوت بعمل می آید جهت کسب اطلاعات بیشتر و تهیه اسناد مزایده از تاریخ 1403/10/15 و حداکثر 
تــا ســاعت 16 مورخ 1403/10/29 با در دســت داشــتن معرفی نامه و اصل فیــش واریزی به مبلغ چهار میلیون ریال بحســاب 
 4001053404028367 با عنوان تمرکز وجوه شــرکت های دولتی-شــرکت تهیه و تولیـــد مواد معـــدنی ایران به شــماره شبا 
IR 350100004001053404028367 و شناسه واریز 30 رقمی به شماره 388053482230170711010276247198 
نزد بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، به آدرس: تهران بالاتر از میدان ولیعصر - روبروی ســینما استقلال - شماره 1713 برج 
جنوبی - طبقه نهم –مدیریت حقوقی و قراردادها – دفتر امور اسناد مناقصه و مزایده مراجعه نمایند. ضمناً مهلت ارائه پیشنهادات 
حداکثر تا ساعت 17 روز شنبه مورخ 1403/11/13 می باشد و جلسه بازگشایی پاکات صبح روز یک شنبه مورخ 1403/11/14 

برگزار می گردد.

نوبت دوم

  روزنامه سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ورزشی

معرفی توانمندی های نوین
 بانک صــادرات ایــران در 
نمایشگاه »تراکنش دهم«

   دوشنبه    17دی 1403   5 رجب 1446قمری   6 ژانویه 2025 
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چرخ  موتورسواری  بانوان

با  نگاه سلیقه      ای می چرخد !
 نگاهی به مقوله موتورسواری زنان؛ از اشکالات قانون تا عادی سازی در اجتماع

پزشکیان در مراسم دانش آموختگی دانشگاه علوم انتظامی:

نیروهایمسلحزینت
ودژمحکمجامعههستند

J O M L E H

موتورسواری بانوان این روزها بیشتر از قدیم به چشم می آید. قدری هم عادی شده است تا جایی که 
چشم ها به دیدن بانوانی که بدون تغییر دادن ویژگی های ظاهری و هویتی، موتور می رانند عادت 

کرده است. چندین سال پیش، این مقوله عادی سازی نشده بود و مواردی هم که جسارت می کردند و 
گرفتار شدن به دست پلیس را به جان می خریدند، قیافه ی خود را کمی مردانه می کردند؛ مثلا کاپشن 

مردانه تن می کردند یا ماسک و کلاه می پوشیدند و تا زمانی که با آن ها صحبت نمی شد، قابل فهم 
نبود که زن هستند؛ امروز اما اینگونه نیست...



نمایندگان طیف پایــداری و تندروهای مجلس که از 
مدت ها قبل و به بهانه حضور »محمدجواد ظریف« 
در دولت، مســعود پزشــکیان را تهدید به شــکایت و 
محرومیت از حقوق اجتماعی می کردند، گویا تغییر 
مســیر دادند و اســتیضاح ســه تا چهار وزیــر را هدف 

گرفتند.
دو مــاه قبــل بــود کــه غضنفــری، نماینــده پایــداری 
مجلــس دربــاره برکناری ظریف به پزشــکیان اخطار 
داده و گفتــه بــود »اگــر هرچــه ســریع تر ایــن حکــم 
غیرقانونــی را لغــو نکنــد -ظریــف را عــزل نکند- به 
دستگاه قضایی شــکایت خواهیم کرد، در آن صورت 
پزشــکیان باید در دادگاه جواب دهد که مسلماً هیچ 
جوابی ندارد و به پنج الی پانزده ســال محرومیت از 
حقوق اجتماعی محکوم می شــود، اگر چنین اتفاقی 
بیفتد عملاً آقای پزشــکیان از ریاست جمهوری خلع 

می شود.«
البتــه در موضــوع ظریف هم تندروهــا به هدف خود 
رسیدند و »محمدجواد ظریف« تلاش دارد کمتر در 
دولت آفتابی شــود و حتی اخباری غیررســمی مبنی 
بر تصمیم وی برای کنار کشیدن از دولت منتشر شد 
اما تندروهــای مجلس و نماینــدگان طیف پایداری، 
نوک حمله خود را به ســمت »همتی« وزیر اقتصاد، 
»پاک نــژاد« وزیر نفت و »میدری« وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی گرفتند و برنامه استیضاح فله ای را در 

دست دارند. 
عضــو  و  تهــران  مــردم  نماینــده  نــادری،  احمــد 
هیات رییســه مجلس در این باره گفــت: »در روزهای 
گذشــته دو طــرح اســتیضاح وزرای دولــت به شــکل 
رســمی در ســامانه مجلــس بــه ثبت رســیده اســت. 
البتــه طرح هــای اســتیضاحی دیگــر هــم بــه شــکل 
شــفاهی از ســوی برخی نمایندگان مطرح شده ولی 
طبــق آیین نامه داخلی مجلس، صرفاً به آن دســته 
می شــود  داده  اثــر  ترتیــب  اســتیضاح  طرح هــای  از 

کــه عــلاوه بــر ضمیمــه داشــتن امضــای حداقــل ۱۰ 
نماینده، به شــکل رســمی در ســامانه مجلس نیز به 

ثبت رسیده باشد«.
وی عنــوان کرد: »تاکنون اســتیضاح آقــای پاک نژاد،  
وزیر نفت، با ۲۳ امضا و استیضاح آقای همتی، وزیر 
اقتصــاد با بیــش از ۷۰ امضــا در ســامانه مجلس به 

ثبت رسیده است«.
عضو هیات رییسه مجلس همچنین درباره اظهارات 
هفته گذشــته رییس مجلس درباره به صلاح نبودن 
اســتیضاح وزرای دولــت چهاردهــم در برهــه کنونی 
خاطرنشــان کــرد: »بلــه آقــای دکتــر قالیبــاف تاکید 
کردند که در این برهه زمانی به صلاح نیست که وزرا 
اســتیضاح شــوند ولی در هر صورت طبــق آیین نامه 
داخلی مجلس استیضاح حق نمایندگان است و هر 

استیضاح با حداقل ۱۰ امضا رسمیت دارد«.
نــادری یادآور شــد: »البتــه هیچ یک از ۲  اســتیضاح 
ثبت شده، هنوز به هیأت رییسه مجلس ارسال نشده 
و احتمــالاً طراحان این دو طرح اســتیضاح به دنبال 
این هســتند که ســایر نمایندگان را هــم برای امضای 

طرح متقاعد کنند«.
بعد از سخنان این نماینده مجلس همچنین خبر از 
ثبت رسمی استیضاح میدری هم تأیید شد و به این 
ترتیب روشن اســت که برخی نمایندگان مجلس بر 

استیضاح چند وزیر دولت چهاردهم اصرار دارند.
طی چند روز آینده مشخص خواهد شد که استیضاح 
این سه وزیر چه وضعیتی پیدا خواهد کرد اما روشن 
اســت کــه تندروهــای پایــداری هــر روز بــرای چــوب 
گذاشــتن لای چرخ دولت بی قــراری می کنند و دلیل 

آن در دو چیــز اســت.  نخســت شکســت از مســعود 
پزشــکیان در انتخابــات 8 و ۱5 تیرمــاه گذشــته و بــه 
ســایه رفتــن نامزد محبــوب آنــان و دوم رأی اعتماد 
همــه گزینه هــای پیشــنهادی دولــت چهاردهــم در 
جلســه علنــی مجلــس مــورخ ۳۱ مــرداد گذشــته که 
تــا چنــد دقیقــه، برخــی نماینــدگان شــاخص جبهه 

پایداری در بهت و حیرت بودند.
امروز و با بالاگرفتن افزایش نرخ ارز و مشکلات مالی 
دولــت و ناپایداری بازار، قطعی بــرق و گرانی برخی 
اقلام غذایــی تندروها فرصت را مناســب دیده اند تا 
انتقام خود را از دولت بگیرند اما مســیر همواری هم 

در پیش ندارند.
تیــم محمدباقــر قالیباف کــه ازجملــه اصولگراهای 
عاقــل هســتند، با اســتیضاح وزیــران دولــت آن هم 
حدود پنج ماه پس از آغاز فعالیت دولت با تندروها 
همراه نیســتند و هر روز شــاهد زد و خورد کلامی بین 

رییس مجلس با برخی از نمایندگان هستیم.
رییــس  بــا  همســو  نماینــدگان  و  قالیبــاف  حــرف 
مجلــس این اســت که بــا توجه به وضعیــت منطقه 
و جابه جایی قدرت در واشــنگتن کــه همین چند روز 
آینده انجام خواهد شــد و مشــکلات مالی که برجای 
مانده از دولت قبل اســت، چنین برخوردی با دولت 

به صلاح کشور نیست.
نکته مهم بعدی که تندروها را ناکام خواهد گذاشت 
این اســت کــه در منطق رهبــر انقلاب نیز اســتیضاح 
وزیــر تنها چند ماه پــس از آغاز به کار دولت، اقدامی 
ناســنجیده اســت و ایشــان قبــلاً نیــز نســبت بــه این 

موضوع به مجلس های قبل هشدار داده بودند.   
بایــد صبــر کنیــم و ببینیــم طــی چنــد روز آینــده چه 
آرای  تعــداد  بــا  هرچنــد  افتــاد  خواهــد  اتفاقاتــی 
جمــع آوری شــده، تقریباً می تــوان پیش بینی کرد که 
حتــی اگــر این اســتیضاح زودهنــگام انجام شــود، به 
نتیجه دل خواه تندروهــا نخواهد انجامید و رأی لازم 

را نخواهد آورد.  

 معاون اول رئیس جمهور: 

افزایش قیمت ها جهانی است؛ 

چاره ای جز گران کردن نداریم!
معــاون اول رئیس جمهور اظهار کرد: برخــی افزایش قیمت ها جهانی 

است و ما چاره ای جز اصلاح قیمت ها نداریم.
محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور در گفت وگویی درباره 
اصلاح قیمت ها اظهار کرد: برخی افزایش قیمت ها جهانی اســت و ما 

چاره ای جز اصلاح قیمت ها نداریم.
وی افــزود: بــا حفــظ معیشــت توده هــای مــردم بــه خصــوص اقشــار 

آسیب پذیر اصلاحات قیمتی را در حد ضرورت انجام دهیم.
معاون اول رئیس جمهور گفت: امیدوار هستم که با همکاری نهاد های 
نظارتی و نهاد های ذی ربط در قوای دیگر بتوانیم تورم و افزایش بی رویه 

قیمت ها را جلوگیری کنیم.

قالیباف: 

راه شهید سلیمانی تا آزادی قدس 

شریف ادامه خواهد داشت
رئیس مجلس شــورای اســلامی با بیان این که شــهید سلیمانی 
بیش از چهار دهه از عمر خود را صرف مبارزه با دشــمن متجاوز 
کرد، گفت: راه این شــهید بزرگوار تا آزادی قدس شــریف و رفع شر رژیم 

صهیونیستی ادامه خواهد داشت.
محمد باقر قالیباف در جلســه علنی مجلس شــورای اســلامی در نطق 
پیــش از دســتور خــود گفت: آغاز مــاه پر برکــت رجب را بــه نمایندگان 
محتــرم و ملت شــریف ایــران تبریک و تهنیت می گویــم و از مردم می 
خواهــم در ایــن مــاه عزیــز مــا را از دعای عاقبــت به خیــری و توفیق در 

خدمت محروم نکنند.
رئیــس مجلس شــورای اســلامی بــا اشــاره به برگزاری مراســم ســالروز 
شهادت سردار سلیمانی بیان داشت: از ملت قدرشناس ایران، به ویژه 
مردم بزرگوار و شــهید پرور اســتان کرمان که در ســالروز شــهادت سردار 
حاج قاســم ســلیمانی نمــاد و قهرمان مقابلــه با تروریســم و پرچمدار 
جبهه مقاومت سنگ تمام گذاشتند و در اقصی نقاط کشور و بر سر مزار 

پاک ایشان عزاداری کردند صمیمانه قدردانی می کنم.
وی افــزود: شــهیدی کــه بیــش از چهــار دهه از عمــر پربرکت خــود را با 
شجاعت ، اخلاص و ولایتمداری صرف مبارزه با دشمن متجاوز و گروه 
های تروریســتی کرد و وجود شــریفش در هرجا مایه آرامش اطمینان و 

دفع خطر از سر کودکان و زنان بود.
قالیباف اضافه کرد: راه شهید سلیمانی تا آزادی قدس شریف و رفع شر 

رژیم صهیونیستی به حول و قوه الهی ادامه خواهد داشت.

نماینده ادوار مجلس:

سعید جلیلی نباید در کار دولت 

دخالت کند 
نماینده ادوار مجلس گفت: » اگر جلیلی الآن رئیس جمهور بود 
هــم وســط جنگ بودیم و هم بــه قول آقای زیبــاکلام کنار هر تیر 
برق، یک حجاب بان بود. او نتوانسته خودش را بعد از ۴۰ سال آپدیت و 

بروز کند.«
  بــا اینکــه چندماه از برگــزاری زودهنگام انتخابات ریاســت جمهوری و 
شکست ســعید جلیلی می گذرد، گویا او هنوز نتوانسته شکست خود را 
بپذیرد. فرقی هم نمی کند سخنرانی در یک دانشگاه باشد یا استفاده از 
فضای توئیتر فیلتر شده، او از هر راه و تریبونی به دولت پزشکیان حمله 
کــرده و تصور می کند هنوز با یک رقیب انتخاباتی روبروســت نه رئیس 

جمهوری نظام جمهوری اسلامی.
غلامعلــی جعفــرزاده ایمن آبادی، نماینــده ادوار مجلس، در راســتای 
اقدامــات اخیر ســعید جلیلی گفــت: »آقای جلیلــی در انتخابات علی 
رغم همه کمک هایی که به او کردند، نتوانست پیروز شود. از ۱۳ میلیون 
رأی او، ۵۰ درصد برای خود او بود و ۵۰ دیگر جبر و تحت فشار گذاشتن 

مسئولان دولتی بوده است.«
وی همچنین تاکید کرد: »سعید جلیلی حرفی برای نسل جدید ندارد. 
داستان نسل جدید با گذشته فرق دارد و آنچه رصد می شود، این است 

که تاریخ این افراد تمام شده و امیدوارم که به یک گوشه بروند.«
حضور برخی از اعضای جبهه پایداری در دولت پزشــکیان نیز با انتقاد 
جعفرزاده همراه شــد و گفت: »من صداقت آقای پزشکیان را تحسین 
مــی کنم اما امیــدوارم هیچ وقــت به خاطر اســتفاده از نیروهــای آقای 

جلیلی پیشیمان نشود.«

افشاگری مدیر دفتر رسانه ای 

بشار اسد درباره سقوط دمشق
مدیر ســابق دفتر رســانه ای ریاســت جمهــوری ســوریه جزئیات 

جدیدی در خصوص دلایل سقوط دمشق فاش کرد.
  کامل صقر ادعا کرد که روســیه به درخواســت بشــار اسد پس از سقوط 
حلــب، برای  انتقــال کمک های نظامی ایران به ارتش ســوریه از طریق 

پایگاه حمیمیم پاسخ نداد.
به نوشته روسیا الیوم، وی طی پادکستی در سکوی »مزیج«، تصریح کرد 
که بشار اسد از ۳ روز قبل از 8 دسامبر )روز سقوط دمشق(، نتوانسته بود 

با ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه تماسی برقرار کند. 
وی در ادامــه افــزود کــه ایرانی هــا بــه بشــار اســد اطــلاع داده  بودنــد که 
تضمینــی مبنی بر انتقال هواپیماهای ایرانی به پایگاه هوایی حمیمیم 
و عبــور از حریــم هوایی عراق و ســوریه دریافت نکرده اند. مســکو نیز به 
درخواســت دولت اســد بــرای اســتفاده از پایگاه هوایــی حمیمیم برای 

دریافت کمک های ایران پاسخ نداد.
صقر تصریح کرد که ایرانی ها به اسد ابلاغ کردند که آمریکایی ها تهدید 
کردنــد که هواپیمای را که از ایران خارج شــده و وارد حریم هوایی عراق 
به سمت حمیمیم شده، ساقط خواهند کرد، لذا این هواپیما مجبور به 

بازگشت شد.
مدیر دفتر رســانه ای اسد افزود که وضعیت تشکیلات نظامی در سوریه 
قبل از ســقوط حلب بد بود و اجازه نمی داد که نیروهایش وارد جنگ و 
درگیری شوند، علاوه بر آن وضعیت اقتصادی در کشور سوریه نیز وخیم 
بود.  صقر ســپس گفت که طرف عراقی روز ششــم دسامبر به سوری ها 
ابلاغ کرد که ترکیه هرگونه گفت وگو با اسد را در شرایط کنونی رد می کند.
وی افزود که الکساندر لاورنتیف فرستاده رئیس جمهور روسیه به سوریه، 
تلاش کرد اسد را برای گفت وگو با اردوغان متقاعد کند، اما او نپذیرفت و 
همچنین از برگزاری نشستی در سطح وزرای خارجه این کشور خودداری 

کرد  و تنها به دیدارهای مقامات امنیتی دو کشور اجازه داد.
صقــر ادامــه داد کــه رد ایــن درخواســت روســیه از ســوی اســد، موجب 

ناخشنودی مسکو شد.
مدیر دفتر رســانه ای رئیس جمهور سابق سوریه افزود که سفر آخر بشار 
اسد به روسیه پیش از سقوط دمشق بی نتیجه بود و وی نتوانست تماسی 

با پوتین برقرار کند.

اخبــار

جملــه
سرویس سیاسی
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اخبــــار

پزشکیان در مراسم دانش آموختگی دانشگاه علوم انتظامی

نیروهای مسلح زینت و دژ محکم 
جامعه هستند

رئیس جمهور، تاکید کرد: نیروهای مســلح دژ محکم جامعه بوده و عدالت و     
قسط را در  جامعه برپا می کنند. مسعود پزشکیان  با حضور در مراسم دانش 
آموختگی دانشــگاه علــوم انتظامی، بیان کرد: حکومت برای این اســت کــه حق را در 

جامعه پیاده کند. 
خداوند در قرآن می فرماید که آنچه که ما را از حق دور می کند، ضلالت است و آنچه 
ضلالــت اســت، هوای نفس اســت؛ یعنی مــن به عنوان یک انســان به حقــوق مالی، 
شغلی یا فرهنگی دیگران تجاوز کنم. حضرت علی)ع( می فرماید که نیروهای نظامی 
و امنیتی سنگر ها و دژهای محکم جامعه  و باعث عزت و سربلندی جامعه هستند و 

امکان ادامه جامعه وجود ندارد.
وی در ادامه اظهار کرد: شما عدالت و حق را با یادگیری شبانه روزی حفظ می کنید که 
بسیار ارزشمند است. شما اگر نبودید در جامعه هرج و مرج می شد و ظلم و بیداد گری 

غوغا می کرد. حضور شما زینت جامعه است. 
شما دژهای محکم جامعه هستید. از زحمات شبانه روزی عزیزان در نیروی انتظامی 

و نیروهای مسلح قلبا سپاسگزاریم. 
حضــور شــما مملکت را امیــدوار می کند که می توانیم به ســمت حــق برویم. رئیس 
جمهور تصریح کرد: کشــور ما برای رســیدن به چشــم اندازی که رهبــری تعیین کرده 
برسد، به وفاق و وحدت نیاز دارد. بدون یک رهبری واحد و چشم انداز روشن جامعه 

نمی تواند به وحدت برسد. 
امام علی می)ع( فرماید امام وظیفه ای جز عمل به کتاب و عمل به قسط و عدالت و 
پیاده سازی حق در جامعه ندارد. شما مطالبه گر حق مردم هستیم و در مقابل کسانی 

که حق مردم را می گیرند، شما با آنان مقابله می کنید.
وی در ادامه تاکید کرد: ما در دولت خود را موظف می دانیم هر کاری می توانیم برای 

رفاه شما انجام دهیم تا با خیال راحت بتوانید به وظایف خود در جامعه عمل کنید. 
قدردان تلاش های شــبانه روزی شــما بوده و هســتیم. این روز را خدمت شــما تبریک 
می گوییم. با وجود شما خیانتکاران جرات تک تازی در جامعه نخواهند داشت. شما  

زینت و عزت، و باعث سربلندی جامعه هستید.

صادرات برق ایران به پاکستان
رســانه های پاکستانی از توافق ایران و پاکستان برای صادرات مجدد برق به این 

کشور همسایه خبر دادند.
رســانه های پاکســتانی از توافــق مجدد ایران و پاکســتان برای تمدید فــروش برق خبر 
دادند.وبــگاه »بیزینــس ریکوردر« به نقل از منابع آگاه گزارش کرد که پاکســتان و ایران 
پس از مذاکرات موفق بین نهادهای ذیربط دو کشور، برای تمدید قرارداد فروش برق 

به توافق رسیده اند.
بــر اســاس این گزارش، پاکســتان اینــک ۱۰۰ مگاوات بــرق برای تامیــن مناطق مرزی 
ایالت بلوچســتان در این کشور از ایران وارد می کند که پرداخت آن از طریق مسیرهای 

غیررسمی یا بر اساس توافقنامه تجارت پایاپای انجام می شود.
رسانه های پاکستانی نیز گزارش کردند که دولت این کشور در پی رایزنی با دولت جدید 
آمریــکا بــه منظور معافیــت از تحریم ها در مورد پــروژه خط لوله گاز پاکســتان با ایران 

است.
روزنامــه پاکســتان آبــزرور به نقل از منابع آگاه نوشــت که اســلام آباد قصــد دارد برای 
جلوگیــری از پیامدهــای اقتصادی احتمالی، از دونالــد ترامپ رییس جمهور منتخب 

آمریکا درخواست معافیت از تحریم ها را کند.
پاکســتان اعــلام کرده اســت که پروژه خط لولــه گاز با ایران گامــی حیاتی جهت تامین 

انرژی مقرون  به صرفه برای کشور است.

خبــــر ویــژه

وزیر امور خارجه امروز در مراســم ســالگرد شهید سلیمانی با بیان 
اینکه پیش برنده اصلی و ســلاح اصلی مقاومت خون شهداست، 
گفت: دشــمنان فکر نکنند که اگر صدماتی به محور مقاومت وارد 
می شود، پیروزی آنهاست، بلکه آغاز شکست بزرگ ترشان است.

ســیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه امروز )یکشــنبه( ۱۶ دی ماه 
در پنجمین ســالگرد شــهادت شــهید ســپهبد قاسم ســلیمانی در 
محــل وزارت امــور خارجــه ضمــن ادای احترام به ســردار شــهید 
و گرامی داشــت یــادش، گفت: ســردار شــهید ســلیمانی در تعابیر 
رهبری و هر جا که صحبت از ایشان می شود به عنوان تبلور مکتب 

مقاومت از ایشان یاد می شود.
وزیــر امور خارجه اضافه کــرد: بنیانگذار و نظریه پــرداز و فکرپرداز 
مکتب مقاومــت امامین انقلاب بودنــد، از آرمان هایی که مرحوم 
امــام )ره( بــه دنیــا و دنیــای اســلام معرفــی کردنــد و نظریاتی که 
حضرت آقا داشــتند که منجر به آن شــد که ما اسم aوی بیان کرد: 
ســردار ســلیمانی مکتــب مقاومــت را در عمل به محــور مقاومت 
 تبدیــل کــرد و جریانــی را در منطقــه بــه وجــود آورد کــه از بیــن

 بردنی نیست.
وزیــر خارجه افــزود: چون مکتب مقاومت، یــک آرمان، طرز تفکر 
و یک هدف مقدس اســت. این چیزی نیســت که توسط سلاح و با 
بمباران از بین برود و وابســته و متکی به یک فرد هم نیســت که با 
شــهادت یک فــرد، رهبران و یا فرماندهــان از بین برود، چون یک 
آرمان و طرز تفکر و مکتب است. یک آرمان مقدس را نمی شود با 
گلوله از بین برد.رئیس دســتگاه دیپلماسی خاطرنشان کرد: اتفاقا 
بر عکس اســت، مکتب مقاومت سلاح دارد، ولی سلاح اصلی آن 
خون شهداست. این همان تعبیری است که حضرت امام )ره( در 
جریان انقلاب اســلامی فرمودند که خون بر شمشــیر پیروز اســت. 

این یک تعبیر ماندگار و خودش یک مکتب است.
عراقچــی افــزود: یعنی مقاومت ســلاح دارد، ولی متکی به ســلاح 
نیســت. چون ســلاح اصلی و پیش برنده اصلی آن، خون شهدای 
آن اســت.وی با اشــاره بــه فرمایــش امــام )ره( مبنی بــر اینکه هر 
پرچمــی که از دســت هر ســرداری بــه زمیــن بیفتد دســت توانای 
ســردار دیگــری آن پرچــم را بلنــد می کنــد، اظهــار داشــت: ایــن 
ســرداران هســتند که باید با خونشــان مقاومت را آبیــاری کنند و با 
خــون ســرداران مقاومــت جلو مــی رود. اتکای اصلــی مقاومت به 
پایگاه اجتماعی و مردم و کســانی است که به این مکتب پیوستند. 
وقتی فرماندهاش خون خود را اهدا می کنند، این مکتب و درخت 

تناور را بارور می کنند.
عراقچــی بیان کرد: دشــمنان فکر نکنند که اگــر صدماتی به محور 
مقاومت وارد می شود، پیروزی آنهاست، نه آغاز شکست بزرگ تر 

آنهاست.

دیپلماسی مقاومت هم بخشی از مکتب مقاومت است  
وی خاطرنشــان کــرد: بــار اول نیســت که جنبــش حزب اللــه رهبر 
خــودش را از دســت می دهــد. مــا شــهید ســیدعباس موســوی را 
داشــتیم که به دســت رژیم صهیونیســتی به شــهادت رســید، ولی 

مقایســه کنید وضعیت حزب الله را از زمان شــهادت ســیدعباس 
موســوی تا زمان شهادت سیدحسن نصرالله، که چقدر حزب الله 
بزرگ تر، شکوفاتر و قدرتمندتر شد و چه کارهای بزرگی انجام داد.

رئیــس دســتگاه دیپلماســی گفــت: تردیــد نــدارم که خون شــهید 
سیدحســن نصراللــه، بــه همیــن ترتیــب حزب اللــه را بزرگ تــر و 
قوی تــر خواهد کرد. رمز پیروزی صبر و پایداری اســت. مقاومت با 
صبر و پایداری جلو می رود. مقاومت یک ارتش کلاســیک نیســت 
کــه جلو برود و پیروز شــود و شکســت بخورد. حرکــت و طرز فکر و 
تاکتیک ها و رویکردهای مقاومت جداســت. فراز و نشیب  در طول 
سال ها داشته، ولی همواره حرکت رو به جلو داشته و تردید ندارم 
ایــن حرکــت رو به جلــو ادامه خواهــد یافت و مقاومــت روز به روز 

شکوفاتر خواهد شد.
وزیر امور خارجه با بیان اینکه دیپلماســی مقاومت هم بخشــی از 
مکتــب مقاومت اســت، عنوان کرد: دیپلماســی در کنــار میدان با 
هماهنگی حرکت می کند و میدان و دیپلماسی همدیگر را تکمیل 
می کننــد. هیچ جدایی ذاتاً بین آنها وجود ندارد. چون در راســتای 

یک هدف با همدیگر حرکت و همدیگر را تکمیل می کنند.
عراقچــی گفــت: میــدان بــرای دیپلماســی راهگشــایی می کنــد و 
دیپلماســی دســتاوردهای میــدان را به امنیت ملــی، منافع، ملی، 
حیثیت و عزت ملی تبدیل می کند. این دو باید با همدیگر حرکت 
کنند.رئیس دســتگاه دیپلماســی اضافــه کرد: میدان، دیپلماســی 
و رســانه با هــم پیروزی ها را رقــم می زنند، هر کــدام عقب بماند، 

باعث می شود که دستاوردها به خوبی به بار ننشیند.

مأموریت خود را انجام دادیم و هیچ منتی هم بر هیچ کسی   
نیست

عراقچــی بــا اشــاره به چنــد ماه گذشــته که بــه گفتــه وی دوران پر 
التهــاب بــرای منطقه، ایــران و مقاومت بود، اظهار داشــت: آنچه 
گذشــت، تبلور مجدد هماهنگی کامل میدان و دیپلماسی بود. هر 

کدام سهم خود را عمل کردند.
وی با اشــاره بــه تعابیری که درباره او اســتفاده می شــود، گفت: به 
نظــر من از این جهت وارد اســت که هر کس دیگــری که جای من 
و مــا در وزارت امــور خارجه بــود چنین می کرد. مــا مأموریت خود 
را انجــام دادیــم و هیچ منتی هم بر هیچ کســی نیســت. خاصیت 
وزارت خارجه این اســت که در میدان حاضر باشــد، چه وزیر و چه 

همکارانش.
رئیــس دســتگاه دیپلماســی اضافه کــرد: به بیروت کــه رفتم آقای 
شــیبانی ســفیر اســبق ما در لبنان به بیروت رفت و جایگزین سفیر 
مــا در دوران مجروحیتــش شــد و در دوران پــر التهــاب بیــروت در 
آنجا مســتقر شــد و مدیریت کرد و بعد از آن ســفیر ما با وضعیت 

جراحاتی که داشت به محل مأموریت بازگشت.
وزیــر خارجه بین کــرد: وزارت امور خارجه همــواره در میدان بوده 
و در ایــن میــدان شــهدای زیــادی را در یمــن، بوســنی و عــراق و 
جاهای مختلف تقدیم کردیم و این را به بخشی از مأموریت خود 

می دانیم و ان شاءالله به این مسیر ادامه خواهیم داد.

خطونشانعراقچیبرایدشمنان

تحلیل »جمله« به تصمیم عجیب افراطی ها برای بازخواست سه تا چهار وزیر کابینه »مسعود پزشکیان« 5 ماه پس از رأی اعتماد؛
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اخبــــار

افزایش ظرفیت مجاز نگهداری 
ریسک شرکت بیمه ما

     بــر اســاس اعــلام بیمــه مرکــزی، ظرفیت مجــاز نگهداری 
ریســک شــرکت بیمــه  "ما " بــه بیــش از پنج هــزار و ۷۷۰ 

میلیارد ریال افزایش یافته است.
بــه گزارش روابط عمومی بیمه  "ما " و بر مبنای اطلاعات 
آخرین صورت های مالی مصوب، این شــرکت از نظر شــاخص ظرفیت 
مجــاز نگهــداری ریســک در رتبــه ۱۳ از میان ۳۵ شــرکت بیمــه فعال در 

سرزمین اصلی قرار گرفته است.
بیمه مرکزی تأکید دارد که ظرفیت مجاز نگهداری در کنار توانگری مالی، 
می توانــد از مهمتریــن شــاخص های مدنظــر بیمه گزاران بــرای انتخاب 

شرکت بیمه گر باشد.
شــرکت بیمه  "ما " با نســبت توانگری ۱۵8 و ســطح توانگری »یک«، در 

بالاترین سطح توانگری مالی ایستاده است.

با تصویب مجمع عمومی فوق العاده؛
سرمایه بانك قرض الحسنه مهر ایران 

به ۱۵ همت رسید
        افزایش سرمایه بانك قرض الحسنه مهر ایران به ۱۵هزار 
میلیــارد تومــان و از محــل ســود انباشــته مــورد تصویب 

مجمع عمومی فوق العاده قرار گرفت.
مجمــع عمومــی فوق العاده بانــک قرض الحســنه مهر 
ایــران روز شــنبه ۱۵ دی مــاه ۱۴۰۳، ســاعت ۱۶ بــا حضــور ۱۰۰ درصــد 

سهامداران بانک برگزار شد.
در این مجمع، افزایش ســرمایه بانــک از 8۴۰۰ میلیارد تومان به ۱۵هزار 

میلیارد تومان تصویب شد.
۶۶۰۰ میلیارد تومان از محل سود انباشته به سرمایه بانک قرض الحسنه 
مهر ایران افزوده شد و سرمایه این بانک به ۱۵هزار میلیارد تومان رسید.

هر چند این بانک با کفایت ســرمایه ۹. ۵ درصد، یکی از بالاترین کفایت 
سرمایه ها را در بین بانک های کشور دارد، اما با این افزایش سرمایه، باید 

منتظر بهبود بیش از پیش کفایت سرمایه آن بود.

  

 ارتباط سامانه »صیاد« با سامانه 
املاک و اسکان کشور صدور 

دسته چک
      ارائه خدمات بانکی و صدور دسته چک اشخاص حقیقی، 
منوط به ثبت اطلاعات سکونت در سامانه املاک و اسکان 

کشور است.
در پی ابلاغ معاونت فن آوری نوین بانک مرکزی ج. ا. ایران 
با موضوع »بهره مندی ســامانه صیاد از پایگاه اطلاعاتی سامانه املاک و 
اســکان کشــور در زمان صدور دســته چک«، به زودی ارائه خدمات بانکی 
به احراز نشــانی )کدپســتی( محل اقامت اشــخاص و الزام خوداظهاری 
امــلاک تحت تملــک و تحت اقامت اشــخاص حقیقی در ســامانه ملی 
املاک و اسکان کشور، منوط خواهد شد. به همین منظور، تمهیدات لازم 
پیرامــون بهره مندی ســامانه صیاد از پایــگاه اطلاعاتی ســامانه املاک و 

اسکان کشور در زمان صدور دسته چک فراهم گردیده است.
ایــن راســتا، بررســی تطابــق کدپســتی و کدملــی متقاضــی صــدور  در 
دسته چک از تاریخ ۱۴۰۳/۰۵/۰۱ در سامانه صیاد، عملیاتی شده است و 
در ماه های آتی در صورت عدم ثبت اطلاعات سکونت متقاضی، فرآیند 
صدور دســته چک متوقف شده و تا زمان مراجعه فرد متقاضی به پایگاه 
داده امــلاک و اســکان و اصلاح داده های اظهارشــده درآن مأخذ، صدور 

دسته چک، امکان پذیر نخواهدبود.
بر همین اســاس، ثبت اطلاعات در ســامانه املاک و اســکان کشور و رفع 

مغایرت اطلاعات متقاضی در زمان صدور دسته چک، الزامی است.
از همیــن رو به اطلاع مشــتریان گرامی بانک آینده می رســاند؛ با توجه به 
اجرای روند پیش گفته، در آینده نزدیک اشــخاص حقیقی که نســبت به 
ثبت اطلاعات سکونت خود در سامانه فوق الذکر اقدام ننموده اند، با منع 

صدور دسته  چک مواجه خواهند شد.

 بانک ملی ایران حامی بزرگترین 
رویداد فرهنگی کشور

         ابوالفضل نجارزاده مدیر عامل بانک ملی ایران به منظور 
تبــادل تفاهمنامــه حمایــت از بزرگترین رویــداد فرهنگی 
کشور و جشن سالانه سینمای کشور میزبان رئیس سازمان 

امور سینمایی و سمعی بصری و تیم همراه بود.
در این مراسم مدیرعامل بانک ملی ایران بر لزوم توجه به اقتصاد سینما 
و ایجاد بستر های لازم برای شکوفایی استعداد ها در این حوزه تأکید کرد 
و گفــت: بانک ملی ایــران همواره حامی مردم بــوده و با توجه به حضور 
خود در تمام بخش های اثر گذار کشور با بهره گیری از ظرفیت های بانک 
می تواند شــرایط را برای شــکوفایی اســتعداد های این حــوزه فعال کند و 
از طرفــی با حضور مؤثر در رویداد های مهمی چون جشــنواره فیلم فجر 

نسل جدید را نیز با برند ملی بانک ملی ایران بیشتر آشنا کند.
وی گفت: این ظرفیت در بانک وجود دارد تا با استفاده از ابزار های تأمین 
مالی در راســتای تأمین مالی تولید آثار فاخر گام برداشته و ظرفیت های 

نهفته اقتصاد سینما را فعال کنیم.
 رائد فرید زاده رئیس سازمان سینمایی و سمعی بصری در آیین امضای 
تفاهمنامه حمایت بانک ملی ایران از چهل و سومین جشنواره فیلم فجر 
گفت: بانک ملی ایران همواره در ســال های گذشــته حامی این جشنواره 
بوده است و اکنون نیز با رویکردی ملی از بزرگترین رویداد فرهنگی هنری 

کشور حمایت خواهد کرد و در کنار جشنواره فیلم فجر خواهد بود.
منوچهــر شاهســواری دبیــر جشــنواره چهل و ســوم فیلم فجر نیــز در این 
مراســم گفــت: از توجه بانک ملی ایران به فضای فرهنگی کشــور مطلع 
هســتم و امیدوارم ایــن همدلی بانک بــا فضای فرهنگی کشــور در حوزه 
سینما و فیلم سازان تداوم داشته باشد، حضور یک نهاد مالی مثل بانک 
ملی ایران در این رویداد ملی مایه دلگرمی اصحاب حوزه فرهنگ و هنر 

خواهد بود.
 بهروز شــعیبی مدیر عامل انجمن ســینمای جوان با اشــاره به پشــتوانه 
اعتمــاد ملــی بانک ملی ایــران گفت: این بانــک می توانــد ظرفیت های 
بزرگی را در بخش ســینمایی کشــور فعال کند و با حمایت خود از سینما 
گران جوان می تواند موجبات تولید کار های بزرگ ســینمایی را در کشــور 

فراهم کند.
وی گفــت: اکنون جهان، ایران را با فرش یا پســته نمی شناســد و این آثار 
فاخر ســینمایی هســتند که نام ایران را در جهان بلند آوازه کرده و بانک 

ملی می تواند سهم بسزایی در این حوزه داشته باشد.
منوچهر محمدی از تهیه کنندگان نام آشــنای سینمای کشور به اقدامات 
فرهنگــی بانک های بــزرگ دنیا در ســرمایه گذاری روی آثــار فاخر هنری 
اشــاره کــرد و گفت: بانک ملــی ایران با حضــور جدی در اقتصاد ســینما 
می توانــد نقش بســزایی در ایجاد بســتر های لازم برای تولیــد آثار فاخر و 
ارزش آفرینــی در ایــن حوزه ایفا کنــد. حضور بانک ملی ایــران به عنوان 
حامــی چنیــن رویداد هایــی می توانــد آغــازی بــر ورود جدی تــر بانک در 

عرصه سینما و تأمین مالی کار های فاخر این حوزه باشد.
 در پایــان ایــن مراســم تفاهمنامــه حمایت بانــک ملی ایــران از چهل و 

سومین جشنواره فیلم فجر امضا و میان طرفین مبادله شد.

مریم آهون بر

نشســت برگزاری مراسم روز ملی قناد به همت 
اتحادیه قنادان تهران برگزار شد.

بــه گــزارش روزنامــه جملــه، »علــی بهره مند«، 
رییــس اتحادیه قنــادان تهران و رییــس کارگروه 
تخصصی قنــادان کشــور در این نشســت گفت: 
روز بیستم دی ماه روز ملی قناد در تاریخ اصناف 
است و ما امســال برای بزرگداشت سومین سال 
این رویداد برنامه هایی در جهت تقدیر از زحمات 
فعالان این صنف تدارک دیده ایم. برگزاری این 
رویــداد زحمــات زیــاد دارد و حدود ۶ ماه اســت 
شورای سیاستگذاری درحال برنامه ریزی اجرای 

برنامه هاست.
رونمایی از سرود ایران با المان های صنف قنادی 
از برنامه های این رویداد است. تقدیر و تجلیل از 
چهره هــای ماندگار این صنف دیگــر برنامه این 

روز است.
 ۱۱ نفــر از عزیــزان چهــره ماندگار صنف شــدند. 
معیــار ایــن چهره ها نیز پیشــرو بــودن، فعالیت 
خوبی داشتن و دارا بودن سبقه خوب در گذشته و 
حال است. در مسابقات کیک پزی ترکیه که اخیرا 
برگزار شد، از ۱۲ نفر شرکت کننده ۹ طلا و ۳ نقره 
گرفتیم و قهرمان شدیم. این افتخارآفرینان نیز 

در مراسم حضور خواهند داشت.
وی افــزود: به طور کلی چهره های برجســته ای از 
سطح کشور انتخاب می کنیم که اغلب صاحبان 

قنادی هــای بزرگ ایران هســتند . ســردیس این 
افــراد هم چنین روســای قدیم از جنــس برنز در 

این مراسم اهدا خواهد شد.
بهره منــد گفــت: براســاس ملاک هــای شــورای 
سیاســتگذاری و نــگاه برابــر به همــه، چهره های 
برگزیــده صنــف را تجلیــل خواهیم کــرد. بانوان 
محتــرم فعال از همه اســتان های کشــور که جزو 

چهره هــای پیشــرو صنــف هســتند هــم تقدیــر 
خواهند شــد. در همین خصوص مستندی برای 
چهره های ماندگار صنف ساخته شده که در این 

روز پخش خواهد شد.
رئیس کارگروه تخصصی قنادان کشــور در ادامه 
افــرود: پنل هــای تخصصــی علــوم مرتبــط بــه 
قنــادی در این مراســم برگزار می شــود. در بحث 

مســئولیت اجتماعی صنف قنادان هــم در این 
پنل ها صحبت می کنیم.

حاکمیتی  و  ملی  چهره های  حضور 
در مراسم روز قناد

»مهیــار ریاحی«، دبیــر اجرایی مراســم روز قناد 
نیــز در این نشســت گفت: ســال اول ایــن رویداد 

در ســطح تهران برگزار شــد. پارســال در ســطح 
کشــور بود و هــدف از برگزاری در مقیــاس کلان، 
ارج نهــادن زحمات قنــادان و اختصــاص روزی 
بــرای پاسداشــت آنــان بــود. پارســال ۱۳۰۰ نفــر 
مهمــان داشــتیم کــه ۶۰۰ نفــر از ایــن افــراد از 
شهرســتان ها بودنــد و قنادی هــای درجه یــک و 
ممتاز و اتحادیه های شهرســتان حضور داشتند. 
پارسال این مراسم را با حمایت فعالان صنعت 
قنادی برگزار کردیم و امسال هم از همراهی آنان 

بهره مند هستیم.
ریاحــی ادامه داد: مراســم بزرگداشــت روز قناد، 
چهارشــنبه ۱۹ دی از ســاعت ۱۵ آغــاز می شــود. 
و  فعــالان  حضــور  بــا  پنل هــا  مراســم  ایــن  در 
تولیدکنندگان برتــر برگزار خواهد شــد. ۱۱ چهره 
برتر معرفی خواهد شــد که پارسال ۵ نفر بودند. 
همچنین تالار مشــاهیر با حضور ۱۶ نفر برگزیده 
خواهیم داشــت که شــامل ۵ نفر برگزیده ســال 

گذشته و ۱۱ نفر برگزیده امسال هستند.
وی افــزود: چهــار ســخنرانی کوتــاه در مراســم 
خواهیم داشت و کنسرت موسیقی سالار عقیلی 

نیز برگزار خواهد شد.
در این رویــداد چهره های ملی و حاکمیتی چون 
معاونیــن وزارت صمــت و روســای اتاق اصناف 
تهران و ایران حضور دارند. امسال ۲۰۰۰ میهمان 
مرتبــط با قنــادان داریم که ســهم شهرســتان ها 
۷۰۰ نفر است. تلاش داریم سال آینده در فضای 

بزرگتری مراسم را برگزار کنیم.

در نشست برگزاری مراسم روز ملی قناد مطرح شد؛ 

برگزارییکرویدادبینالمللیباعزمراسخاتحادیهقنادان

پرداخت تسهیلات 
اشتغالزایی در دستور کار 

بانک توسعه صادرات است

 ثبت افزایش سرمایه 
بانک گردشگری

در نمایشگاه »تراکنش دهم« انجام می شود؛

معرفی توانمندی های نوین 
بانک صادرات ایران

بانک توســعه صادرات ایران در راســتای ایفای تکلیف قانونی محوله در 
حوزه حمایت از اشتغالزایی و حفظ اشتغال موجود، تسهیلات مربوطه را 

با تمرکز بر مناطق کمتربرخوردار، به متقاضیان اعطا می کند.
به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، این بانک حمایت 
از تولید صادرات محور و حفظ اشــتغال پایدار را در دســتور کار قرار داده و 
بر اســاس تکلیف قانونی محوله بر مبنای قانون بودجه کشــور در سنوات 
مختلــف، ماموریت یافته به عنــوان بانک عامل، به فعالان عرصه تولید 

تسهیلات پرداخت کند.
 در ســال ۱۴۰۳ ســهم اگزیم بانک برای اعطای تســهیلات اشــتغالزایی، 
بالغ بر ۲۰۰۰ میلیارد ریال تخصیص داده شــده اســت که تا پایان سال به 

متقاضیان واجد شرایط اعطا می شود.
 تعهدات ۵ هزار میلیارد ریالی بانک توســعه صادرات ایران درخصوص 
پرداخت تسهیلات اشتغالزایی در سال ۱۴۰۲، به متقاضیان معرفی شده 

به طور کامل ایفا شده است.
 یادآور می شود بانک توسعه صادرات ایران، در بخش اعطای تسهیلات 
 ازدواج و فرزنــدآوری، بــه تمامــی تعهــدات خــود در ســال جاری عمــل

 کرده است.

افزایش ســرمایه بانک گردشــگری از مبلغ ۱۵ هزار میلیــارد ریال به مبلغ 
۳۰ هزار میلیارد ریال در مرجع ثبت شرکت ها به ثبت رسید.

 بانک گردشگری که با نماد »وگردش« در بازار سرمایه حضور دارد با درج 
اطلاعیه ای در کدال اعلام کرد افزایش ســرمایه بانک گردشــگری از مبلغ 
۱۵ هــزار میلیارد ریال به مبلغ ۳۰ هــزار میلیارد ریال )از محل مطالبات و 
آورده نقدی مبلغ ۵ هزار میلیارد ریال، از محل سود انباشته مبلغ ۱۰ هزار 
میلیارد ریال و از آورده نقدی با ســلب حق تقدم از سهامداران فعلی( در 

تاریخ ۹ دی ۱۴۰۳ در مرجع ثبت شرکت ها به ثبت رسیده است.
 گفتنی اســت این افزایش ســرمایه بر اســاس تصمیمات مجمع عمومی 
فوق العــاده مــورخ ۱8 آذر ۱۴۰۲ از ســوی ســهامداران مصــوب شــده بود. 
افزایــش ســرمایه ۱۰۰ درصــدی بــر اســاس اهــداف اصــلاح در ســاختار 
 مالــی، بهبود نســبت کفایــت ســرمایه و افزایش و توســعه خدمات بانکی

انجام شد.
 لازم بــه یــادآوری اســت پیشــنهاد افزایش ســرمایه ۵۶۷ درصــدی بانک 
گردشــگری از مبلــغ ۳۰ هزار میلیارد ریال به مبلــغ ۲۰۰ هزار میلیارد ریال 

نیز در آبان ۱۴۰۳ به تصویب هیأت مدیره این بانک رسیده است.

بانــک صــادرات ایران بــا ارائــه توانمندی هــا و دســتاورد های نویــن در حوزه 
فناوری های نوین صنعت پرداخت، خدمات جدید خود به فعالان کســب و 

کار را در دهمین نمایشگاه بزرگ تراکنش ایران معرفی می کند.
ایــن بانــک با حضور مدیران ارشــد، مدیران شــرکت ها و بخش هــای فناوری 
اطلاعات و ارائه راه حل های جدید در قالب نشست های تخصصی، حضور پر 

رنگ خود در دهمین نمایشگاه تراکنش را تقویت خواهد کرد.
یاســر مرادی عضــو هیئت مدیره بانک صادرات ایران در نشســت تخصصی 
روز چهار شــنبه بــا موضوع ارمغــان لندتک در هــوای ابری، به ارائــه دیدگاه و 

دستاورد های نوین بانک در این بخش خواهد پرداخت.
در بخش کارگاه های آموزشــی این نمایشــگاه نیز دو محصول ســت و ســپینو 
بانــک صــادرات ایران در روز چهارشــنبه توســط کارشــناس بانــک معرفی و 
تازه تریــن تغییــرات و خدمــات جدیــد در این دو محصول راهبردی تشــریح 

خواهند شد.
دهمیــن نمایشــگاه تراکنــش ایــران ۱۷ تــا ۱۹ دی مــاه ســال جــاری در مرکــز 
همایش ها و آفرینش های کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان در خیابان 

حجاب برگزار خواهد شد.

توسعه صادرات گردشگری صادرات

قیمت دلار مبادله ای

797950 ریال
گرم طلای 18 عیار

51,536,000 ریال
قیمت سکه امامی

    553,900,000 ریال
قیمت یورو  بازار آزاد

826300 ریال
قیمت بیت کوین

۷,۷۸۰,۳۷۹,۰۰۹ دلار

رفاه

دکتر اســماعیل للـــه گانی مدیرعامل بانک رفــاه کارگران از 
آمادگــی این بانک به منظور حمایــت از پروژه های اجرایی و 
طرح های توسعه ای کشور در بخش های مختلف به ویژه در 

حوزه انرژی های تجدیدپذیر خبر داد.
دکتر للـــه گانی با اعلام این خبر در نشســت مشترک با دکتر 
طرزطلــب معــاون وزیر نیــرو و رئیــس ســازمان انرژی های 
تجدیدپذیــر و بهــره وری انــرژی بــرق )ســاتبا( در حاشــیه 
چهاردهمین نمایشــگاه بین المللی انرژی های تجدیدپذیر 
و بهــره وری انــرژی بــرق در محــل دائمــی نمایشــگاه های 
بین المللــی تهران به اقدامات ســال های اخیــر این بانک از 
تولید ملی و اشتغالزایی اشاره کرد و گفت: تلاش کردیم در 
این سال ها با طراحی محصولات تخصصی و ارائه ابزار های 
نویــن اقدامــات بانــک در مســیر رونــق تولیــد و حمایــت از 

واحد های تولیدی را به نحو چشم گیری افزایش دهیم.
وی انتشــار اوراق گواهی ســپرده خــاص را ازجمله اقدامات 

حمایتــی بانــک رفــاه کارگــران بــه منظــور تأمیــن منابــع 
طرح هــای توســعه ای شــرکت ها و کســب وکار های مختلف 
برشــمرد و گفت: اولین بانکی در کشــور هستیم که در قالب 
بانکداری اسلامی نسبت به انتشــار این اوراق برای بسیاری 
از شــرکت های بزرگ و فعال کشــور اقــدام کردیم و آمادگی 
داریــم از طریــق توســعه همکاری هــای متقابــل نســبت به 
انتشــار آن در راســتای تأمیــن مالــی پروژه های ســاتبا اقدام 

کنیم.
مدیرعامل بانک رفاه کارگران به افزایش سرمایه این بانک 
اشاره کرد و گفت: وضعیت سرمایه ای بانک در حال حاضر 
بســیار مناســب و از منظر شاخص کفایت ســرمایه ازجمله 
بانک های برتر کشــور هستیم و این مهم بستر حمایت های 

بانک از تولید ملی را بیش از پیش فراهم کرده است.
افــزود: بانــک رفــاه کارگــران و شــرکت های تابعــه در  وی 
انرژی هــای  ســازمان  بــا  می تواننــد  مختلــف  حوزه هــای 

تجدیدپذیر و بهره وری انرژی برق )ساتبا( همکاری متقابل 
داشته باشند.

دکتــر للـــه گانی در بخش دیگری از این نشســت بر ضرورت 
ســرمایه گذاری بــه منظور رفــع ناتــرازی انرژی اشــاره کرد و 
گفــت: طبیعتا دولت بــه تنهایــی نمی توانــد جوابگوی این 
مهم باشــد و لازم است بستر برای حضور بخش خصوصی 
و همچنیــن ســرمایه گذار خارجــی فراهم شــود و بانک رفاه 
کارگران آمادگی دارد از طریق همکاری های متقابل با ساتبا 
در مســیر حمایــت از ســرمایه گذاری در بخــش انرژی هــای 

تجدیدپذیر گام بردارد.
معاون وزیر و رئیس ســاتبا نیز طی سخنانی در این نشست 
ضمــن قدردانی از حمایت های بانــک رفاه کارگران از حوزه 
تولید کشور تصریح کرد: امروز یکی از مشکلات کشور مسأله 
ناتــرازی انــرژی در برخــی از بخش هــا اســت و تخصیــص 
مســتقیم منابع دولتی برای حل این موضوع کافی نیســت 

و بایــد بــا اســتفاده از تمامــی ظرفیت ها و ابزار هــای موجود 
ضمــن جــذب ســرمایه گذاری های خــرد و کلان در داخل و 
خــارج از کشــور، گام های اثربخشــی به منظور رفــع ناترازی 

به ویژه در حوزه نیرو برداریم.
دکتــر طرزطلــب افــزود: بانــک رفــاه کارگــران از بانک هــای 
خوش نام، پیشرو و اثربخش شبکه بانکی محسوب می شود 
و بــدون شــک می توانــد همیــار ارزشــمندی برای ســاتبا به 
منظــور تحقــق اهــداف توســعه ای در راســتای انرژی هــای 

تجدیدپذیر باشد.
شــایان ذکر اســت، مدیرعامل بانک رفاه کارگــران در ادامه 
بــه همــراه جمعــی از مدیــران ایــن بانــک از چهاردهمین 
نمایشــگاه بین المللــی انرژی هــای تجدیدپذیــر و بهره وری 
انــرژی برق بازدیــد و در گفت وگو با مدیــران عالی تعدادی 
از شــرکت های حاضر در این نمایشــگاه بســتر های توســعه 

همکاری های متقابل را مورد بحث و بررسی قرار داد.

مدیرعامل بانک رفاه کارگران خبر داد؛

حمایتبانکرفاهکارگرانازتوسعهانرژیهایتجدیدپذیر

مدیرعامل بانک تجارت با حضور در مراسم گرامیداشت صنعت 
پتروشــیمی در منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس )عسلویه(، بر 
ضرورت حمایت از این صنعت بی نظیر و استراتژیک، به منظور 

رونق چرخه اقتصادی کشور تأکید کرد.
هادی اخلاقی فیض آثار در این مراســم ضمن گرامیداشــت روز 
صنعت پتروشیمی و تقدیر از فعالان و تلاشگران در این صنعت، 
بــر اهمیت تلاش برای رونق چرخه اقتصادی کشــور تأکید کرد و 
گفت: بانک تجــارت همواره حامی صنایع تأثیرگــذار در اقتصاد 

کشــور به منظور پیشــگیری از خروج ارز و همچنین اشــتغال زایی 
برای جوانان بوده است.

مدیرعامــل بانــک تجارت افــزود: صنعــت پتروشــیمی همواره 
یکــی از صنایــع کلیــدی، تأثیرگــذار در موفقیــت کشــور و تحقــق 
سیاست های اقتصاد مقاومتی به شمار می رود و معتقدیم مسیر 
توسعه و پیشرفت کشور با دستان توانمند متخصصان پتروشیمی 

هموار خواهد شد.
دکتــر اخلاقــی در ادامــه به نقش محــوری پتروشــیمی در کاهش 

تبعات ناشــی از تحریم های اقتصادی اشاره کرد و اظهار داشت: 
باتوجه به چالش های پیشرو در اقتصاد کشور، صنعت پتروشیمی 
نه تنها دست از تلاش نکشید، بلکه با افزایش کیفیت محصولات 
خود نشان داد که ساختاری مقاوم و متفکر و تلاشی دلسوزانه این 

صنعت ارزش آفرین را هدایت می کند.
مدیرعامل بانک تجارت به سابقه این بانک در حمایت از صنعت 
پتروشــیمی اشــاره کرد و گفت: تجربه ســال ها خدمت رســانی به 
فعــالان عرصه صنعت نفت، گاز و پتروشــیمی، ایــن بانک را به 

بانک متخصص، مشاوری امین و پشتیبانی توانمند در این حوزه 
تبدیل کرده است.

سخاوت اسدی  "مدیرعامل سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی 
پــارس " نیز ضمن ابراز خرســندی از حضور مدیران ارشــد بانک 
تجارت، ســابقه همکاری شــرکت های پتروشــیمی با این بانک را 
بیانگر رابطه ای راهبردی دانســت و گفــت: بانک تجارت همواره 
پیشتاز حمایت از فعالیت های اقتصادی بوده و بزرگترین حامی 
صنعت پتروشیمی کشور به شمار می رود و امیدواریم در آینده این 

روابط گسترده تر ادامه یابد.
از  ســفر  ایــن  در  همــراه  هیــأت  و  تجــارت  بانــک  مدیرعامــل 
شرکت های پتروشیمی نوری، پتروشیمی پارس، پتروشیمی جم 
 و پتروشیمی جم پیلن بازدید و با مدیران این مجموعه ها دیدار و

گفت وگو کردند.

مدیرعامل بانک تجارت در منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس )عسلویه( عنوان کرد؛ 

پتروشیمی، صنعت تأثیرگذار در اقتصاد کشور



اخبــاریادداشت

فرهنگ و اجتماعی

سایه برین
دبیر سرویس فرهنگ و اجتماعی

موتورسواری بانوان این روزها بیشتر از قدیم به چشم 
می آیــد. قــدری هــم عــادی شده اســت تــا جایــی که 
چشــم ها بــه دیــدن بانوانــی کــه بــدون تغییــر دادن 
ویژگی هــای ظاهری و هویتی، موتــور می رانند عادت 
کرده است. چندین سال پیش، این مقوله عادی سازی 
نشــده بــود و مــواردی هــم کــه جســارت می کردند و 
گرفتار شــدن به دســت پلیس را به جان می خریدند، 
قیافه ی خــود را کمی مردانه می کردند؛ مثلا کاپشــن 
مردانه تن می کردند یا ماسک و کلاه می پوشیدند و تا 
زمانی کــه با آن ها صحبت نمی شــد، قابل فهم نبود 
کــه زن هســتند؛ امــروز امــا اینگونه نیســت. امــا اگر از 
لایه هــای باور عمومــی و نگاه اجتماعــی فراتر رویم، 
بایــد ایــن نکتــه اساســی را فرامــوش نکرد کــه موانع 
قانونــی موتورســواری زنــان هنوز مرتفع نشــده و تنها 

فرهنگ آن عوض شده است.
همچــون ســایر معقــولات اجتماعــی و آزادی هــای 
بــه  شــرع  نــگاه  ســراغ  بایــد  نخســت  عمومــی، 
موتورســواری زنان برویم. براســاس شــواهد تاریخی 
می تــوان اســتنباط کــرد که مشــکلی از نظر اســلام در 
این بــاره وجــود نــدارد. حدیــث معروف پیامبــر اکرم 
)ص( مبنــی بــر اینکه: بــه فرزندان خود ســوارکاری و 
تیرانــدازی بیاموزید، بدون ذکر نکتــه ای درخصوص 
جنسیت فرزندان نقل شده است. سوارکاری با اسب، 
به مقتضای زمان شــبیه همان تردد با موتورسیکلت 
اســت. نه که نتیجه بگیریم اکنون موتورســواری برای 
همــه یک ضرورت اســت امــا حداقــل قریب به یقین 
است که اشکالی ندارد. همچنین نقل شده که پس از 
شکست در جنگ جمل، عایشه همراه با 4۰ زن دیگر 
با اســب به مدینه فرســتاده شــدند. این کار به دستور 
امام علی )ع( انجام شــد و مؤید آن اســت که سوار بر 

زین اسب شدن مانعی در اسلام ندارد.
اجتماعــی  آزادی  ایــن  مخالــف  کــه  کســانی  حــال 
هســتند، ادله هایــی دارنــد چون اینکه شــکل فیزیکی 
ســوار شــدن بــر موتــور، مقتضایــی دارد که براســاس 
آن نمی تــوان حجــاب معیار اســلام را رعایت کرد. با 
این فرضیه، باید ســوار شــدن بر ترک موتور نیز برای 
زنــان ممنوع اعــلام می شــد و وقتی ممنوع نیســت، 
پس کمی بر اســتحکام این ادله باید شک کرد. دلیل 
دیگــر اینکــه همچــون خیلــی مــواردی که بــا ممنوع 
اعــلام کردنشــان تنهــا دور خودمــان می چرخیــم و 
ضررهــای اقتصــادی می زنیــم، جالب اســت بدانید 
کــه مســابقات موتورســواری بانوان به شــکل رســمی 
در بســترهای گســترده  و در مکان های همگانی چون 
مجموعه ورزشــی آزادی برگزار می شود؛ تصاویر این 
مســابقات هم اگر با بوق وکرنا پوشش داده نشود، اما 
غیرقابل دســترس نیست و همگان می توانند آن ها را 

ببینند.
در مرحله بعد، باید ســراغ قانون اساســی برویم. اگر 
به قانون اساســی مراجعــه کنید خواهید دید که برای 
اخذ گواهینامه پایه یک تا ســه موتورسیکلت، ماشین 
ســواری، اتوبوس و کامیون صحبتی از جنسیت راکب 
نشــده  و صرفاً شــرایط دیگــر راننده مــورد بحث قرار 
گرفته اســت. پــس نمی توان موتور ســواری بانــوان را 
جــرم به حســاب آورد زیرا در مــاده ۲ قانون مجازات 
اسلامی آمده اســت: »هر رفتاری اعم از فعل یا ترک 
فعــل که در قانون اساســی برای آن مجــازات تعیین 

شده است، جرم به حساب می آید.«
حــال چیــزی کــه مانــع اصلی ایــن روند اســت، عدم 
صدور گواهینامه رانندگی موتورســیکلت برای بانوان 
اســت کــه بــه آن وجهــه قانونــی نمی دهــد و امــروز 
هــم زنــان بیشــتر از موتورهای بــدون پلاک اســتفاده 
می کننــد. موتــور بــدون پــلاک هــم واضــح اســت که 
نحوه مواجهه با آن ســلیقه ای اســت. هنوز هم کســی 
به درســتی نمی داند در صورت بروز مشــکلاتی چون 
تصادف و گرفتار شدن در دام پلیس سرنوشت کسی 
که موتور بدون پلاک رانده است، چیست. حال سوال 
این اســت کــه وقتی شــرع بــا کلیــت ماجرا مشــکلی 
ندارد، قانون اساســی ایرادی در این باره ننوشته است 
تــرک موتــور  بــه شــکل کامــلا قانونــی هــم  و زنــان 
می نشــینند و هم در مسابقات شــرکت می کنند، چرا 
زنــان نمی تواننــد گواهینامه رانندگــی دریافت کنند؟ 
اشــکال اساســی و قانونی از دولت دهم، یعنی دولت 
دوم »محمــود احمدی نــژاد«، رئیــس جمهــور وقت 
آغاز شده اســت. در سال 8۹، در جریان اصلاح قانون 
حمل ونقــل کشــور، بــه پلیــس تکلیف شده اســت که 

صدور گواهینامه موتورســیکلت تنهــا برای »مردان« 
انجام شــود. اگر این یک کلمــه در قانون نبود، پلیس 
نمی توانست از صدور گواهینامه برای زنان استنکاف 

کند.
در دولت بعد یعنی دولت »حســن روحانی«، ابتکار 
معاون زنان رییس جمهور، تندگویان معاون جوانان 
وزارت ورزش و همین طــور برخــی چهره های مدافع 
حقــوق زنــان در مجلــس پیگیــر مســاله گواهینامــه 
موتورســیکلت بــرای زنــان بودند.  در ســال ۹8 وقتی 
زنــان علیــه عــدم صــدور گواهینامــه موتورســیکلت 
بــه دیــوان عدالــت اداری مراجعــه کردنــد و در آنجا 
از دادگاه حکــم گرفتنــد کــه پلیــس بایــد بــرای زنــان 
هــم  موتورســیکلت  گواهینامــه  دریافــت  متقاضــی 
گواهینامــه صادر کند، پلیس به عنوان یکی از طرفین 
دعــوا بــه رای دیــوان اعتراض کــرد تا مدیــر کل وقت 
حوزه ریاســت دیــوان عدالــت ناچار بــه موضع گیری 
شــود و رای شــعبه را »بــدوی« بنامــد و بگویــد کــه 
درخواســت تجدیدنظــر پلیــس در این مورد بررســی 

خواهد شد.
واقعیت این اســت که امروز زنان موتورسیکلت سوار 
می شــوند. با هیچ قانونی هم نمی تــوان جلوی آن را 
گرفــت و اصلا دلیلی هم برای ســلب کردن این حق 
قانونــی از نصــف جمعیــت کشــور وجود نــدارد. باید 
موانع قانونی موتورسواری زنان برای صیانت از جان 
و حقوق بانوان مرتفع شــود و امروز کسی در دولت یا 
مجلس شــورای اســلامی که دغدغه مند این موضوع 
باشد نیاز است تا این معقوله را به سرانجام برساند؛ 
هنوز این دغدغه از جانب کسی احساس نشده است.

نگاهی به مقوله موتورسواری زنان؛ از اشکالات قانون تا عادی سازی در اجتماع

چرخموتورسواریبانوان
پایان کار سارق حرفه ای بانگاهسلیقهاینمیچرخد

قطعات خودرو در زنجان

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی اســتان زنجان، اعــلام کرد که در جریان 
پیگیری یک پرونده ســرقت، ۱۹ فقره سرقت از قطعات و محتویات خودرو کشف 

و عامل آن شناسایی و دستگیر شد.
ســرهنگ آدینه لو، رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی اســتان زنجان، اعلام 
کــرد کــه در جریــان پیگیری یــک پرونــده ســرقت، ۱۹ فقــره ســرقت از قطعات و 

محتویات خودرو کشف و عامل آن شناسایی و دستگیر شد.
وی بــا بیــان اینکــه پــس از ارجــاع یــک پرونــده ســرقت از داخل خــودرو بــه اداره 
آگاهی، شناسایی و دستگیری ســارق یا سارقان در دستور کار مأموران قرار گرفت، 
عنــوان کرد: در تحقیقات تخصصــی کارآگاهان، هویت متهم شناســایی و وی در 

مخفیگاهش دستگیر شد.
رئیس پلیس آگاهی زنجان با تأکید بر اینکه این متهم در بازجویی ها به ارتکاب ۱۹ 
فقره سرقت از داخل خودرو اعتراف کرد، خاطرنشان کرد: با شناسایی مالباختگان 

و دستور مقام قضایی، این سارق حرفه ای با قرار قانونی روانه زندان شد.

 مرگ دلخراش
کودک ۱۲ ساله زیر 

چرخ های کامیون
 

سخنگوی اورژانس پیش بیمارستانی اهواز، اعلام کرد: در پی برخورد کامیون با یک 
کودک ۱۲ ساله در ورودی ال هایی از سمت شوش، وی جان خود را از دست داد.

عارف اصل شرهانی، سخنگوی اورژانس پیش بیمارستانی اهواز، از وقوع حادثه ای 
تلخ در ورودی ال هایی از ســمت شوش خبر داد و گفت: این حادثه زمانی رخ داد 

که یک کامیون به یک عابر ۱۲ ساله برخورد کرد.
وی اعــلام کــرد: پــس از اعــلام این تصادف به ســتاد اورژانــس در ســاعت ۱۲: ۱۰، 
نیرو های امدادی به محل اعزام شــدند، اما متأســفانه تلاش ها برای نجات جان 
کودک بی نتیجه بود و وی به علت شدت جراحات وارده جان خود را از دست داد.

ســخنگوی اورژانس کشــور در ایــن خصوص اظهار کرد: بررســی های لازم توســط 
کارشناســان انجام خواهد شــد و همچنین از مردم خواســت که با رعایت قوانین 
راهنمایی و رانندگی و توجه به علائم ایمنی، از وقوع چنین حوادثی جلوگیری کنند.

پلیس در حال تحقیق در خصوص علت دقیق این حادثه است.

همسرکشی تلخ در خوی؛

بازداشت مرد جنایتکار در 
کمتر از ۶۰ دقیقه

   فرمانــده انتظامی شهرســتان خوی از دســتگیری قاتل متــواری در کمتر از 
یک ساعت خبر داد.

سرهنگ کیومرث پاکدل بیان داشت: به دنبال وقوع یک فقره قتل با سلاح 
ســرد در یکی از محلات شهرســتان خوی، دســتگیری قاتل بصورت ویژه در 

دستور کار پلیس قرار گرفت.
وی افزود: کارآگاهان پلیس آگاهی با تسلط اطلاعاتی در کمتر از یک ساعت 
قاتل را دستگیر که در بازجوئی اولیه به جرم ارتکابی معترف و علت و انگیزه 

قتل همسرش را اختلافات خانوادگی عنوان نموده است.
سرهنگ پاکدل باب بیان اینکه متهم پس از تشکیل پرونده مقدماتی جهت 
ســیر مراحــل قانونی تحویــل مراجع قضایــی گردید، خاطرنشــان کرد: یک 
لحظــه عدم کنترل هیجانات خشــونت بار و عــدم درک متقابل باعث بروز 
رفتار های ناهنجار می شــود که هزینه بالایی مانند این پرونده برای خانواده 

و جامعه به دنبال دارد.

مشاجره مرگبار در تویسرکان؛

 نوجوان ۱۶ ساله قربانی
۱۹ ساله اش را کشت

و  از دســتگیری قاتــل نوجــوان  انتظامــی شهرســتان تویســرکان  فرمانــده 
همدستانش در کمتر از ۲۴ ساعت خبر داد.

ســرهنگ نوری مقــدم، فرمانده انتظامی شهرســتان تویســرکان اعلام کرد: 
در پــی وقوع درگیری و مشــاجره لفظی میان دو نوجــوان در یکی از محلات 
تویســرکان، متأســفانه یکی از طرفین که ۱۶ سال داشت، در اوج عصبانیت، 
با ضربات چاقو فرد مقابل که ۱۹ ســاله بود را به شــدت مجروح کرد که این 

جراحات به مرگ مقتول منجر شد.
وی بــا بیــان اینکــه بــه دنبــال ایــن حادثه تلــخ و با اعــلام موضوع بــه مرکز 
فوریت های پلیسی، عملیات شناسایی و دستگیری قاتل بلافاصله در دستور 
کار مأموران پلیس آگاهی شهرستان قرار گرفت، گفت: با انجام تحقیقات و 
هماهنگی قضایی، مأموران در یک عملیات غافلگیرانه موفق شــدند قاتل 

را کمتر از ۲۴ ساعت پس از وقوع جنایت بازداشت کنند.
فرمانده انتظامی شهرستان تویسرکان خاطرنشان کرد: سه نفر از همدستان 
قاتــل ۱۹ تا ۲۱ ســاله نیز دســتگیر شــده اند و تحقیقات در خصــوص انگیزه و 
ابعــاد ایــن حادثه همچنان ادامه دارد که اطلاعــات تکمیلی متعاقباً اعلام 

خواهد شد.

سرویس محیط زیست
جمله

طبیعت زیبای نواحی شــمالی کشــور که از بکرترین 
و بی نظیرترین جاذبه های گردشــگری کشــور اســت، 
با بی تدبیری مســئولان در حال نابودی اســت. علت 
این نابودی آلودگی هوا و مخاطرات زیســت محیطی 
نیســت کــه بتوان این بهانــه را آورد کــه در برابر آن ها 
هیــچ اختیاری نداریم هرچند کــه این ادعا هم کذب 
اســت؛ بــا این حــال زمانــی که علــت مدفون شــدن 
طبیعت شمال انباشــت زباله و بازیافت غیراصولی 
عنــوان می شــود، ماجــرا غم انگیزتر اســت. البته این 
ماجــرا برای دیــروز و امــروز هم نیســت و حدود یک 
دهه است که آژیر خطر دفن شمال کشور زیر بار زباله 
و آلودگی، مطرح اســت. مثلا اینکه اســتان مازندران 
فاقد شبکه فاضلاب است، یک حقیقت تلخ یا حتی 
باورنکردنی است. نبود نظام جامع جمع آوری، دفع 
و بازچرخانــی فاضلاب در اســتان مازنــدران، فقدان 
نظارت دوره ای اداره کل محیط زیســت و شرکت آب 

و فاضــلاب مازنــدران بر سیســتم تصفیــه فاضلاب 
واحدهای مســکونی، تجاری، گردشــگری، بهداشتی 
و صنعتی، فقدان وجود چنین سیستمی در بسیاری 
از همین واحدها و البته بی توجهی بســیاری از مردم 
و صاحبان کســب وکارها به ضوابط زیســت محیطی 
مربوط به دفع فاضلاب، منجر به آن شــده که تقریبا 
تمام فاضلاب اســتان مازندران به صورت مســتقیم 
اساســا  زیــرا  شــود،  دریــا  آب  وارد  غیرمســتقیم  یــا 
پرجمعیت ترین اســتان شــمالی کشــور فاقد شــبکه 

فاضلاب است.
اســتاندار  حق شــناس«،  »هــادی  اخیــرا  همچنیــن 
گیلان هشــدار داده که اگر اگــر ۳۰۰ میلیون دلار برای 
ســاماندهی فاضلاب و تالاب انزلــی اختصاص داده 

نشود، در آینده رشت و انزلی وجود نخواهد داشت.
اســتاندار گیلان هشــدار داد: حتما ظرف دو سه سال 
آینده تیتر یک خبر ها در ایران جهان این می شود که 
»رشتی ها و انزلی چی ها در حال تَرکِ شهر هستند«، 
چون تالاب انزلی از فاضلاب انسانی به مساحت ۲۰۰ 
میلیون متر مربع پر می شــود و خبری از آب نیســت 
و فقط با وزش یک نســیم مــردم باید گردو غبار های 

ناشــی از انواع فاضلاب را استشــمام کنند و ســرطان 
شــیوع پیدا می کند. منشــا حداقل بخش عمده ای از 

ناترازی ها ناترازی در تصمیم گیری هاست.
حق شــناس توضیــح داد: وقتــی تهــران را تعطیــل 
می کننــد می گوینــد مصــرف بــرق و گاز کم شــد. اما 
همان یک هفتــه ای که تهران را تعطیــل کردید ۴۰۰ 
هزار خودرو وارد رشــت شد و ۵۰ درصد به جمعیت 
اســتان اضافه شــد.  طی تعطیلات در اســتان گیلان 
مشــکل نان، برق، گاز و ترافیک پیدا می کتد. اینها به 

کنار، زباله اینها را چه کار کنیم؟
حق شــناس افزود: اصلی ترین مشــکل استان گیلان 
محیط زیست است. رشــت دو رودخانه زیبا دارد، اما 
کســی نمی تواند کنارش قدم بزنــد. روزانه ۳8۰ هزار 
متــر مکعب از فاضلاب انســانی رودخانه های گیلان 

مستقیم به تالاب انزلی سرازیر می شود.
بــا این اوصاف باید گفت ما که عملا برای احیای آثار 
تاریخــی و گردشــگری مان کاری نمی کنیــم؛ بــا عدم 
رسیدگی به موقع و پشت گوش انداختن رسیدگی به 
یک امر حیاتی، دارایی های طبیعی خود را هم نابود 

خواهیم کرد.

نگاهی به وضعیت اسفبار بازیافت زباله و سرریز فاضلاب به آب ها در شمال 
کشور به بهانه هشدار استاندار گیلان؛

بختکآلودگیبرطبیعتبکرشمال

اختصاصی
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حــوادث

آغاز دوبله فیلم و سریال های نوروزی 
با صدا های ماندگار

فرشید شــکیبا مدیر واحد دوبلاژ سیما با اشاره به تدارک فیلم و سریال ها 
برای نوروز ۱۴۰۴ و شروع به کار دوبله این آثار گفت: دوبله فیلم و سریال های 
نوروزی را از دی ماه شروع کردیم تا علاوه بر توجه به کیفیت دوبله به بهره مندی از 

بزرگان دوبله و حضور صدا های متنوع نیز توجه داشته باشیم.
وی افزود: شروع کار از دی ماه فرصت کافی را برای دقت در انتخاب صداپیشگان و 

انجام مراحل فنی با کیفیت فراهم می کند.
شــکیبا ادامــه داد: بهره مندی از بــزرگان دوبله و حضور صدا هــای متنوع می تواند 
به جذابیت و اســتقبال بیشــتر مخاطبان از این آثار کمک کند. این رویکرد، ارزش 
ویژه ای به دوبله ها می بخشــد و تجربه تماشــای این آثــار را برای مخاطبان ایرانی 
لذت بخش تر می کند. وی همچنین به دوبله یکی از این آثار اشاره کرد و گفت: فیلم 
نوروزی شــبکه ۴ با عنوان »دوربین« این روز ها در حال دوبله اســت که مدیر دوبلاژ 
آن زهره شکوفنده و گویندگان اصلی آن زهره شکوفنده و نصراله مدقالچی هستند.

مدیر واحد دوبلاژ سیما در پایان یادآور شد: علاوه بر این گویندگان، محمود قنبری، 
غلامرضا مهرزادیان، منوچهر زنده دل، زویا خلیلی آذر، محمد بهاریان، علی بیگ 
محمدی، علی جلیلی باله، پریا شفیعیان، محمد صادقین، ملیکا ملک نیا، علی 

منصوری راد و علیرضا ناصحی نیز در این فیلم هنرنمایی می کنند.

 نهمین جشنواره ملی
 اسباب بازی کانون پرورش فکری 

برگزار می شود
نهمین جشنواره ملی اسباب بازی از روز ۲۵ دی تا ۱۰ بهمن  با شعار »بازی، 

تمرین زندگی« در کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان برگزار می شود.
این جشــنواره در امتداد تحقق شــعار ســال »جهش تولید با مشــارکت مردم« با 
هــدف حمایت از کالا های تولیــد داخل، کمک به برقراری ارتباطی هدفمند میان 
طراحان، تولیدکنندگان، ســرمایه  گذاران و ســایر فعالان حوزه  بازی و اسباب  بازی و 
کمک به ساماندهی صنعت اســباب  بازی و فراهم کردن زمینه  طراحی و استقرار 
نظام نوآوری است. نهمین جشنواره ملی اسباب بازی با همراهی معاونت علمی 
و فناوری ریاست  جمهوری، انجمن تولیدکنندگان اسباب بازی ایران، شورای نظارت 
بر اسباب  بازی، ستاد علوم شناختی، دانشگاه سوره و بخش های مختلف شهرداری 
تهران برگزار می شود. زمان برگزاری این نمایشگاه از ۲۵ دی تا ۱۰ بهمن از ساعت ۱۰ 
تا ۲۰ در مرکز آفرینش  های فرهنگی هنری کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 

واقع در خیابان حجاب تهران است.

توسط عضو وابسته فرهنگستان انجام شد؛

تصحیح یک لغزش در ذکر روز 
درگذشت نیما یوشیج

فرهنگستان زبان و ادب فارسی، دریادداشتی از یدالله جلالی پندری عضو 
وابسته این فرهنگستان لغزش در ذکر روز درگذشت نیما یوشیج را تصحیح 
کرد. در این یادداشت _که به همراه تصویر دست نوشته جلال منتشر شده_ آمده 

است:
مورخان ادبی در ذکر تاریخ تولد و وفات بزرگان ادبیّات متکی به اسنادی هستند که 
به تواتر رسیده باشد. در مورد روز درگذشت نیما همه اسناد متواتر، شبانگاه سیزدهم 
دی ۱۳۳8 را ذکر کرده اند و حتّی مرحوم طاهباز که بخش عمده عمر خود را صرف 
بازخوانی دست نوشته های نیما کرده بود این تاریخ را در کتاب »زندگی و هنر نیما 
یوشیج« )تهران، ۱۳۷۵ ص ۱۲۹( آورده است. بنده نیز به اعتماد این اسناد تاریخ 
مزبــور را در کتاب گزینه اشــعار نیما یوشــیج )تهــران، ۱۳۷۰، ص ۳۱( و نیز مدخل 
»نیما یوشیج« دانشنامه زبان و ادب فارسی فرهنگستان )تهران، ۱۳۹۵، ج ۶، ص 

۶۲۱( آورده ام.
در ایــن میــان جــلال آل احمد کــه حاضر و ناظر صحنــه فوت نیما بــوده در مقاله 
»پیرمرد چشم ما بود« اشاره ای به تاریخ این حادثه نکرده، اما در یادداشتی که اخیراً 
از آن مرحوم دیده شد و زمان نگارش آن ساعت ۶ بعدازظهر پنجشنبه ۱۶ دی ذکر 
شــده به تاریخ و ســاعت فوت نیما اشاره کرده اســت: »نیما دیشب مرد. دو بعد از 
نیمه شب: ساعت دو و ده دقیقه بود که در خانه را سخت کوبیدند…« از سویی، خبر 
درگذشت نیما در همین روز، در دو روزنامۀ عصر شانزدهم دی ماه ۱۳۳8، شماره 

۴۹۶۱ روزنامه کیهان و شماره ۱۰۱۰8 روزنامه اطلاعات نیز منتشر شده است.
ازســوی دیگر، بر سنگ مزار نیما »سپیده دم پنجشــنبه ۱۴ دی ماه ۱۳۳8« به عنوان 
درگذشت شاعر قید شده است که با تقویم تناسبی ندارد، زیرا ۱۴ دی ماه آن سالروز 
سه شنبه بوده است. بنابراین تردیدی باقی نمی ماند که تاریخ دقیق فوت نیما باید 
بامداد پنج شــنبه ۱۶ دی ماه باشد و ذکر شــبانگاه در روایت های قبلی به علّت قرار 

گرفتن ساعت دو بامداد در بخشی از شب است.

کارگردان مستقل آمریکایی به 
شکل مشکوک درگذشت

 جسد جف بینا، کارگردان و فیلمساز مستقل آمریکایی، در محل سکونتش 
در لس آنجلس پیدا شد.

جــف بینــا، کارگــردان و فیلمنامه نویس و همســر آبری پــلازا بازیگــر و تهیه کننده 
آمریکایی بود. طبق اعلام پزشکی قانونی، جسد این فیلمساز ۴۷ ساله در خانه ای 
در لس آنجلس پیدا شده اما هنوز علت مرگ وی مشخص نشده است و پزشکی 

قانونی همچنان در حال بررسی علت مرگ اوست.
دفتر پزشکی قانونی در ایمیلی به آسوشیتدپرس اعلام کرده که گزارش کامل مرگ 

این فیلمساز تا زمان بسته شدن پرونده منتشر نخواهد شد.
به گزارش هالیوود ریپورتر، جف بینا، فیلمنامه نویس و کارگردان، بیشتر به خاطر 
ساخت فیلم هایی همچون »زندگی پس از بث«، »جاشی«، »ساعت های کوچک«، 
»دختر اسبی« و »مرا بچرخان« که عمدتاً کمدی های سیاه بود شناخته می شد. او 
همچنین در نگارش فیلمنامه »قلب من هاکبی« ساخته دیوید اوراسل مشارکت 
داشــت. او پس از فارغ التحصیلی از مدرســه فیلم نیویورک، به لس آنجلس نقل 
مکان کرد تا حرفه خود را آغاز کند و ابتدا به عنوان دستیار تولید برای رابرت زمکیس، 
کارگردان و تهیه کننده برنده اسکار در چندین فیلم کار کرد و سپس به عنوان دستیار 

تدوین برای نویسنده و کارگردان دیوید اوراسل مشغول به کار شد.
همســرش آبری پلازا در نخســتین فیلم او یعنی کمدی ترســناک »زندگی پس از 
بــث« نقش آفرینی کرد و در دو فیلم دیگر او به نام های »ســاعات کوچک« و »مرا 

بچرخان« نیز مقابل دوربین جف بینا رفت.

ارکستر ملی ایران با ۴ خواننده به 
صحنه می رود

 ارکستر موسیقی ملی ایران با همراهی ۴ خواننده، ۲8 و ۲۹ دی ماه کنسرت 
»شعله دارم بر زبان« را در تالار وحدت روی صحنه می برد.

ارکســتر موســیقی ملی ایران در گرامیداشــت یاد آهنگســاز فقید علی جعفریان، 
در واپســین شــب های دی ماه به رهبری همایون رحیمیان و همراهی خوانندگان 
موسیقی ایرانی، آثاری از جلال الدین منبری و همایون رحیمیان را نیز اجرا می کند.

در شب نخست این کنسرت مجتبی عسگری و حسین علیشاپور در کنار نوازندگان 
ارکستر موســیقی ملی ایران می خوانند. در شب دوم نیز پوریا اخواص و وحید تاج 
ارکستر را همراهی می کنند. ارکستر موسیقی ملی ایران از ابتدای امسال با رویکرد 
اجرای آثار موسیقی اصیل ایرانی، در هر اجرا با انتخاب رپرتواری از آثار آهنگسازان 
ایرانــی، کنســرت هایی را در تالار وحدت برگزار کرده اســت. »شــعله دارم بر زبان« 
تازه ترین اجرای این ارکســتر نیز در ادامه همین مســیر، از ســاعت ۲۱: ۳۰ شــامگاه 

جمعه و شنبه، ۲8 و ۲۹ دی ماه در تالار وحدت روی صحنه می رود.

زنان موسیقی »راستان« میزبان 
زنانی دیگر می شوند

چهارشــنبه نوزدهم دی ماه ۱۴۰۳، کنســرت گروه »راستان« به سرپرستی   
»آزاده امیری« و خوانندگی »فرخنده جلالی«، از ساعت ۱۷: ۴۵، در سالن 
خلیج فارس اجرا خواهد شد. آزاده امیری )سرپرست و نوازنده تار(، فرخنده جلالی 
)خواننــده(، لیلا ظهیرالدینی )عــود(، مهزاد خردمند )کمانچه(، مســتانه زهیری 
)تمبک( و صبا رمضان )دف و دایره(، اعضای گروه راستان را در این کنسرت تشکیل 
می دهند که قطعاتی چون »لالــه رو«، »بارون می باره«، »می گذرم تنها« و.. را برای 
مخاطبان اجرا خواهند کرد. گروه »راستان« در سال ۱۳۹۲ با محوریت و بهره گیری از 

بانوان نوازنده تشکیل شده است.
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J O M L E H

خیراله تقیانی پور دبیر چهل وســومین جشــنواره تئاتر 
فجر در بخشــی از صحبت هایش در نشست رسانه ای 
ایــن رویداد عنوان کرد کــه برای انتخاب دبیری یکی از 
شــروطش این بوده که با کاظم نظــری مدیرکل وقت 
هنر های نمایشــی کار نمی کند. در همین راســتا کاظم 
نظری مدیرکل اســبق هنر های نمایشی نسبت به این 
صحبت هــا واکنــش نشــان داده و جوابیــه ای را در این 

زمینه منتشر کرده است.
در این جوابیه آمده است:

و  رســانه  اصحــاب  هنرمنــدان،  همــه  بــه  ســلام  بــا 
دغدغه مندان اصیل هنر تئاتر

در نشست خبری چهل و سومین جشنواره بین المللی 
تئاتــر فجــر، ادعایــی از جانــب دبیــر جشــنواره مطرح 
شــده اســت و چون نام بنده هم در بخشی از این ادعا 
مطــرح شــده اســت، مطابق قانــون مطبوعــات، لازم 
می دانــم توضیحاتــی در ایــن خصوص ارایــه کنم. در 
بخشــی از این گزارش کــه با تیتر »اســتخاره کردم« در 
خبرگزاری محترم ایسنا و تیتر »پاسخ به حاشیه تغییر 
دبیر »تئاتر فجر«؛ بودجه اندک جشــنواره اعلام شد« 
در خبرگزاری محترم مهر منعکس شــده اســت، ذکر 
مواردی برای روشــن شــدن جوانب این شــبهه و ادعا 

الزامی است:
شــخصی که در دوره مدیرکلی حمید نیلی و در تاریخ 
۶ تیرمــاه ۱۴۰۳، حکم دبیری جشــنواره چهل و ســوم 
تئاتر فجر را دریافت کرده اســت در نشست خبری روز 
گذشــته )شــنبه ۱۵ دی ماه( ادعا کرده اســت شرطش 
بــرای تصدی این پســت، کار نکردن با بنــده به عنوان 

مدیر کل هنر های نمایشی بوده است!
برای روشن شــدن اذهان هنرمندان محترم، اصحاب 
رســانه و خود ایشان باید عرض کنم، اول: در زمانی که 
مدیر کل هنر های نمایشی بودم، هیچگاه نام ایشان به 
عنوان دبیر جزء گزینه های احتمالی هم، هرگز مطرح 
نشــده بــود و گزینه های پیشــنهادی نیز صرفــاً از میان 
چهره های معتبر دانشــگاهی و تئاتری مطرح می شد. 
دوم: اینکه بنده در تاریخ دوشنبه ۱۷ اردیبهشت ۱۴۰۳ 
اســتعفا کرده و حکم دبیری ایشــان در تاریخ ۶ تیر ماه 
۱۴۰۳ یعنــی حدود دو ماه بعد و توســط حمید نیلی، 
اعطا شده اســت! بنابراین مدیر کل وقت دوره ایشان، 
بنده نبوده ام. ســوم اینکه اگر منظورشــان این بوده که 
از طــرف معــاون امــور هنری )بــدون اطــلاع مدیر کل 
هنر های نمایشی( انتخاب شده اند که مطابق آیین نامه 
برگزاری جشــنواره تئاتــر فجر، انتخاب دبیر جشــنواره 

بین المللی باید توسط شورای سیاستگذاری جشنواره 
انجام گیرد که خانم نادره رضایی، معاون امور هنری 
نیز ۲۶ آذر ماه در مراسم افتتاحیه بیستمین جشنواره 
بین المللی تئاتر عروســکی تهران - مبارک و در جمع 
خبرنگاران صراحتاً به این مورد اشــاره کرده اســت: ما 
جشــنواره را در شــرایطی تحویل گرفتیــم که علی رغم 
روال و آیین نامــه ای کــه بــرای برگزاری جشــنواره های 
فجر داریم، ابتدا باید شــورای سیاســت گذاری تشکیل 
می شــد و شــورا باید دبیــر را معرفی می کــرد. اما دبیر 

جشنواره در اوایل تیر ماه تعیین شد.
ضمــن احترام به جایگاه هنــری این هنرمند عزیز و با 
آرزوی توفیــق در امــر خطیر دبیــری مهمترین رویداد 
تئاتــری، باید متذکر شــوم بــه دلیل اینکه نــام بنده در 
چند خبرگزاری و ســایت آورده شــده اســت و ایشان به 
صراحــت مدعــی شــده اند منظورشــان از »مدیــر کل 
وقــت« کاظم نظری بوده اســت، منتظــر جوابگویی و 
ارایه سند از سمت ایشان هستم. با اینکه هرگز ایشان را 
ندیــده ام اما با ارجاع و نگاهی به آثار ارزشــی تولیدی، 
 ایشان را فردی مذهبی و راستگو ارزیابی کرده ام و باید 

بَری از ادعای نادرست باشند.«

جوابیه

پاسخبهیکادعا
درنشستخبریچهلوسومینجشنوارهتئاترفجر

!
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راه و مسکن Road and housing

    دوشنبه   17 دی 1403   5 رجب 1446قمری   6 ژانویه 2025  سال هشتم    شماره 1983

وزیر راه وشهرسازی در نشست برخط با وزیر حمل ونقل روسیه: 

ترانزیت۱۰میلیونتنبار
درمسیرکریدورشمال-جنوبضرورتدارد

وزیــر راه و شهرســازی در نشســت مشــترک با همتــای روس بر 
دســتیابی به هدف ترانزیت ۱۰ میلیون تن بار در مســیر کریدور 
شــمال-جنوب تاکیــد و خاطرنشــان کــرد: مســیرهای فعلــی 
کریدور شمال-جنوب ذیل مســیرهای ریلی، جاده ای و دریایی 
از ظرفیت ۲۰ میلیون تنی ترانزیت برخوردار اســت که باید این 

ظرفیت فعال شود. 
نشست مشترک »فرزانه صادق«، وزیر راه و شهرسازی و »رمان 
استاراویت«، وزیر حمل و نقل فدراسیون روسیه به صورت ویدیو 
کنفرانس به منظور بررسی تفاهم نامه ساخت راه آهن رشت-
آســتارا و توســعه همکاری هــای حمل و نقلــی در قالب کریدور 

شمال-جنوب برگزار شد.
در ابتــدای این نشســت وزیر راه و شهرســازی کشــورمان ضمن 
تبریک ســال نو میلادی به دولت و ملت روسیه، ابراز امیدواری 
کرد که سالی توامان با صلح و آرامش، همچنین تعمیق روابط 

دو کشور در پیش باشد.
وزیر راه و شهرسازی کشورمان ضمن ابراز خرسندی از برگزاری 
جلسات بررسی ساخت راه آهن رشت-آستارا به صورت منظم 
بــا حضور نمایندگان دو کشــور به تنظیــم تفاهم نامه همکاری 
مشترک و نیز تهیه نقشه راه ۲۰۲۵ که در اختیار طرف روس قرار 
می گیرد، اشاره و پیشنهاد کرد که هر دو مورد هم زمان در تاریخ 

مشخص به امضا برسند.

صــادق در ادامه به توســعه روابــط همکاری های حمل و نقلی 
میان دو کشور در قالب کریدور شمال-جنوب اشاره و تاکید کرد: 
طبــق توافقات انجام شــده میان دو کشــور در ســنوات گذشــته، 
دســتیابی به هدف ترانزیت ۱۰ میلیون تن بار در مســیر کریدور 
شــمال-جنوب ضــرورت دارد و بایــد ظرفیــت ۲۰ میلیون تنی 
ترانزیت در مسیرهای فعلی کریدور شمال-جنوب ذیل شقوق 

ریلی، جاده ای و دریایی، فعال شود.
وی همچنین به فعال شدن شاخه شرقی کریدور شمال-جنوب 
و ضرورت انجام اقدامات اجرایی در اسرع وقت، تشکیل کمیته 
حمــل و نقــل و امــور گمرکی ســه جانبه میــان ایران-روســیه-

آذربایجــان، لــزوم تســهیل صــدور ویزا بــرای راننــدگان ناوگان 
ایرانــی، افزایــش ظرفیــت کشــتیرانی تجــاری )بار( و گســترش 

خطوط مسافری در دریای خزر تاکید کرد.
صادق دستیابی به نقشه راه جامع حمل و نقلی میان دو کشور 
را دستاورد بزرگی دانست که از سوی وزارتخانه های دو کشور در 

دست اقدام قرار دارد.
در ادامــه ایــن نشســت رمــان اســتاراویت وزیــر حمــل و نقــل 
فدراســیون روســیه ضمــن قدردانــی از وزیــر راه و شهرســازی 
جمهــوری اســلامی ایران به خاطــر برگزاری جلســات منظم و 
پربار قبلی، با تمامی موارد اعلامی در این جلسه موافقت خود 

را اعلام کرد.

اخبــار کوتاه

 معاون بهره برداری فرودگاهی شهر فرودگاهی
 امام خمینی )ره(:

۱۰۲ هزار زائر بیت الله الحرام اعزام 
شدند

    معــاون بهره بــرداری فرودگاهی شــهر فرودگاهی 
امام خمینی)ره( از اعزام ۱۰۲ هزار زائر بیت الله 
الحــرام با بیــش از ۴۰۰۰ پرواز از شــهر فرودگاهی 

امام خمینی)ره( خبر داد.
جــواد صالحی آرتیمانــی، از افزایش تردد زائران 
بیت الله الحرام از ترمینال سلام خبر داد و اظهار 
کرد: از ســوم اردیبهشــت ماه ســال جــاری تا پایــان ۱۴ دی ماه، صد و 
دو هــزار زائــر در قالب چهارصد و چهل پــرواز جهت عمره مفرده به 

سرزمین وحی اعزام شده اند.
صالحــی آرتیمانی افزود: در هر شــبانه روز مجموعــا ۴ پرواز )ورودی 
و خروجــی( حــج عمــره در ترمینــال ســلام شــهر فرودگاهــی امــام 
خمینی)ره( انجام می شــود که بطور میانگین با این پروازها هزار نفر 

اعزام و پذیرش می شوند. 

در دیدار مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با 
سفیر ازبکستان تاکید شد؛

توسعه ترانزیت دوجانبه و منطقه ای 
ایران و ازبکستان

       در دیدار فرید نصریوف سفیر ازبکستان در تهران 
با علی اکبر صفایی معاون وزیر راه و شهرســازی 
دریانــوردی  و  بنــادر  ســازمان  عامــل  مدیــر  و 
برآمادگی توســعه همکاری هــای حمل و نقل و 
ترانزیت دوجانبه و منطقه ای ایران و ازبکســتان 
برای اجرایی سازی تسهیل تجارت بین دو کشور 

تاکید شد.
در این دیدار همچنین درخصوص ضرورت روانســازی جریان حمل 
و نقــل چندوجهــی بین ایــران و ازبکســتان از طریق بنــادر جمهوری 

اسلامی ایران در جنوب و شمال کشور بحث و تبادل نظر شد.
اعــلام آمادگی ســازمان بنــادر و دریانوردی برای حل و فصل ســریع 
مســائل و مشــکلات تجار و بازرگانان ازبکستانی در مسیر کریدورهای 
منطقه ای عبوری از ایران و مبادله هیأت های تجاری دو طرف بویژه 
بازدیــد نماینــدگان فنــی، تجار و بازرگانــان و شــرکتهای حمل و نقل 
ازبکســتان از ظرفیتهــای بندری ایــران برای بهره گیری از مســیرهای 
متنــوع ترانزیتــی بین دو کشــور در چارچوب کریدور شــمال جنوب از 

دیگر موضوعات مطرح شده در این دیدار بود.
در ایــن دیــدار همچنین بر تعریــف کریدورهای مشــترک منطقه ای 
برای انتقال روان کالاهای ازبکستان به روسیه و هند از طریق استفاده 
از ظرفیتهــای بنــدری ایــران در راســتای تحقق اهداف تعریف شــده 

روسای جمهور دو کشورتاکید شد.

مدیرکل راه و شهرسازی تهران :

۷۰ هکتار در استان تهران رفع 
تصرف شد 

    مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران از بزرگترین 
رفع تصرف اراضی ملی در ۵ سال اخیر به میزان 
۷۰ هکتار خبر داد که این عملیات آغاز شــده و تا 

پاسی از شب ادامه یافت.
حســین جنتــی مدیر کل راه و شهرســازی اســتان 
تهران گفــت: با تعامل صورت گرفته با دســتگاه 
قضایی بالاخص رئیس دادگستری بخش رودهن شهرستان دماوند 
و همچنین پس از تلاش شــبانه روزی ماه های گذشــته همکارانم در 
حوزه هــای حقوقــی و اداری شهرســتان دماونــد بیــش از ۷۰ هکتار از 
اراضــی مهــم ملی در پلاک های نــوده؛ خورین و مهرآباد شهرســتان 

دماوند رفع تصرف خواهد شد. 
وی گفت: این رفع تصرف در شهرســتان دماوند آغاز شــده است و تا 

ساعت پایانی شب ادامه داشت. 
جنتی گفت: زمین خواران آگاه باشــند که در راســتای حفظ و صیانت 
از اراضی ملی و حقوق بیت المال مماشات نکرده و از پای نخواهیم 

نشست. 
مدیــرکل راه و شهرســازی اســتان تهــران همچنیــن از هماهنگــی و 
همکاری بخشــداری، شــهرداری، جهاد کشــاورزی، منابــع طبیعی و 
نیروی انتظامی بخش رودهن و شهرســتان دماوند در راستای حفظ 
و صیانــت از اراضــی ملــی و کمک به این رفع تصــرف بزرگ تقدیر و 

تشکر کرد.

تمرکز وزیر راه وشهرسازی بر تکمیل 
طرح های نیمه تمام ارزنده است

    فرامــرز شهســواری، عضــو کمیســیون عمــران و 
نماینده مــردم آذربایجان شــرقی)چاراویماق و 
هشــترود( در مجلــس شــورای اســلامی دربــاره 
عملکــرد فرزانــه صادق، وزیــر راه و شهرســازی، 
اظهــار کرد: چهار الی پنج ماه زمان کوتاهی برای 
انتظار نتیجه بخشــی در عملکــرد یک وزارتخانه 
اســت. مدیریت بخش های مختلف این وزارتخانــه، از حمل ونقل تا 
مســکن، نیازمند فرصت بیشتری اســت تا بتوان نتایج اقدامات را به 
درستی بررسی کرد اما مشاهدات حاکی از آن است که روند و رویکرد 

درستی اتخاذ شده است.
وی در ادامه به تعامل مثبت وزیر راه و شهرســازی با مجلس اشــاره 
کرد و گفت: از ابتدای دوره وزارت، شــاهد همکاری و تعامل ســازنده 
وزیر و معاونان این وزارتخانه با نمایندگان بوده ایم. وزیر پاسخگویی 
خوبــی بــه دغدغه هــای نماینــدگان داشــته و در حوزه هایــی ماننــد 
حمل ونقل جاده ای، ریلی و هوایی، طرح های نیمه تمام را با جدیت 
دنبال کرده اســت. این نشــان می دهد که انتخاب ها و انتصابات وزیر 

کاملاً سنجیده و مبتنی بر نیازهای کشور بوده است.
شهسواری همچنین درباره برخی انتقادات از وزارت راه و شهرسازی 
گفــت: بســیاری از دغدغه هــای نماینــدگان قابــل درک اســت، امــا 
فراموش نکنیم که کارنامه وزیری که تنها چند ماه اســت مســئولیت 
را بــر عهــده گرفتــه، نبایــد بــا انتظــارات بلندمــدت ســنجیده شــود. 
توضیحــات وزیــر دربــاره اقدامــات انجام شــده، قانع کننــده اســت و 

می تواند بسیاری از نگرانی ها را برطرف کند.
وی در پایان افزود: وزارت راه و شهرســازی به دلیل اهمیت بالای آن 
در توسعه اقتصادی کشور و ارتباط مستقیم با زندگی مردم، نیازمند 
مدیریت متمرکز و هماهنگی بین بخشــی است. اقدامات وزیر نشان 
داده کــه با همین رویکرد در حال پیشــبرد امور اســت و باید حمایت 

لازم از او صورت گیرد.
شهســواری با تأکید بــر اهمیت پیگیری پروژه های اســتانی و نیازهای 
مردم، اظهار امیدواری کرد که با ایجاد فرصت بیشــتر، شــاهد بهبود 

عملکرد وزارتخانه در بخش های مختلف باشیم.

در نشســت کمیته عمران و حمل و نقل مجمع تشــخیص مصلحت نظام که 
در ســاختمان دادمــان با حضــور رییس و دبیر این کمیته و معاونت مســکن و 
ساختمان برگزار شد، گزارش اقدامات وزارت راه و شهرسازی در بخش مسکن 
بر اســاس سیاســت های ابلاغی رهبر انقلاب و میزان تحقق سیاست ها تاکنون 

ارائه شد.
نشســت کارگروه مســکن کمیته عمــران و حمــل و نقل کمیســیون زیربنایی و 
تولیــدی مجمع تشــخیص مصلحت نظــام با حضــور نمایندگانــی از مجمع 
تشــخیص مصلحــت نظام، فرهاد صالحیــان رییس کمیته عمــران و حمل و 
نقــل، عبدالرضــا گلپایگانی معاون وزیر راه و شهرســازی و دبیر کارگروه کمیته 
عمران و حمل و نقل مجمع، حبیب اله طاهرخانی معاون مسکن و ساختمان 
وزیر راه و شهرسازی و جمعی از مدیران و معاونان در ساختمان دادمان برگزار 

شد.
 به گفته طاهرخانی معاون مســکن و ساختمان، این جلسه و نشست با هدف 
ارزیابی و بررســی سیاســت های کلی نظام در بخش مســکن که در سال ۱۳8۹ 

توسط رهبر انقلاب ابلاغ شده بود، تشکیل شد.
 معاون مســکن و ســاختمان با اشــاره به اینکه در کارگروه های مختلفی که در 
مجمع تشــخیص مصلحــت نظام وجــود دارد موضوعات مختلــف از جمله 
مسکن مورد ارزیابی قرار می گیرد از ارائه گزارش اقدامات این وزارتخانه و میزان 

تحقق سیاست های بخش مسکن از زمان ابلاغ این سیاست تاکنون خبر داد.
 وی با بیان اینکه، دیدگاه های کارشناســان در این بخش اخذ شــده اســت یکی 
 از اهــداف دیگــر اخذ نظرات کارشناســان را بهــره مندی از آنهــا در برنامه های

 آتی خواند.

 گفتنــی اســت، متن کامــل ایــن سیاســت های ابلاغی که بــه عنــوان راهنمای 
دســتگاه های اجرایــی، تقنینی و نظارتی، خط مشــی و جهت گیــری نظام را در 

بخش مذکور تعیین می کند، به شرح زیر است:
مدیریت زمین برای تأمین مسکن و توسعه شهر و روستا در چارچوب استعداد 
اراضی و سیاســت ها و ضوابط شهرســازی و طرح های توسعه و عمران کشور و 

ایجاد و توسعه شهرهای جدید.
احیای بافت های فرسوده شهری و روستایی از طریق روش های کارآمد.

برنامه ریــزی دولــت در جهــت تأمین مســکن گروه های کم درآمــد و نیازمند و 
حمایــت از ایجاد و تقویت مؤسســات خیریه و ابتکارهــای مردمی برای تأمین 

مسکن اقشار محروم.
برنامه ریزی جامع برای بهبود وضعیت مســکن روســتایی بــا اولویت مناطق 
آســیب پذیر از ســوانح طبیعی و متناســب با ویژگی های بومی ایجاد و اصلاح 
نظــام مالیات هــا و ایجــاد بانــک اطلاعاتــی زمین و مســکن. حمایــت از تولید 

طرح ه¬ای انبوه و صنعتی مسکن.
اجباری کردن استانداردهای ساخت وساز مقررات ملی ساختمان و طرح های 
صرفه جوئــی انــرژی. رعایــت ارزش هــای فرهنگــی و حفظ حرمــت و منزلت 
خانواده در معماری مسکن. تقویت پژوهش و ارتقای سطح دانش علمی در 

حوزه مسکن.

با حضور نمایندگانی از مجمع تشخیص مصلحت نظام و به میزبانی معاونت مسکن و ساختمان؛

گزارشسیاستهایابلاغینظامدربخشمسکنارایهشد

مسکن

هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران خبر داد؛ 
بازگشت مسافران پرواز جده به 

تهران با هواپیمای جایگزین

هواپیمایی

روابط عمومی هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران اعلام کرد؛ مســافران هواپیمای 
ایرباس ۳۰۰ ایران ایر که به دلیل بروز نقص فنی در یکی از موتورها، شامگاه گذشته 
در فــرودگاه مدینــه فرود اضطراری کرد، زائران پرواز شــماره ۱۶۵۳ ســاعاتی بعد با 

هواپیمای جایگزین به تهران بازگشتند.
روابط عمومی هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران اعلام کرد؛ هواپیمای ایرباس ۳۰۰ 
ایران ایر با رجیســتر-IBC کــه در حال انتقال زائران عمره گــزار از جده به تهران بود 
به دلیل بروز نقص فنی در یکی از موتورها، شامگاه گذشته در فرودگاه مدینه فرود 

اضطراری کرد.
فرود هواپیما مطابق با استانداردهای بین المللی و به منظور حفظ ایمنی مسافران 
انجــام شــد که با موفقیــت صورت گرفت و تمامی سرنشــینان در ســلامت کامل از 

هواپیما پیاده شدند.
با هماهنگی های انجام شــده، هواپیمای جایگزین بلافاصله برای انتقال مسافران 
اعزام شد و زائران پرواز شماره ۱۶۵۳ ساعاتی بعد با هواپیمای جایگزین  به تهران 

بازگشتند.
با برنامه ریزی صورت گرفته قرار است، تجهیزات فنی موردنیاز همراه با متخصصان 
فنی برای رفع مشــکل این هواپیما با پرواز دیگری به مدینه  اعزام گردد تا اقدامات 

لازم برای بازگرداندن هواپیمای مذکور به تهران انجام شود.
هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران »هما« ضمن عذرخواهی از مســافران محترم 
بابت این مشکل، تأکید می کند که ایمنی مسافران همواره در صدر اولویت های این 

شرکت قرار دارد.

معاون بازسازی و مسکن روستایی بنیاد مسکن:

9محلهبافتفرسودهآبادان
ساماندهیمیشوند

و  بازســازی  معــاون  جــودی«،  »مجیــد 
مسکن روســتایی بنیاد مســکن گفت: دولت 
مصوبــه ای در خصوص ســاماندهی ۹ محله 
در بافــت فرســوده آبــادان تصویــب کــرده و 

ابلاغ شد.
وی در حاشیه بازدید از بافت فرسوده آبادان 
در جمع خبرنــگاران بیان کــرد: اخیراً دولت 
مصوبــه ای در خصوص ســاماندهی ۹ محله 
در بافــت فرســوده آبــادان تصویــب کــرده و 
ابلاغ شد به همین دلیل به منطقه آمده ایم 

تا بازدیدی داشته و پروژه تعریف کنیم.
معــاون بازســازی و مســکن روســتایی بنیــاد 
مسکن کشور گفت: کار بسیار خوبی در برنامه 
سه ساله با همکاری منطقه آزاد اروند، بنیاد 
مســکن و ســتاد بازآفرینی شــهری و سازمان 
مدیریــت بحــران وزارت کشــور برنامه ریــزی 

شده است.
وی بــا بیــان اینکه در مدت زمان ســه ســاله، 
۳ هزار واحد مســکونی نوســازی خواهد شد، 
تصریــح کــرد: همچنیــن ۴ همــت اعتبارات 
عمرانی پیش بینی شده که تقریباً سالانه یک 
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان در هشــت منطقه 
تأسیسات زیربنایی و روبنایی کار خواهد شد.

معــاون بازســازی و مســکن روســتایی بنیــاد 
افــزود:  کشــور  اســلامی  انقــلاب  مســکن 
مدیریــت  تحــت  منســجمی  برنامه ریــزی 
یــک هیأت راهبری متشــکل از ســازمان های 

آغــاز  اجرایــی  عملیــات  و  تشــکیل  مذکــور 
خواهد شــد. البته عملیات اجرایی از ابتدای 
ســال مقدماتش شــروع شــده و برخی جاها 
با اعتباراتی که بنیاد مســکن داشــته کار آغاز 

شده است.
جــودی عنــوان کرد: خوشــبختانه بــا مصوبه 
اخیر که ابلاغ شد کار سرعت بیشتری خواهد 

گرفت.
وی ادامه داد: مردمی که واحدهای مسکونی 
شأن در برنامه ساخت سه ساله است، حدود 

۴۰۰ میلیون تومان وام د ر ســال اول اســت و 
قریب به ۱۱۰ میلیــون تومان کمک بلاعوض 
و ۶۰ میلیــون تومان تســهیلات بــرای دوران 
بازســازی که باید اســتیجاری زندگی کنند در 

نظر گرفته شده است.
معــاون بازســازی و مســکن روســتایی بنیــاد 
مســکن با بیان اینکه تمــام ابعاد پیش بینی 
شده تا ســریع تر کار آغاز شود، اظهار کرد: کار 
عمــلاً آغاز شــده و با این مصوبه کار ســرعت 

بیشتری پیدا خواهد کرد.

بازآفرینی

معاون دفتر امور عملیات راهداری، ماشــین آلات و مدیریت 
بحران سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای گفت: از ابتدای 
اجــرای طرح راهداری زمســتانی تاکنون، عملیــات برف روبی 
و بازگشــایی محور در بیش از ۵۷۰۰۰ کیلومتر از شبکه راه های 

کشور انجام شده است.
حبیب جمشیدی اظهار کرد: از ابتدای طرح راهداری زمستانی 
از ۲۰ آذر مــاه تاکنــون، ۱۲۰۰۰ نیــروی راهــدار مســتقر در ۱۱۵۳ 
راهدارخانــه ثابــت و ســیار بــا اســتفاده از ۹۶۰۰ دســتگاه انواع 
ماشــین آلات راهداری و توزیع ۶۰۰ هزار تن شن و نمک اقدام 
بــه بازگشــایی محورها و خدمات رســانی بــه کاربران جــاده ای 

کرده اند.

وی بیــان کــرد: در مواقعــی همزمان با بارش نــزولات جوی و 
وقوع مخاطــرات طبیعی مانند باد، کولاک، یخ زدگی، ســیل، 
کاهــش بیــش از حــد دمــا و بهمن، بــه منظور تأمیــن ایمنی 
کاربــران جاده ای و جلوگیری از وقوع اتفاقــات ناگوار، برخی از 
محورهای مواصلاتی با همکاری پلیس راه به صورت مقطعی 

مسدود می شوند.
معاون دفتر امور عملیات راهداری، ماشــین آلات و مدیریت 
بحــران تصریح کــرد: چهار عامل دمــا، ترافیک، بــاد و میزان 
بــارش در اجــرای اقدامــات پیشــگیرانه و انســداد گردنه هــا و 

محورهای برف گیر جاده ای مؤثر است.
وی افــزود: هم زمانی بارش نزولات جوی و افزایش ســفرها و 

تردد خودروها در روزهای پایانی هفته، منجر به ایجاد ترافیک 
و در مواقعــی اختلال های مقطعی در ۱۰ کریدور اصلی کشــور 

به ویژه محورهای منتهی به تهران می شود.
معاون دفتر امور عملیات راهداری، ماشــین آلات و مدیریت 
بحــران خاطرنشــان کــرد: بــا توجــه بــه کاهش ســرعت تردد 
وسائل نقلیه در زمان بارش نزولات جوی، کاربران جاده ای با 

مدیریت برنامه و زمان سفر در سطح جاده ها تردد کنند.
جمشــیدی بر ضرورت توجه کاربران جاده ای به هشــدارهای 
صادر شده به ویژه در محورهای کوهستانی، تعامل با پلیس راه، 
مدیریت زمان سفر، رعایت نکات ایمنی، پرهیز از شتاب زدگی 
در رانندگی، رعایت فاصله طولی و سرعت مطمئنه به منظور 

جلوگیری از ایجاد مخاطرات احتمالی تأکید کرد.
وی از اجرای عملیات های پیشگیرانه در محورهای پر تردد و پر 
ترافیک و نیازمند ارائه خدمات بیشتر خبر و ادامه داد: سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای با انجام اقدامات پیشــگیرانه 
و جلوگیری از یخ زدگی، کنترل ترافیک و استقرار ماشین آلات 
بیشــتر به منظور اجرای عملیــات راهداری، در راســتای ارتقاء 

خدمات رسانی به کاربران جاده ای تلاش می کند.

معاون دفتر امور عملیات راهداری، ماشین آلات و مدیریت بحران سازمان راهداری:

بیش از ۵۷۰۰۰ کیلومتر از محورهای مواصلاتی برف روبی شد



مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران خبر داد:

همكاری مشترک فولاد مباركه و راه آهن

فولاد

لادن سلطانی
خبرنگار جمله اصفهان

جبارعلی ذاکری، مدیرعامل شــرکت راه آهن جمهوری 
اســلامی ایران، در جریان بازدید از شــرکت فولاد مبارکه 
گفت: امروز پــس از بازدید از خطوط تولید فولاد مبارکه 
در جلســه ای با مدیرعامل و ســایر مدیران این شــرکت، 
راهکارهــای همکاری هــای مشــترک بیــن این شــرکت و 
و  را مــورد بررســی  ایــران  اســلامی  راه آهــن جمهــوری 

تبادل نظر قرار دادیم.
وی تســهیل در امــر حمل ونقــل ریلــی و حــل مســائل 
موجــود بین دو طــرف را از مهم ترین اهداف این بازدید 
برشــمرد و گفت: خوشــبختانه تصمیمــات خوبی برای 
افزایش حمل بار و تســهیلات متقابل اتخاذ شــد و امید 
اســت ایــن اقدامات بــه افزایش تولیــد در فــولاد مبارکه 
و کاهــش مشــکلات حمل ونقل بــار از مناطق ســنگان و 

چادرملو کمک کند.
وی بــا تأکیــد بــر اینکــه فــولاد مبارکــه به عنــوان یکــی از 
بهترین و بزرگ ترین شــرکت های تولیدی کشور با تمام 
ظرفیت در حال فعالیت است و در حوزه های آب، برق 
و اســتفاده از انرژی های تجدیدپذیر اقدامات گسترده ای 

انجــام داده اســت، تصریح کــرد: تلاش خواهیــم کرد تا 
شــرایط بهتــری را بر ایــن شــرکت در حــوزه حمل ونقل 

ریلی فراهم کنیم.
 محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه 
راه آهــن  شــرکت  مدیرعامــل  بازدیــد  حاشــیه  در  نیــز 
جمهــوری اســلامی ایــران از ایــن شــرکت گفــت: فــولاد 
هزینه هــای  کــه  اســت  کشــور  کلیــدی  صنایــع  از  یکــی 
حمل ونقل مواد اولیه و محصولات آن، نقشــی محوری 
در رقابت پذیــری و اقتصــادی بــودن ایــن صنعت دارد 
و اساســاً اقتصــادی بــودن و صنعتــی شــدن کشــور بــه 
زیرســاخت های حمل ونقــل به ویــژه حمل ونقــل ریلــی 

وابسته است.
وی تأکیــد کــرد: در صنعــت فــولاد بــه ازای تولیــد هــر 
تــن فــولاد حداقل به ســه برابــر جابه جایی مــواد اولیه و 
محصول نیاز داریم؛ بنابراین نیاز است که زیرساخت ها 
در حــوزه حمل به ویژه حمل ریلی و دریایی ایجاد شــده 

باشد.
 طیب نیــا بــا تأکیــد بــر اینکــه طی ســه دهــه گذشــته در 
افزایــش  بــرای  زیــادی  ســرمایه گذاری های  کشــورمان 
ظرفیــت در صنعت فــولاد انجام شــده و امروز صنعت 
فولاد یکی از نقاط قوت کشــور محســوب می شود، گفت: 

قطعــاً اگــر امروز بــا ناتــرازی انــرژی در حوزه بــرق و گاز 
روبه رو نبودیم، چالش اصلی ما چالش حمل ونقل بود.
وی با اشــاره به اینکه در چند ســال گذشــته، چالش های 
ناتــرازی انــرژی از حمل ونقــل پیشــی گرفته ادامــه داد: 
در ایــن شــرایط فرصتی ایجاد شــده اســت تا طــی دو تا 
ســه ســال آینــده، چالــش زیرســاخت های حمل ونقل، 

به ویــژه حمل ونقــل ریلــی را برطــرف کنیــم؛ کمــا اینکه 
خوشــبختانه در دولــت و مجموعه راه آهــن، عزم جدی 
برای اصلاحات مســیر گذشته در این حوزه وجود دارد و 
قطعــاً موفقیت های آینده صنایعی مانند فولاد مبارکه، 
مرهــون اتفاقــات و اصلاحاتــی اســت کــه بایــد در حوزه 

حمل ونقل صورت گیرد.

امروز در تقویم: بنابر گزارش ساواک اعلامیه ای در دبیرستان فرخی شهرستان مریوان ـ استان کردستان ـ توسط مأموران مشاهده گردید. )1356ش(  l دکتر منوچهر اقبال به رياست دانشگاه تهران منصوب شد.)1333 ش( l شهادت "امام موسي كاظم")ع( بنا به روايتي)183 ق(

City

شهرستان06   دوشنبه   17 دی 1403   5 رجب 1446قمری   6 ژانویه 2025  سال هشتم    شماره 1983

یادداشت اخبــار  

  تودیع و معارفه مدیرعامل شرکت 
پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند 

برگزار شد
اکرم یوسفی 

خبرنگار جمله اراک

 

آیین تودیع ومعارفه مدیرعامل شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( 
شازند، با حضور محمد صادق عظیمی فر، معاون وزیر نفت و مدیران 
استانی و شهرستانی برگزار شد. در این مراسم مدیرعامل سابق شرکت پالایش 
نفــت امام خمینی )ره( شــازند گفــت: مجموعه نیروهای پالایشــگاه، یک تیم 
منسجم در پالایشگاه هستند که اکنون با یک سرمربی جدید در جهت توسعه و 
پیشرفت هرچه بیشتر این واحد پالایشگاهی گام بر می دارند. مجید رجبی ادامه 
داد:در ســه ســال گذشــته هماهنگی و همدلی خوبی بین مدیریــت و تک تک 
مدیران، رؤســای ادارات و کارکنان پالایشگاه وجود داشت و با همین همدلی از 

مسائل و مشکلات عبور کردیم.
 وی،گفت: مدیر عامل جدید با توجه به سابقه عضویت در هیأت مدیره شرکت 
پالایش نفت امام خمینی )ره(شازند، فردی سالم، دلسوز، فنی و عملیاتی است 
که بدون شک با همکاری اعضای هیات مدیره در مسیر مدیریت جدید، پیروز 
و ســربلند خواهد بود.  مجید رجبی افزود: در ســه سال گذشته با همکاری همه 
عوامل پالایشــگاه اتفاقات خوبی در این واحد پالایشــگاهی رخ داد که از جمله 
آنها می توان به انعقاد قرارداد دو کاتالیست بومی سازی شده ،افزایش کیفیت 
محصــولات و ارتقاء عملکرد واحدهای مختلف همچــون پژوهش، تعمیرات 
و مهندســی اشــاره کرد. مدیرعامل ســابق شــرکت پالایشگاه شــازند بیان کرد: 
مشکلات زیادی در بخش های عملیاتی، فنی و مالی در شرکت وجود دارد و باید 

با همدلی و همراهی در راستای مرتفع کردن مشکلات قدم برداشت.
در ادامــه این آیین، مدیرعامل جدید شــرکت پالایش نفــت امام خمینی )ره( 
شــازند، گفت: کنترل و مدیریت پالایشــگاه با توجه به حساســیت نوع فعالیت 
و مســائل فنی، کار مشــکلی اســت و تمام برنامه ریزی ها باید با دقت و ظرافت 
خاصــی تدویــن شــود. رضــا چراغــی کوتیانــی اظهــار داشت:مســئله اورهــال 
یکی از مســائل و مشــکلات پالایشــگاه می باشــد که نیاز اســت بــا برنامه ریزی 
 اصولــی ، ایــن فراینــد در کمترین زمان ممکن و بدون هیچ آســیب و چالشــی

 انجــام شــود. وی ادامــه داد: پالایشــگاه ها معمــولاً تابــع سیاســت گذاری های 
حاکمیتی هستند و از طرفی باید با شرکت های پخش هم همکاری مجدانه ای 

داشته باشند .
مدیر عامل شــرکت پالایش نفت امام خمینی )ره(شــازند، با بیان ناترازی گاز، 
بــرق و بانک افزود: ســازمان تأمیــن اجتماعی، بانک رفاه و صندوق عشــایری 
به عنوان ســهامداران عمده شــرکت ، توقعات خودشــان را دارند که ســود این 
سهامداران از سال ۱۴۰۲ تسویه نشده و برنامه داریم با تدابیردر نظر گرفته شده 

،سود بهتری برای پالایشگاه داشته باشیم .
وی با تأکید به پرداخت دی پی اس ســهام داران در اســرع وقت و حاکم شــدن  
قانون تجارت در پالایشگاه گفت: از وزارت نفت و پالایش و پخش انتظار داریم 
عــلاوه بر پرداخت مطالبات پالایشــگاه ها، در اجرا وعملیاتی شــدن پروژه کک 

سوزنی کمک کنند.
چراغی تاکید کرد: پالایشگاه شازند از نیروی انسانی ارزشمندی برخوردار است 

که بزرگترین سرمایه شرکت محسوب می شود.

مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران:
آموزش و پرورش زیربنای توسعه 

پایدار است
مریم کرمپورنیا 

خبرنگار جمله بوشهر

مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران، در نشست با رئیس آموزش و 
پرورش جزیره خارگ، بر تعهد این شــرکت به توســعه زیرساخت های 
آموزشی و حمایت از معلمان و دانش آموزان تأکید و دستورات فوری برای رفع 

برخی مشکلات این حوزه صادر کرد.
عباس اســدروز، مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران، در ادامه برنامه های 
ســفر خود به جزیره خارگ، در نشســت با فاطمه ندیــم زاده، رئیس آموزش و 
پرورش این جزیره، به بررســی مشــکلات و چالش های این حوزه پرداخت و بر 

نقش آموزش در توسعه پایدار جزیره تأکید کرد.
عبــاس اســدروز در این نشســت گفت: شــرکت پایانه های نفتی ایــران علاوه بر 
وظیفــه اصلــی خــود در حوزه ذخیره ســازی و صــادرات نفت کشــور، به محیط 
پیرامــون خود توجــه ویژه دارد. آمــوزش و پرورش یکی از ارکان اصلی توســعه 
اجتماعی و اقتصادی جزیره خارگ است. سرمایه گذاری در این بخش، نه تنها 
آینــده ای روشــن تر برای جزیــره رقــم می زند، بلکه زمینه ســاز پــرورش نیروی 
انســانی متخصص برای کشــور خواهد بود. ما متعهد هستیم که در حد توان و 
امکانــات، از ایــن حوزه حمایت کنیم. وی همچنین دســتورات فوری برای حل 
برخــی مشــکلات، از جمله تأمین تجهیزات آموزشــی و رفاهیــات فرهنگیان و 
ســایر مســائل مطرح شــده را دادند. در ادامه این نشســت، فاطمه ندیم زاده با 
قدردانی از حمایت مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران، گفت: آموزش و 
پرورش زیربنای پیشرفت هر جامعه است و در جزیره خارگ نیز نقش کلیدی 
در توســعه منطقه دارد. با توجه به شــرایط خاص جزیره، از جمله محدودیت 
منابع و فاصله از مراکز شــهری، توجه و حمایت نهادهای بزرگ مانند شــرکت 
پایانه های نفتی ایران، می تواند تأثیر بســزایی در رفع مشکلات ما داشته باشد. 
ما امیدواریم این همکاری ها گامی مؤثر در جهت ارتقای کیفیت آموزشی و رفاه 

معلمان و دانش آموزان باشد. 
این نشست نشان دهنده تعامل مثبت میان بخش صنعت و آموزش در جزیره 
خارگ است و می تواند الگویی برای دیگر مناطق کشور باشد. توجه به آموزش 
در کنــار فعالیت هــای اقتصادی، نقش مهمی در دســتیابی به توســعه پایدار و 

تقویت ظرفیت های انسانی جزیره دارد.
 

 در بین طرح های ایمیدرو، برای اولین بار
صورت گرفت:

تصویب طرح اراضی استراتژیک 
منطقه ویژه اقتصادی لامرد

 طبــق اعلام مدیرعامل منطقــه ویژه اقتصادی لامــرد، در بین تمامی 
طرح هــای ســازمان ایمیدرو، بــرای اولین بار، طرح اراضی اســتراتژیک 

منطقه ویژه اقتصادی لامرد به تصویب هیات عامل این سازمان رسید.
بــه گــزارش روابــط عمومــی منطقه ویــژه اقتصــادی لامــرد، کــورش فتاحی- 
مدیرعامل این منطقه اقتصادی- ضمن اعلام این خبر، تصریح کرد: با عنایت 
بــه مصوبه هیئــت عامل ســازمان ایمیدرو با موضــوع "دســتورالعمل اجرایی 
مناطق ویژه اقتصادی" و با توجه به مصوبه کمیته واگذاری اراضی منطقه ویژه 
اقتصادی لامرد و همچنین به استناد صورتجلسه هیات عامل سازمان توسعه و 
نوسازی معادن وصنایع معدنی ایران )ایمیدرو( پس از شنیدن توضیحات لازم 
ما و بررسی موضوع، طرح زمین های استراتژیک منطقه ویژه اقتصادی لامرد را 
تصویب شد. وی ضمن تبیین اهمیت و ویژگی های اهمیت اراضی استراتژیک 
این منطقه، خاطرنشان کرد: اهمیت این موضوع به جهت این است که سه نوع 

سرمایه گذاری در سه نوع اراضی را تعیین می کند. 
در وهله ی اول اراضی که صرفاً توسط سازمان ایمیدرو سرمایه گذاری می شود، 
دوم اراضی که می تواند توسط سازمان ایمیدرو و با مشارکت سرمایه گذار انجام 
می شود و در نهایت اراضی که غالباً توسط سرمایه گذار بخش خصوصی صورت 
می پذیرد و در نتیجه تبدیل به چراغ راهی برای نحوه مدیریت توسعه منطقه 

خواهد بود.
لازم به ذکر است با تصویب طرح اراضی استراتژیک در منطقه ویژه اقتصادی 
لامرد، نحوه تعیین درآمدهای منطقه امکان پذیر خواهد شد؛ این مهم در آینده 
مدیریت منطقه، نقش بسیار به سزایی داشته و در نتیجه در رویکرد درآمدهای 

پایدار نقش پررنگی را ایفا می کند

وزير صمت: خبــــر
 يزد مستعد توسعه صنایع پوشاك است 

فتانه دانشی
خبرنگار جمله یزد

وزیــر صنعت، معدن و تجارت بــا بیان اینکه یزد 
ظرفیت توســعه صنایع پوشاک را دارد گفت: ۴۰ 
درصد محصولات نســاجی کشــور در این اســتان 
تولیــد می شــود و می توان بــرای توســعه صنایع 

پوشــاک نیز برنامه ریزی کرد.
ســید محمدرضــا اتابــک،   در دیــدار بــا نماینده 
ولــی فقیــه در اســتان و امــام جمعــه یــزد افزود: 
یــزد اســتان صنعتــی و معدنــی بــه لحــاظ منابع 
موجــود و نیروهای انســانی از اســتانهای ویژه در 

است.  کشور 
وی از یزد به عنوان قطب نســاجی کشــور یاد کرد 
و گفــت: حتما باید برای صنعت پوشــاک نه تنها 
در اســتان یزد بلکه در کشور چاره اندیشی شود و 
بــه نحوی برنامه ریزی شــود که بــرای فروش نیز 

مشــکلی وجود نداشته باشد. 
وی در مــورد معــادن نیز بیان کرد: یــزد در زمره 
اســتانهایی اســت که درصد بیــکاری پایینی دارد 
امــا در معــادن تاکید به این موضوع خواهد شــد 
که از نیروهای بومی اســتفاده بیشــتری شــود و از 

نشود.  استفاده  پروازی  مدیران 
اتابــک در مــورد مجموعــه خدماتــی کــه معادن 
بایــد بــه عنــوان حــق مســئولیت هــای اجتماعی 
پرداخــت کننــد، گفت: کمیتــه ای به ایــن منظور 
تشــکیل شــده تا از محل درآمد ایــن بخش برای 
جــاده هــا و بهبود شــرایط زیســت محیطی محل 

اســتقرار صنایع و معادن استفاده شود. 
وی افزود: هرچه افزوده به اســتان بیاید، توانایی 
یــزد  خوشــبختانه  و  شــد  خواهــد  بیشــتر  اســتان 

اکنون از توانایی های خوبی بهره مند اســت.

 یزد از منافع صنایع معدنی و فولادی، 
بهره چندانی نمی برد

نماینده ولی فقیه در اســتان و امام جمعه یزد هم 
گفــت: صنعت اساســی ترین رکن اقتصادی کشــور 
اســت که اگر به خوبی به آن توجه شــود بســیاری از 

مشکلات برطرف خواهد شد.
آیت الله "محمدرضا ناصری" افزود: برای رشــد و 
شــکوفایی اقتصادی و حل مشکلات معیشتی باید 
بــا تکیه بــر تــوان و ظرفیت های داخلــی و توجه به 

بهره وری تلاش کنیم.
وی با اشــاره بــه ظرفیت های یــزد در حوزه معادن 
و صنایــع معدنــی اظهــار داشــت: گرچــه صنایــع 
خوبــی  رشــد  یــزد  اســتان  در  فــولادی  و  معدنــی 
 داشــته اند، امــا منافــع آنهــا کمتــر بــه اســتان یــزد

رسیده است.
وی ادامه داد: توقع داریم معادن و صنایع معدنی 
اســتان نگاهــی هــم بــه محیــط زیســت و ســلامت 

مردم، اجرای تعهدات و مسئولیت های اجتماعی 
و کمک به اجرای طرح های بزرگ اســتان از جمله 

در زمینه آب داشته باشند.
وزیــر صمت، صبح روز شــنبه وارد اســتان یزد شــد 
و در فــرودگاه بیــن المللــی شــهید صدوقــی مورد 
اســتقبال اســتاندار، نماینده مردم یــزد در مجلس 

شورای اسلامی و جمعی از مسوولان قرار گرفت.
افتتــاح شــرکت تعاونــی نســاجی ســیرنگ، افتتاح 
طرح توســعه فــولاد ســرمد در شهرســتان ابرکوه و 
همچنیــن آغاز عملیــات اجرایی طرح نــورد فولاد 
میبــد از جملــه برنامــه هــای ســفر یکــروزه "ســید 

محمد اتابک" به استان یزد است.
حضور در جمع فعــالان اقتصادی ، افتتاح نیروگاه 
۱۰ مگاواتــی چادرملو و نیــروگاه ۱8۳ مگاواتی خود 
تأمیــن ســرو چادرملــو از دیگــر برنامــه هــای وزیــر 
صمت در یزد اســت که افتتاح آن نقش مهمی در 

کاهش ناترازی انرژی کشور دارد.

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان:

 ترانزیت نفتی در بندر خلیج فارس
۱۳۳ درصد افزایش پیدا کرد

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان با اشاره به افزایش ۱۳۳ درصدی میزان 
ترانزیت کالای نفتی در ۹ ماهه امسال بندر خلیج فارس، گفت: در این مدت 
بیش از ۲۲ میلیون تُن انواع کالا از طریق این بندر نفتی تخلیه و بارگیری شده است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان؛ »حسین عباس نژاد« 
اعــلام کرد: در ۹ ماهه نخســت ســال جاری ۲۲ میلیون و ۳۲8 هــزار و ۹۹۳ تُن کالای 

نفتی در حوزه نظارت بندر نفتی خلیج فارس تخلیه و بارگیری شد.
وی ادامــه داد: از ایــن میزان جابه جایی، ۱4 میلیــون و ۲۷۲ هزار و ۷5۰ تن مربوط به 
فرآورده هــای نفتی بــا رویه کاپوتاژ و 466 هزار و 565 تن به صورت ترانزیت جابه جا 

شده است.
مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: در این بازه زمانی بیش از ۲۲ میلیون تن 
انواع مواد نفتی نیز در بندر شــهید رجایی تخلیه و بارگیری شــده که نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته ۱.6 درصد افزایش ثبت شد.
عباس نــژاد همچنیــن حجــم واردات فرآورده هــای نفتی در این مــدت را ۷45 هزار 
و ۲۷4 تــن اعــلام کــرد و افزود: در مدت یاد شــده یک هــزار و ۱۱6 فرونــد نفتکش در 
اسکله های تحت نظارت بندرخلیج فارس پهلو گرفته که نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۱۲ درصد افزایش داشته است.
وی خاطرنشــان کــرد: در مجمــوع در ۹ ماهــه ابتدایــی امســال، ۱4 میلیــون و 5۳۳ 
هزار تن انواع فرآورده نفتی از اســکله بارکو )تحت نظارت اســنادی و عملیاتی بندر 
خلیج فارس( تخلیه و بارگیری شده که از این میزان ۱۲ میلیون و 8۰۹ هزار و 5۰4 تن 
فرآورده به صورت کاپوتاژ)حمل ونقل ســاحلی( و یک میلیــون و ۱4۲هزار و ۲6۰ تن 

کالای نفتی صادر و 5۲۳هزار و ۳۷۲ تن فرآورده نفت کوره، بانکرینگ شده است.
»بندر نفتی خلیج فارس« در منطقه ویژه اقتصادی بندر شــهید رجایی با  ۱۰ پســت 
اســکله نفتــی با ظرفیــت آبخور ۷,۵ متــر و قابلیت پهلودهی شــناورهایی بــا تناژ ۱۰ 

هزارتن در منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی واقع شده است.
در ایــن بندر نفتی انواع فرآورده های نفتی شــامل بنزین، نفــت گاز، نفت کوره، قیر، 

نفت سفید، فورفورال و انواع روغن جابه جا می شود.
»ترانزیت« به حمل و نقل محموله های کالایی مختلف بین دو کشــور در مدل بین 
المللی و جابه جایی بین دو گمرک یک کشور، در مدل داخلی گفته می شود و حمل 
کالا از یــک نقطــه به نقطه دیگــر در داخل کشــور از راه دریا و رودخانه هــای مرزی را 
»کاپوتاژ یا کران بری« می گویند. ریشه کلمه »کاپوتاژ« فرانسوی است و معنای لغوی 

آن جابجایی از بندری به بندر دیگر است.
در ابتــدا اصطــلاح کاپوتاژ مختــص به حمل و نقل کالا یا مســافر در داخل کشــور، از 
طریــق دریــا بود؛ اما مدتی اســت که تعریف کاپوتــاژ به حمل و نقل کالا یا مســافر از 

طریق هوایی، ریلی و جاده ای تعمیم داده شده است.

صادرات 2/5 میلیارد دلاری از 
مرزهای کرمانشاه

 مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی
 استان اردبیل:

واحدهای تولیدی در دریافت 
گواهینامه های استانداردسازی 

حمایت می شوند

ناظر گمرکات اســتان کرمانشــاه از صادرات دو میلیارد و ۵۲۰ میلیون دلار 
کالا در ۹ ماهه امسال از مرزهای این استان خبر داد.

علی اصغر عباس زاده با اشــاره به امار صادرات استان در ۹ ماهه امسال، 
اظهــار کــرد: در این مدت دو میلیــارد و ۵۲۰ میلیــون دلار کالا به وزن پنج 
میلیون و ۷8۴ هزار تن از مرزهای استان به خارج از کشور صادر شده است.
وی افزود: این میزان کالا در مقایسه با مدت مشابه سال قبل از نظر ارزش 

رشد پنج درصدی و از لحاظ وزنی افزایش هفت درصدی داشته است.
عباس زاده به میزان واردات کالا از طریق گمرکات استان کرمانشاه در این 
مدت اشاره کرد و گفت: در ۹ ماهه امسال ۶۷ میلیون و ۴۲۱ هزار دلار کالا به 

وزن ۱۲ هزار تن از مرزهای کرمانشاه وارد کشورمان شده است.
مدیــرکل گمرک کرمانشــاه عمــده کالاهــای صادراتی از طریــق گمرکات 
استان را میلگرد و آهن آلات، کاشی و سرامیک، میوه و تره بار، سنگ های 
ساختمانی، لبنیات، انواع محصولات پلاستیکی و ظروف یکبار مصرف و 
عمده کالاهای وارداتی را کاغذ کرافت، گاز ژنراتور، کمپرسور، سولار باتری، 

آخال کاغذ و آجر نسوز عنوان کرد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی اســتان اردبیل گفت: واحدهای تولیدی 
کــه موفــق بــه دریافــت اســتانداردها و گواهینامه های ملــی و بین المللی شــوند، 
مــورد حمایــت قرار می گیرند. هاشــم علایــی ۱۶ دی در جریان بازدید از شــهرک 
صنعتی شماره ۲ اردبیل اظهار کرد: رعایت استانداردها در بخش تولید و افزایش 
محصولات صادراتی، یکی از مولفه های لازم در دستیابی به تحقق شعار سال با 
مشــارکت کارآفرینان و تولید کنندگان اســت. وی ادامه داد: واحدهای صنعتی با 
نگاه ویژه خود می توانند مسیر تولید و صادرات را تسهیل کنند که اخذ استانداردها 
و گواهینامه های ملی و بین المللی، یکی از ضروریات لازم برای ورود محصولات 

تولیدی به بازارهای داخلی و صادراتی است.
علایــی از دریافــت اســتاندارد و گواهینامه  ملــی ۷ واحد تولیدی در ســال ۱۴۰۳ با 
حمایت این شرکت خبر داد و افزود: با حمایت از واحدهای تولیدی و ترغیب آنان 
به دریافت استانداردهای لازم، تلاش می شود به حضور آنان در بازارهای داخلی و 
بین المللی کمک شود که در این راستا، در ۹ ماه گذشته ۴ واحد دیگر نیز با حمایت 
شــرکت شــهرک های صنعتی موفق به دریافت گواهینامه های استانداردســازی 

محصولات خود شده اند.
مدیرعامل شــرکت شهرک های صنعتی اســتان اردبیل، این کمک ها را در قالب 
بســته های بلاعوض حمایتی برشــمرد و خاطرنشــان کرد: به طور حتــم این نوع 
مشــوقات باعث ارتقای محصولات تولیدی و افزایش صادرات کشور خواهد شد 
 کــه تولید کننــدگان از این ظرفیت مهــم می توانند برای افزایش تولید و اشــتغال

 استفاده کنند.

کرمانشاه اردبیل شیراز

پایان عملیات آبرسانی به یکی  از 
روستاهای شهرستان شیراز

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب )آبفا( شیراز از پایان عملیات آبرسانی به 
روستای چنار فاریاب از توابع دهستان کوهمره سرخی این شهرستان خبر داد.

بهمــن بهروزی بــا اعلام این خبر گفت: عملیات احــداث خط انتقال آب به 
طول ۵ کیلومتر و اجرای شبکه توزیع آب به طول ۴ کیلومتر با اعتباری بالغ بر 

۲۵۰ میلیارد ریال به پایان رسیده است.
وی افــزود: روســتای چنــار فاریاب با جمعیتی حــدود ۲۵۰ نفر از روســتاهای 
غیر تحت پوشــش شرکت آب و فاضلاب شیراز بوده و تأمین آب آشامیدنی 
غیربهداشــتی مشکلات متعددی را برای اهالی این منطقه به همراه داشت 
که با توجه به درخواست های مکرر، شرکت نسبت به مطالعه و اجرای طرح 

تأمین آب این روستا اقدام کرده است.
بهــروزی در پایــان تصریح کرد: عملیات خرید و نصب مخزن پیش ســاخته 
بــا ظرفیــت ۲۰۰ مترمکعــب نیــز بــا پیشــرفت فیزیکــی 8۵ درصــد در حال 
اجراســت که امیدواریم با جذب اعتبارات لازم، این پروژه تا دهه فجر امسال 

به بهره برداری برسد.

معــاون فنــی و امــور زیربنایــی شــهرداری بجنــورد 
گفــت: طرح هــای بازآفرینــی در ۹ ماهه امســال در 
۱۷ محله هدف بجنورد بــا ۱۲۵ میلیارد ریال اعتبار 

اجرا شد.
مسعود نیکبخت اظهارکرد: طرح های مهم شامل 
هدایت آب های ســطحی )جوی و جدول، کانیوو(، 
پیاده روســازی )موزاییک فــرش(، تجهیز و تکمیل 
پــارک هــا، نصب، حفاظ گــذاری و ایمن ســازی پل 

ها است.
وی بــا بیــان اینکــه امســال ۱۲۵ میلیارد ریــال برای 
مهمتریــن طــرح هــای بــاز آفرینــی بجنــورد هزینه 
شــد، افزود: طرح های اجرا شــده بیشتر در محلات 
جوادیه، نیایش، نیروگاه، ملکش و احمد آباد است.

معاون فنی و امور زیربنایی شهرداری بجنورد ادامه 

داد: هدایت آب های سطحی با 8۰ میلیارد ریال در 
۶ هزار و ۳۰۰ متر مربع، پیاده روسازی با ۱۰ میلیارد 
ریال در یکهزار متر مربع، تجهیز و تکمیل پارک ها، 
نصــب، حفاظ گذاری و ایمن ســازی با ۳۵ میلیارد 

ریال اعتبار در این مدت انجام شد.
وی با اشاره به اهمیت اجرای طرح های بازآفرینی، 
یــادآور شــد: جــدای از اقدامــات انجــام شــده، در ۹ 
ماهه امسال ۱۱۰ هزار متر مربع زیرسازی و ۱۶۰ هزار 

مترمربع آسفالت نیز انجام شد.
نیکبخت بیان کرد: ارتقای شــاخص های آموزشی، 
فرهنگی و توانمند ســازی محلات از اهداف اجرای 

طرح های بازآفرینی است.
شــهر بجنــورد، مرکــز خراســان شــمالی ۲۳۰ هــزار 
نفــر جمعیــت دارد کــه ۳۰ درصــد شــهروندان در 

ســکونتگاه های غیررســمی و یا همان نقاط حاشیه 
ای زندگی می کنند.

در این شهر بیش از ۷۰ هزار نفر از شهروندان در ۲۶ 
محله ســکونتگاه غیررســمی ســاکن اند که کمترین 

سهم را از رفاه شهری بهره مند هستند.

طرح های بازآفرینی در ۱۷ محله هدف بجنورد اجرا شد

کارت دانشــجویی اینجانب نیکتا علی اکبــرزاده مجاور به 
شماره دانشجویی۹۹4۱8۲۳۹ در رشته روانشناسی تربیتی 
مقطع تحصیلی کارشناسی ارشد دانشگاه شهید بهشتی 
مفقود گردیده و فاقداعتبار است. از یابنده تقاضا می شود 
مدارک را به آدرس تهران،بزرگراه شهید چمران،خیابان 
یمن،میدان شــهید شــهریاری، دانشــگاه شــهید بهشتی 

ارسال نماید.



اخبـار

 عالمی: تعطیلی
 تمرین براساس آنالیز

کادر فنی بود

 رئال مادرید؛
 گرانترین تیم لالیگا
در فصل ۲۰۲۴-۲۵

سرپرســت تیــم فوتبــال اســتقلال گفت، 
تعطیلــی هشــت روزه تمرینــات این تیم 
براســاس آنالیز و معیارهای مدنظر کادر 

فنی بوده است.
ایمــان عالمــی در گفت وگــو بــا خبرنــگار 
دربــاره  تســنیم،  خبرگــزاری  ورزشــی 
شــرایط تیم فوتبال استقلال پس از پایان 
نیم فصل اول لیگ برتر گفت: متأســفانه 
در ایــن بــازی نتوانســتم کنار تیم باشــم، 
ولــی بازیکنان بــازی خوبی را بــه نمایش 
گذاشــتند. هــر چنــد در نیمــه دوم، بــازی 
متفاوتی داشــتیم و نباید اجازه می دادیم 
گل بخوریــم. امیدوارم با تدابیر باشــگاه و 
موســیمانه، بازیکنان خوبی جذب شــوند 
تا نیم فصل دوم بهتری داشــته باشــیم و 

برای شادی هواداران بجنگیم.
روزه  هشــت  تعطیلــی  مــورد  در  وی 
ایــن  کــرد:  تصریــح  اســتقلال  تمرینــات 
تعطیلــی براســاس آنالیــز و معیارهــای 
مدنظــر کادر فنی بوده اســت. بــا توجه به 
بازی های پشــت سر هم و مصدومانی که 
تیــم دارد، کادر فنــی به این نتیجه رســید 
کــه بــه بازیکنــان اســتراحت بدهد. مــا از 
تاریــخ ۲۲ دی ماه بــرای برگــزاری اردوی 
یک هفته ای به کیش می رویم و امیدوارم 
آماده ســازی خوبــی بــرای نیم فصل دوم 

داشته باشیم.
سرپرســت تیم فوتبال اســتقلال راجع به 
شــرایط خــودش گفت: چهارشــنبه هفته 
و  دادم  انجــام  جراحــی  عمــل  گذشــته 
پنجشــنبه از بیمارســتان مرخص شــدم. 
باید تشکری ویژه از دکتر کاوه ستوده بابت 
تشــخیص و درمانــی کــه داشــت، داشــته 
باشــم. در ایــن چنــد روز هــم تحــت نظر 
ایشــان بودم. خدا را شــکر عمــل جراحی 
خوبــی انجام شــد. در حال حاضــر دوران 
نقاهت را پشت سر می گذارم و از چند روز 

دیگر برمی گردم.

نشــریه مارکا چاپ مادرید با استناد به آمار و 
داده های ســایت ترانســفرمارکت، رده بندی 
گران تریــن تیم هــای باشــگاهی فوتبــال در 
اســپانیا براســاس مجمــوع ارزش بازیکنان 
هــر یک از آن تیم ها را منتشــر کرد که در این 
فهرســت، تیم فوتبال رئال مادرید، قهرمان 
فصل گذشــته لالیگا در صدر جدول ایستاده 
و رقیب دیرینه اش بارســلونا هم با اختلافی 

قابل توجه در رده دوم قرار دارد.
مجمــوع ارزش تمام بازیکنــان رئال مادرید 
داده هــای  اســاس  بــر   ۲۰4-۲5 فصــل  در 
ترانسفرمارکت، یک میلیارد و ۲۳۰ میلیون 
بیــش  یــورو  میلیــون   ۲۱۰ کــه  اســت  یــورو 
ازمجمــوع ارزش بازیکنان بارســلونا اســت. 
اتلتیکومادرید، دیگر مدعی قهرمانی فصل 
جاری لالیگا هم با ارزش تقریبی 4۹۹ میلیون 

یورو در رده سوم ایستاده است.
بیشتر  بخوانید

سرنوشــت اولمــو در پایان مهلت بارســلونا 
برای ثبت نامش در لالیگا

رده بنــدی کامــل ۲۰ تیــم لالیــگا بــر اســاس 
مجموع ارزش بازیکنان شان در لیگ اسپانیا 

را در ادامه می شاهده می کنید:
رئال مادرید یک میلیارد و ۲۳۰ میلیون یورو

بارسلونا یک میلیارد و ۲۰ میلیون میلیون یورو
اتلتیکومادرید 4۹8.8 میلیون میلیون یورو

رئال سوسیه داد 4۲۲.۲ میلیون میلیون یورو
اتلتیک بیلبائو ۳5۷.۷ میلیون میلیون یورو

والنسیا ۲۲۰.4 میلیون میلیون یورو
ویارئال ۲۱۳.6۰ میلیون میلیون یورو

جیرونا ۱84.5 میلیون میلیون یورو
سویا ۱۷4.8 میلیون میلیون یورو

بتیس ۱65.۲ میلیون میلیون یورو
لاس پالماس ۱۱۳.6 میلیون میلیون یورو

اوساسونا ۱۱.5 میلیون میلیون یورو
سلتاویگو ۹8.۱ میلیون میلیون یورو

مایورکا 85.4 میلیون میلیون یورو
آلاوس 8۲ میلیون یورو

اسپانیول 6۹.5 میلیون یورو
رایو وایکانو 6۳.4 میلیون یورو

ختافه 6۲.۹ میلیون یورو
لگانس 48.۷ میلیون یورو

رئال وایادولید 4۲.۱ میلیون یورو

تاج در انتخابات فدراسیون 
فوتبال ثبت نام کرد

بــا اعــلام فریــده شــجاعی، نایــب رئیس 
بانوان فدراســیون فوتبال )و همســر زنده 
یاد منصور پورحیدری(، مهدی تاج برای 
حضور در انتخابات این فدراســیون ثبت 

نام کرد.
شــجاعی به همــراه مهــدی محمدنبی و 
حیــدر بهارونــد بــه ترتیــب نایــب رئیس 
ایــن  تــاج در  اول و دوم  نــواب  و  بانــوان 

انتخابات خواهند بود
انتخابــات  دربــاره  شــجاعی  فریــده 
فدراســیون فوتبــال ، اظهار داشــت: چند 
روزی اســت ثبــت نــام بــرای انتخابــات 
شــروع شــده و روزهــای داغــی را پشــت 
ســر می گذاریــم. چند تــن از بهترین های 
فوتبال ایران ثبت نام کردند و من هم به 
عنوان نایب رییس ســوم او فردا ثبت نام 

خود را تکمیل خواهم کرد.
وی ادامه داد: من همزمان با مهدی تاج 
ثبت نام کرده بودم. امسال البته مقداری 
هیجان انتخابات فدراسیون بیشتر است. 
بــه هرحــال دغدغــه برخی آدم ها اســت 
و بایــد یــک ســری لابی هــا را پشــت ســر 
بگذارنــد تــا برنامه ریزی هــای لازم انجام 
شود. خود فوتبال جذاب است و می بینید 

انتخابات هم جذاب شده است. 
سرپرســت نایب رئیسی ســوم فدراسیون 
فوتبــال تصریــح کرد: در ۷ ســال گذشــته 
کــه نایب رئیــس فدراســیون بــودم برای 
کمــک به بانــوان تــلاش کــردم. الان هم 
چنین فــردی داریم که به همــه رده های 
فوتســال، فوتبال و فوتبال ساحلی بانوان 

کمک کنیم.

VAR انقلاب رئال علیه

طبق گزارش نشــریه مارکا، باشــگاه رئال 
مادریــد در حــال برگــزاری جلســه ای بــا 
فیفا برای تغییر و اصلاح سیســتم داوری 
فوتبال به ویژه سیســتم VAR است. این 
اقــدام پس از اتفاقات اخیر در دیدار رئال 
مادرید مقابل والنسیا در ورزشگاه مستایا 
صــورت می گیــرد کــه در آن وینیســیوس 
جونیور، ستاره برزیلی رئال، با استفاده از 
تکنولوژی VAR از زمین اخراج شد. رئال 
مادرید به شدت معتقد است که سیستم 
داوری بــا VAR نتوانســته عدالت و دقت 
لازم را در تصمیمات داوری فراهم کند و 

نیاز به تغییرات اساسی دارد.
رئــال  باشــگاه  رئیــس  پــرس،  فلورنتینــو 
مادریــد، پــس از ایــن اتفاق کــه موجی از 
انتقادات را برانگیخت، تصمیم گرفت تا 
با جیانی اینفانتینو، رئیس فیفا، جلسه ای 
برگزار کند. این جلسه قرار است در هفته 
آینــده در دوحــه، پایتخــت قطــر برگــزار 
شود. رئال مادرید امیدوار است که با این 
نشســت، فیفــا را متقاعد کند که سیســتم 
فعلــی داوری و VAR نیاز بــه اصلاحاتی 
جدی دارد تا اشتباهات داوری به حداقل 
برســد و عدالت در زمین مســابقه برقرار 

شود.
رئــال مادریــد پیــش از این نیــز انتقادات 
 VAR خود را نســبت به عملکرد سیستم
اعلام کــرده بود، امــا اخراج وینیســیوس 
جونیور به شــدت این مســئله را در کانون 
توجهــات قــرار داده اســت. باشــگاه رئال 
معتقــد اســت که بایــد تغییرات اساســی 
در نحــوه اســتفاده از VAR و داوری هــای 
فوتبــال اعمال شــود تا اشــتباهات داوری 
کاهــش یابد و همه تیم ها از یک قضاوت 
عادلانــه برخوردار شــوند. این اقدام رئال 
می تواند به تغییرات اساســی در سیستم 

داوری فوتبال منجر شود.

بازان  پنــگ  پینگ  صعود 
ایــران در اولین رده بندی 

سال 2۰2۵
میــز  روی  تنیــس  رنکینــگ  جدیدتریــن 
جهانــی در حالــی اعــلام شــد کــه نوشــاد 
عالمیــان با ۲ پله صعــود در رده 4۷ دنیا 
ایســتاد و همچنــان تنهــا بازیکنــی ایرانی 

است که رتبه زیر ۱۰۰ است.
و  فرجــی  بنیامیــن  عالمیــان،  نیمــا 
امیرحســین هدایی هم هرکدام با دو پله 
صعــود به ترتیب در رده های ۱۴۹،  ۱۹8 و 

۲۰۹ قرار گرفتند.
در بخــش بانــوان نیــز مهشــید اشــتری با 
رتبــه ۲۷۳ نفر اول تنیــس روی میز زنان 

است.
بنــدی  رده  ایــن  در  توجــه  نکتــه جالــب 
حــذف شــدن ۳ بازیکن مطــرح چینی ها 
به دلیل شرکت نکردن در مسابقات بین 

المللی بوده است. 
فــان ژندونــگ، مالونونگ و یــک بازیکن 
بخــش زنــان از چیــن در ایــن رده بنــدی 

حذف شده اند.
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باشگاه استقلال تهران، یکی از بزرگ ترین و پرافتخارترین باشگاه های 
فوتبــال ایــران، ایــن روزهــا در پیــچ  وخــم بحران هــای مدیریتــی و 
عملکردی گرفتار شده است. در شرایطی که هواداران انتظار داشتند 
تیمشان پس از تغییرات مدیریتی، وارد دوران جدیدی از موفقیت ها 
و پیشرفت ها شود، اما چیزی که اکنون شاهد آن هستیم، هیچ شباهتی 
به این آرزوها ندارد. فرشــید سمیعی، مدیرعامل باشگاه استقلال، با 
تلاش های ناچیز خود در حل مشــکلات، به نظر می رسد تنها بحران 
جدیدی را به باشــگاه اضافه کرده اســت. در ادامه، به بررســی دلایل 

این بحران و تحلیل رفتارهای مدیریتی سمیعی خواهیم پرداخت.

ضعف های مدیریتی و بی توجهی به اولویت ها
مهم تریــن انتقاداتــی کــه به مدیریت فرشــید ســمیعی وارد اســت، 
بی توجهــی به مشــکلات اساســی باشــگاه و تمرکز بر مســائل بی ربط 
اســت. در حالــی کــه اســتقلال در نیم فصــل لیگ بیســت وچهارم در 
جایگاه دهم قرار دارد و از لحاظ فنی و مدیریتی در وضعیت بحرانی 
به ســر می برد، ســمیعی به جای تمرکز بر رفع مشکلات درون تیم و 
جذب بازیکنان تأثیرگذار، در جلسات بی هدف با مدیران باشگاه های 
دســته پایین تر شــرکت می کنــد. این نوع رفتــار نشــان دهنده ناتوانی 
مدیریتی و عدم اولویت بندی صحیح اســت. به جای آنکه ســمیعی 
در پی تقویت تیم و حمایت از کادر فنی باشــد، او بیشــتر به مســائلی 
می پــردازد که بــه هیچ وجه ارتباطی به موفقیت اســتقلال نــدارد. در 
حالی که این تیم به حمایت و توجه فوری نیاز دارد، سمیعی به جای 

حل مشکلات داخلی، در حال فعالیت در خارج از زمین است.

جایگاه دهمی و عدم راهبرد صحیح
جایــگاه دهــم اســتقلال در لیــگ، نــه تنهــا نتیجــه ضعــف فنــی و 
ناهماهنگــی بازیکنان، بلکه تأثیر مســتقیم ناتوانی مدیریتی اســت. 
باشــگاهی که در بهترین دوران خود به قهرمانی های متعدد دســت 
یافته، اکنون در بحرانی ترین وضعیت خود قرار دارد. فرشید سمیعی 
کــه بایــد به عنوان یــک مدیــر توانمنــد و آگاه، برنامه ای مــدون برای 
پیشــرفت باشــگاه به اجــرا درآورد، در حال حاضر حتی قــادر به حل 
مشــکلات ابتدایی مانند جــذب بازیکنان باکیفیت نیســت. مدیریت 
ضعیف او سبب شده تا استقلال از تیم هایی که به طور سنتی در پایین 

جدول قرار دارند، فاصله ای نداشته باشد.

کامی در پاسخگویی غفلت از هواداران و نا
هواداران اســتقلال همیشــه به عنوان ســتون فقرات باشــگاه شناخته 

می شوند. آنها در سخت ترین شرایط هم تیمشان را حمایت کرده اند 
و برای موفقیت آن از هیچ تلاشی دریغ نکرده اند. اما امروز، هواداران 
استقلال خود را در برابر یک مدیرعامل غافل و بی توجه می بینند که 
حتــی وقت خــود را صرف حل مشــکلات داخلی نمی کنــد و به جای 
آن در کافه ها و جلســات بی ربط با مدیران باشگاه های دسته پایین تر 
شــرکت می کند. این رفتار به شــدت هــواداران را ناامید کرده اســت و 
نشــان می دهد که مدیریت استقلال به جای تمرکز بر اهداف بزرگ، 
درگیر مســائل حاشــیه ای اســت. هواداران حق دارند بپرســند که چرا 
فردی که قرار اســت سرنوشــت باشــگاه را در دســت بگیــرد، به جای 
پرداختن به مسائل اساسی، خود را مشغول مسائل بی ارزش می کند.

لزوم تغییر در مدیریت باشگاه
با توجه به شرایط کنونی، اگر فرشید سمیعی قادر به حل بحران های 
پیش آمده نیســت، باید به فکر اســتعفا و ترک مسئولیت باشد. هیچ 
توجیهی برای ادامه کار فردی که توانایی مدیریت یک باشگاه بزرگ را 
ندارد، وجود ندارد. اگر سمیعی نمی تواند استقلال را از بحران بیرون 

بکشــد، بهترین راه این اســت که مســئولیت را به فردی دیگر بسپارد 
کــه دارای برنامه، تجربه و انگیزه برای بازگرداندن اســتقلال به جایگاه 
اصلی اش باشــد. استقلال باشگاهی است که همواره باید در صدر قرار 
گیــرد، نــه در رده های پایین جدول. تیمی که در گذشــته نه چندان دور 
در بین بزرگ ترین تیم های آسیا درخشیده، اکنون نمی تواند تحت تأثیر 
بی برنامگــی و مدیریت ضعیف قرار گیرد. اســتقلال به عنــوان یکی از 
بزرگ ترین باشگاه های ایران، امروز بیش از هر زمان دیگری به مدیری 
آگاه، توانمند و شجاع نیاز دارد که بتواند این تیم را از بحران نجات دهد. 
فرشید سمیعی در شرایط فعلی، نه تنها موفق به ارائه برنامه ای کارآمد 
نشده، بلکه با تصمیمات خود در حال نابودی استقلال است. در حالی 
که هواداران همچنان از تیمشان حمایت می کنند، مدیرعامل باشگاه 
بایــد بدانــد که ادامــه این روند غیرقابل تحمل اســت و بایــد اقداماتی 
جدی برای تغییر وضعیت انجام دهد. باشگاه استقلال نیازمند مدیری 
اســت که از هیچ تلاشی برای بازگشــت این تیم به اوج فروگذار نباشد. 
اگر سمیعی نمی تواند این کار را انجام دهد، باید جای خود را به فردی 

دیگر دهد که استقلال را دوباره در مسیر درست قرار دهد.

JOMLEH

جملــه  ورزشی
مهسا حسینی 

طارمی نه، کورئا در فینال سوپرجام فیکس خواهد بود

لژیونر

در  امشــب  ایتالیــا   ســوپرجام  فینــال 
ریاض، عربســتان برگزار می شود و تیم 
اینتــر میــلان در یک دربی حســاس به 
مصاف همشــهری اش، میلان، خواهد 
»اول  ورزشــگاه  در  بــازی  ایــن  رفــت. 
پــارک« ریاض، ورزشــگاه خانگــی تیم 
النصــر، برگــزار می شــود و هــر دو تیــم 
بــرای کســب ایــن عنــوان مهــم آماده 
مصــاف  بــه  حالــی  در  اینتــر  هســتند. 
میــلان مــی رود کــه یکــی از مهره هــای 
کلیــدی اش، مارکوس تــورام، به دلیل 
مصدومیــت در اختیــار نخواهــد بــود. 
تــورام کــه بــه عنــوان یکــی از بازیکنان 
تاثیرگــذار در خط حمله اینتر شــناخته 
می شــود، در بــازی قبلــی تیمش دچار 
مصدومیت شــد و همین باعث شــد تا 
ســیمونه اینزاگــی، ســرمربی اینتر، او را 

در نیمه اول از زمین بیرون بکشــد.
ایــن مصدومیت در ناحیــه عضله ران 
پــای چــپ تــورام رخ داده اســت و بــه 
همیــن دلیل، اینتــر نمی توانــد از او در 
ایــن بــازی حســاس اســتفاده کنــد. بــه 

گــزارش ســایت کالچومرکاتــو، با وجود 
اینکه مصدومیت تــورام چندان جدی 
نیســت، به دلیل برنامه فشرده بازی ها 
احتمــالاً  نراتــزوری،  پیــش روی  در 
تــا  گرفــت  خواهــد  تصمیــم  اینزاگــی 
ترکیــب  در  را  تــورام  و  نکنــد  ریســک 
اصلــی قــرار ندهــد. اینزاگــی در تلاش 
اســت تــا از بــه وجــود آمدن مشــکلات 
بیشــتر جلوگیری کند و به همین دلیل، 
مهــدی طارمــی کــه در بــازی قبلــی به 
جای تــورام به میدان رفته بــود، گزینه 
اول او بــرای جانشــینی تــورام نخواهــد 
بــود. طبق اخبــار منتشرشــده، اینزاگی 
حســاس  دیــدار  ایــن  در  دارد  قصــد 
خواکیــن کورئــا را در ترکیب اصلی قرار 
دهــد و از او بــرای کمــک بــه لائوتــارو 
مارتینــس در خط حمله اســتفاده کند. 
شــده  گرفتــه  حالــی  در  تصمیــم  ایــن 
اســت کــه پیــش از ایــن، نشــریه گاتزتا 
دلواســپورت طارمی را بــه عنوان گزینه 
اصلــی برای حضــور در ترکیــب اصلی 
اینتر در فینال ســوپرجام معرفی کرده 

بــود. طارمی، مهاجــم ایرانــی، در این 
فصــل تنها ۵ بــازی در ســری A انجام 
داده اســت کــه در آن هــا یــک گل زده 
و ۲ پــاس گل نیــز داده اســت. آخریــن 
بازی او در ســری A به تاریخ ۶ دسامبر 
برمی گــردد کــه در آن تنهــا ۲۰ دقیقــه 

بازی کرد.
اینتــر امیدوار اســت کــه بدون تــورام و 
بــا ترکیب جدیــد، بتوانــد در این دیدار 
حســاس پیروز شود و ســوپرجام ایتالیا 
را بــه خانــه بیــاورد. ایــن بازی نــه تنها 
برای هر دو تیــم اهمیت ویژه ای دارد، 
بلکــه می تواند نقطــه عطفی در فصل 
از طرفــی،  باشــد.  تیــم  هــر دو  جــاری 
تیم میــلان نیز برای کســب این عنوان 
در شــرایط خوبــی قــرار دارد و آنها نیز 
قصــد دارنــد تا از این فرصت اســتفاده 
کننــد و ســوپرجام را در دســت بگیرند. 
در نهایــت، این دیــدار می تواند یکی از 
جذاب تریــن و پربحث ترین فینال های 
ســوپرجام ایتالیا باشــد که همه نگاه ها 

به آن معطوف است.

داستان استقلال در دوران تاریک فرشید سمیعی 

مدیریت بحران یا بحران مدیریت؟
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خبـر ویـژه

 انتخابات هیات رئیســه فدراسیون فوتبال قرار است 
بعد از پایان دوره 4 ساله، روز یازدهم اسفندماه برگزار 
شــود و فرآیند ثبت نــام از کاندیداها از هفته گذشــته 
آغاز شــده است. بدون شک بیشــترین نگاه به سوی 
چهره هایــی اســت که بــرای حضور در نقــش رئیس 
فدراســیون خیز بــر می دارند. براســاس برنامه ریزی 
انجام شده، فرآیند ثبت نام از کاندیداها از روز سه شنبه 
یازدهم دی ماه آغاز شده و تا پنج شنبه بیستم دی ماه 
هــم ادامــه خواهــد داشــت که ایــن مهلــت تمدید 
نمی شود.حیدر بهاروند، رئیس فعلی سازمان لیگ 
که در مقطعی در نقش سرپرست ریاست فدراسیون 
هم مشــغول به فعالیــت بــود، اولین چهــره ای بود 
که وارد کارزار انتخابات هیات رئیســه شــد و به عنوان 
البتــه  کاندیــدای پســت ریاســت نام نویســی کــرد. 
پیگیری های بیشــتر نشــان می دهد که ثبت نام اولیه 
بهاروند هنوز تکمیل نشده و او نواب پیشنهادی خود 
را معرفــی نکــرده و 5 امضای لازم را هــم از اعضای 
مجمع نگرفته و همین مسئله باعث شده تا پرونده 
اولین کاندیدای پست ریاست فدراسیون فوتبال برای 

4 سال آینده، ناقص باشد.

عزیزی خادم، یکی از 3 ضلع 
انتخابات یازدهم اسفند

شهاب الدین عزیزی خادم، رئیس قبلی فدراسیون 
فوتبــال کــه در طول روزهای گذشــته وعــده حضور 
در  حضــور  بــا  رســماً  بــود،  داده  را  انتخابــات  در 
ســاختمان ســئول نام نویســی کــرد و ناصــر شــفق، 
حسین جعفرزاده و حمیرا اسدی را به عنوان نواب 
پیشــنهادی خود معرفی نمود. برخلاف شــایعات 
مطرح شــده دربــاره انصــراف نــواب عزیزی خادم، 
پیگیری هــای بیشــتر نشــان می دهد کــه گزینه های 
موردنظــر او هــم مدارک خــود را ارائــه کرده اند؛ هر 
چند که خبرهای ضدونقیضی درباره احتمال تایید 
و یا رد صلاحیت شــهاب الدین عزیزی خادم وجود 
دارد اما به نظر می رســد که او را باید یکی از ۳ ضلع 

مهم انتخابات پیش رو دانست.

عابدینی آتش دعوا را روشن کرد
طــی  فوتبــال  فدراســیون  انتخابــات  کاندیداهــای 
روزهای گذشــته فعالیت کم رنگی داشــتند تا اینکه 
روز گذشته، اظهارات جنجالی امیر عابدینی باعث 
داغ شــدن دوباره تنور انتخابات شد. در شرایطی که 
گفته می شد امیر عابدینی و علی کفاشیان، در قالب 
یک ائتلاف قرار است وارد انتخابات شوند و کفاشیان 
بــه عنوان رئیــس و عابدینی به عنــوان نایب رئیس 
ثبت نــام می کند و بالعکس این مســئله هم اتفاق 

خواهد افتاد اما مصاحبه روز گذشته عابدینی نشان 
 داد که رابطه طرفین شکرآب شده و خبری از ائتلاف

نخواهد بود!

کفاشیان بعد از 8 سال می خواهد 
به ساختمان سئول برگردد

علــی کفاشــیان یکشــنبه به ســاختمان فدراســیون 
فوتبــال مراجعه کرد و در شــرایطی به عنوان گزینه 
ریاســت ثبت نــام خــود را انجــام داد کــه میرشــاد 
منظمــی،  مریــم  و  قنبــرزاده  منصــور  ماجــدی، 
گزینه های نایب رئیسی او بودند. با وجود زمزمه هایی 
کــه مبنی بر منــع قانونــی حضــور چهره هایی مثل 
کفاشــیان، ماجدی و قنبرزاده در انتخابات به گوش 
می رسد، رئیس سابق فدراسیون با چهره ای خندان 
بعــد از اتمام فرآیند ثبت نام، در مقابل خبرنگاران 
حضور یافت و تلویحاً این مسئله را رد کرد تا احتمالاً 
بعد از 8 سال دوری از فوتبال، او یکی از اضلاع مهم 

دیگر انتخابات یازدهم اسفندماه باشد.

در انتظار تصمیم نهایی تاج
مهلــت  پایــان  تــا  روز  فاصلــه 4  در  تــاج  مهــدی 
ثبت نــام کاندیداهــای ریاســت فدراســیون فوتبــال 
بررســی حــال  در  و  نگذاشــته  پیــش  پــا   فعــلاً 

 اوضاع اســت. امیر عابدینی در کنار حیدر بهاروند، 
محمود اســلامیان و البته فریده شجاعی، یاران تاج 
در انتخابات پیش رو هستند که در قالب ائتلاف قرار 
است وارد انتخابات شــوند. اگر شرایط برای حضور 
تاج فراهم نشــود، اســلامیان و عابدینی جدی ترین 
گزینه های موردپسند او در مجمع پیش رو هستند و 
اگر خودِ تاج هم وارد کارزار انتخابات شود که احتمالاً 
با توجه به شــرایط بدنه مجمع، بیشترین شانس را 

برای رسیدن به کرسی ریاست خواهد داشت.

و شاید چالشی ترین انتخابات 
تاریخ!

کمیته های بدوی و اســتیناف انتخابات فدراســیون 
فوتبال، قرار اســت بعد از اتمام فرآیند نام نویسی، 
صلاحیت کاندیداها را بررسی کنند و سرانجام، روز 
بیستم بهمن ماه نام چهره های مجاز برای حضور در 
انتخابات معرفی خواهد شد. بعید به نظر می رسد 
کــه چهره شــاخص دیگــری جز افــراد مذکــور، وارد 
کارزار شود و در صورت تایید صلاحیت چهره هایی 
مثل شــهاب الدین عزیزی خادم و علی کفاشیان در 
کنار مهدی تاج، به نظر می آید که انتخابات جذاب و 
پراتفاق روز یازدهم اسفندماه بین سه رئیس کنونی 

و سابق فدراسیون برگزار خواهد شد.

و حالا کفاشیان مقابل تاج ! 
معادلات انتخابات فدراسیون پیچیده تر شد؛

 کالچومرکاتو :
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»جیل شیهی«

سخن روز

سوژه روز

حاج وفیق صفا مسئول یگان ارتباطات و هماهنگی های حزب ا... لبنان اعلام 
کرد که این حزب تشییع پیکر سید حسن نصرا... دبیرکل حزب ا... لبنان را بعد 

از پایان ۶۰ روز آتش بس در ناحیه جنوبی بیروت انجام خواهد داد.
حــاج وفیــق صفا که از محل شــهادت ســید حســن نصــرا... بازدید می کــرد، در 
اظهاراتــی تصریــح کــرد که حضور ســید همچنــان در مقاومــت و در بین عناصر 
مجاهــد و ملــت مقــاوم اســتمرار دارد.  وی خاطرنشــان کرد که حــزب ا... لبنان 
قدرتمندتر و سخت تر از آهن است و قوی تر از هر زمان گذشته بوده و این چیزی 

بود که دشمن نیز آن را مشاهده کرد.

زمان تقریبی تشییع پیکر سید حسن نصرا... اعلام شد

قـاب

عکس:  محمد مهدی پورعرب/   ایرنا

چهل و هفتمین مراسم دانش آموختگی دانشجویان دانشگاه علوم انتظامی با حضور »مسعود پزشکیان« 
رئیس جمهور در دانشگاه امام حسن مجتبی)ع( برگزار شد.

مراسم دانش آموختگی دانشگاه علوم انتظامی

 آموزش و یادگیری
بهتر  با    گیمیفیکیشن

آموزش

دکتر حسین چناری
مؤسس کالج بین المللی ابن سینا 

گرجستان

تــواژه گیمیفیکیشــن را می تــوان بــه بــازی آفرینی 
معادل سازی کرد. دانش گیمیفیکیشن بهره گیری 
بــرای  بــازی  مکانیــزم  و  روش هــا  تفکــرات،  از 

فعالیت هایی است که از جنس بازی نیستند.
گیمیفیکیشــن  از  جالبــی  تعریــف   ۲۰۱۱ ســال  در 
مطرح شــد که عبارت بود از: »تزریق عناصر بازی 

در فعالیت های غیر بازی.«
کــه  اســت  ایــن  گیمیفیکیشــن  وجــودی  فلســفه 
در هــر کاری یــک عنصــر بــازی وجــود دارد که در 
صورت کشــف آن می توان فعالیت های مربوطه و 
چالش های موجود را با سهولت و اثربخشی بیشتر 
مرتفــع کــرد. امــروزه ایــن موضــوع در حوزه هــای 
مختلفــی همچون ســلامت، بازاریابــی و آموزش 

مورد استفاده قرار می گیرد.
مزایــای  آموزشــی،  فرآینــد  یــک  بــه  بــازی  ورود 
متعــددی بــرای آن در پی دارد؛ اما لازم اســت که 
ایــن روش بــه درســتی و بــا اســتراتژی مشــخص، 
)یعنــی  موضــوع  ایــن  البتــه  شــود.  پیاده ســازی 
بهره گیری از عناصر بازی( دارای سابقه ای دیرینه 
می باشد و بهره گیری از بازی از طریق دادن امتیاز 
)بــه عنوان شــاخص های قابل مشــاهده در زمینه 
پیشرفت(، نشان ها )نماد دستاوردها( و تابلو های 
امتیــازات )رتبه بندی های رقابتــی( از موضوعاتی 
بــوده اســت کــه در گذشــته مــورد اســتفاده قــرار 

می گرفته است.
امروزه روش های آموزش بســیار متنوع شــده اند. 
هدف از همه آن ها نیز تأثیرگذاری بیشــتر و بهبود 
کیفیت یادگیری اســت. با توجه بــه اینکه آموزش 
در دنیای امروز نقــش مهمی در تربیت و پرورش 
دارد،  جامعــه  در  کلــی  طــور  بــه  و  افــراد  فــردی 
از تکنیک هایــی نظیــر گیمیفیکیشــن  بهره گیــری 
می تواند میزان اثربخشــی آن را برای نســل جدید 
کــه دیگر روش هــای قدیمی بــرای آن ها جذابیت 

ندارد، افزایش دهد.
آمــوزش،  در  گیمیفیکیشــن  کاربــرد  از  منظــور 
واردکــردن عنصر بازی در فرآیند یادگیری اســت. 
گیمیفیکیشــن در آمــوزش ســبب تغییر در شــکل 
دوره هــای آموزشــی، قوانیــن آن و حتــی ارتبــاط 
بیــن کارکنــان و مــدرس، کارشناســان و مدیــران و 
فراگیران دیگر می شــود. چراکه فلســفه ورود بازی 
بــه آمــوزش، ایجــاد نقشــی فعالانه تــر در کلاس 
اســت. نبایــد ایــن نکتــه را فرامــوش کــرد کــه در 

عصر حاضر و با وجود پیشــرفت های بســیار بشــر 
در عرصه هــای مختلــف، بخشــی از وظیفه انتقال 
اطلاعات و آموزش آن ها به بازی محول شده و به 
جــای آن، مربی نقش مدیریتــی و هدایت کنندگی 

بیشتری را بر عهده خواهد داشت.
تاریخچــه ورود بــازی بــه آمــوزش و یــا اصطلاحــاً 
یادگیــری بازی محــور نیز بــه دیمیتــری مندلیف، 
دانشــمند روس کــه طــراح جــدول تناوبــی بــوده 
از  وی  اینکــه  بدلیــل  اســت.  شــده  داده  نســبت 
بازی های کارتی برای دسته بندی عناصر شیمیایی 
و درک رابطه منطقی بین آن ها استفاده می کرده 
و فضا هــای خالــی در جدول مشــخص می شــدند 
کــه مربــوط بــه عناصــر کشف نشــده ای بودنــد که 
تقریباً ویژگی های آن ها مشخص بود. شاید در آن 
زمــان وی نمی دانســت امــا قطعاً در حــال ابداع، 

گیمیفیکیشن در آموزش بود.
دو نــوع بــازی در این حــوزه مطرح می شــود. اول، 
دارنــد  ســرگرمی  ماهیــت  صرفــاً  کــه  بازی هایــی 
امــا می تواننــد بــه کمــک آمــوزش بیاینــد؛ دوم، 
بازی هایی که به منظور آموزش ســاخته و توســعه 
در  کــه  اســت  ایــن  جالــب  نکتــه  شــده اند.  داده 
اینگیمیفیکیشــن، نَــه خــودِ بازی بلکه کــه عناصر 
آن اهمیت دارند و یک بازی برای ادغام شدن در 
آموزش و یادگیری می بایست دارای خصوصیاتی 
و  بازخــورد  امــکان  روایت کنندگــی،  ماننــد 

سرگرم کنندگی باشد.
گیمیفیکیشن سبب می شود که یادگیری همراه با 
سرگرمی و هیجان باشــد که این موضوع تقاضای 
بسترســاز  و  اســت  امــروز  دنیــای  و  جدیــد  نســل 
خلاقیــت، تفکر انتقادی، مهارت های حل مســأله 
و البتــه تجربه مهمی در جهت یادگیری شــخصی 
است، چرا که فرایند بازی همواره به تصمیم گیری 

و حل مسأله وابسته است.
همچنین گیمیفیکیشــن با ادغــام محیط آموزش 
و  بــه فضایــی تعاملــی  آن  تبدیــل  و  یادگیــری  و 
ارتقــا  را  کارکنــان  تعامــل  ســطح  ســرگرم کننده ، 

می بخشد.
هنگامــی کــه فراینــد یادگیــری تبدیــل بــه بــازی 
می شــود، فراگیــران موضوعــات آموختــه شــده را 
راحت تربــه خاطــر می ســپارند و بــه کارگیــری آن 
اطلاعــات در فرایند های کاری و واقعی محتمل تر 

خواهد بود.
بنابراین گیمیفیکیشــن بسترســاز بهبــود عملکرد 
مغــز در یادگیــری و همچنیــن سبب ســاز افزایش 
بازدهی علمی و یادگیری بهتر می شود. با این حال 
لازم است که حتماً در اجرای این روش، استراتژی 

مشخصی داشته باشید.

جواد لگزیان
جمله

تراژدی یا سوگ نوشــت گونه ای از نمایش اســت که خاســتگاه آن را 
باید در مناســک آیینی یونان باســتان جســت. نمایشــی غم انگیز از 
پیروزی تقدیر که مطالعه آن بی شــک تاملی سرشــار از بیداری را به 
همراه خواهد داشــت. هملت، اتللو و شــاه لیر ســه تــراژدی جاودان 
نمایشــنامه نویس یگانه تاریخ ویلئام شکســپیر )۲۶ آوریــل ۱۵۶۴ – 
۲۳ آوریل ۱۶۱۶( با ترجمه هنرمندانه »م. ا. به آذین« دعوتی اســت 

باشکوه به کشف و درک تراژدی.

هملت
»بودن یا نبودن، حرف در همین است. آیا بزرگواری آدمی بیش در 
آن اســت که زخم فلاخن و تیر بخت ستم پیشه را تاب آورد، یا آنکه 
در برابر دریای فتنه و آشوب سلاح برگیرد و با ایستادگی خویش بدان 
همــه پایان دهد؟ مردن، خفتن یا نه بیش؛ و پنداری که ما با خواب 
به درد های قلب و هزاران آسیب طبیعی که نصیب تن آدمی است 

پایان می دهیم؛ چنین فرجامی سخت خواستنی است. «
ایــن کلمات، کلماتــی آشناســت از زبان هملت، قهرمان شکســپیر 
که از پرســش های همیشــگی آدمی حکایت دارد. هملت شــاهزاده 
دانمارکی از ســفر آلمان به قصر خود در هلسینبورگ رهسپار است 
تا در مراســم ســوگواری پدر شــرکت کند. شــاه مقتول سراغ هملت 
می آیــد و از جفــای بــرادر خود می نالد که چگونه همســر پادشــاه را 
فریب داده و مرگ شــاه نگون بخت را ســبب شــده است. هملت به 
نابودی عموی فریبکار و مادر خلافکارش همت می کند و در این راه 
درمی یابد پدر معشوقه اش نیز همراه توطئه گران بوده است. افلیای 
زیبــا که ایــن داســتان غم انگیز را می شــنود، تــن به امــواج رودخانه 
می سپارد و هملت را هم موج های اندوه به دیار خاموشان می برند. 
در این تراژدی محنت بار، گویا ســودای دست یابی به مقام و ثروت و 
شهوت نامردمان را واداشته تا فاجعه ای را بیافرینند و قلب هملت 
جــوان را بیازارند. هملت اما به جای تعقیــب کیفر این فرومایگان، 
سرشار از یأس و تردید، پرسش هایی ابدی از معنای حیات و راز این 
همه تلخی را فریاد می کند و بی دریافت پاســخی به دعوت نیســتی 
می رود. اما آنچه از پس ســالیان زنــده می ماند، منش هملت، نگاه 
او بــه واقعه ها و رفتار انســانی اوســت. هملت همواره بــه راه اخلاق 
می رود، چرا که دریافته این که فریب کاران به راه دیگری  می روند به 

خودشان مربوط است و انسان باید در سکوت خویش، پیروز باشد.
نشــر دات چــاپ بیســتم خــود از »هملــت« اثــر بی نظیــر »ویلئــام 
شکســپیر« )۲۶ آوریل ۱۵۶۴ – ۲۳ آوریــل ۱۶۱۶( را با ترجمه »م. ا. به 

آذین« در ۱۵۶ صفحه و با قیمت ۱۲۰۰۰۰ تومان منتشر کرده است.

اتللو
سپهســالاری مغربی که اتللو نام دارد، کام خویش را از جهانی تلخ 
در همســری زیبــا به نــام »دســدمونا« می یابد. اتللو پیــری دلباخته 
اســت که با خوش اقبالی، زنی زیبا را شــیفته دلیری خود کرده است. 
امــا ایــام به کام بــا توطئه »یاگو«، افســری دروغ پرداز و ســخن چین، 
بــه پایان می رســد و فاجعه رقــم می خورد. اتللو در شــبی تاریک به 
جای همســری زیبا با دیو حسد و خشم هم بستر می شود و در حالی 
که در چنگال نقشــه های شــیطانی »یاگو« اســیر اســت، »دسدمونا« 
را می کشــد. ســیاه مغربی خــود فرجامی تلــخ می یابــد و بر آغوش 

محبوب ره به نیستی می سپارد.
تراژدی بی همتای اتللو، تک گویی های زیبایی دارد از اتللو که یکسره 
از بدی ابر های ســیاه شــرارت حــرف می زند که آبی آســمان زندگی 
را چه وحشــتناک تیــره و تار می کند. اوج نمایش آنجاســت که اتللو 
سراســیمه به بســتر همســر می رود و می نالــد کــه »آه،  ای روح من، 
فتنه اینجا خفته اســت، همه را او موجب شــده و شــما،  ای ستارگان 
آزرم گین، مپسندید که با شما بگویم چه کرده است، همه را او سبب 
شد. اما خونش را نخواهم ریخت و این پوست سفیدتر از برف را، که 
هم چون مرمری که بر گور ها می نهند صاف است، زخم دار نخواهم 
کــرد. با این همه، باید بمیرد. وگرنه، باز در حق دیگر مردان خیانت 

خواهد کرد. « و اوج اندوه خود را رقم می زند.
فاصلــه عشــق و نفــرت اتللــو تنهــا ســی وشــش ســاعت اســت و از 
نوعــروس  مــرگ  تــا  قبــرس  در  دســدمونا  و  مغربــی  پیاده شــدن 
ماجرا هایی تاریک با معرکه گردانی سیاهدلی چون »یاگو« با سرعتی 
باورنکردنــی اتفــاق می افتــد، چرا که تراژدی با شــتاب پیونــد دارد و 
همیشــه همین عجله اســت کــه داوری را بی خردانه پیــش می برد. 
اما چرا »یاگو« ظفر می یابد؟ شــخصیت متزلزل و مردد اتللو اســت 
که سبب ســاز پیروزی فریب کاری چون یاگو است که البته این سبب 
نمی شــود در نهایت اتللو قهرمان اثر نباشــد، چرا که او اســیر عشق 

است و اسیر عشق…
»اتللو« اثر بی همتای »ویلئام شکسپیر« را با ترجمه »م. ا. به آذین« 

نشر دات در ۱۵۶ صفحه و با قیمت ۹۵۰۰۰ تومان بخوانید.

شاه لیر
هشتاد سال از زندگانی شاه لیر گذشته است و او می خواهد کشورش 
را بین ســه دخترش تقسیم کند. شاه لیر می پرسد که دختران چقدر 
دوســتش دارند. »گونریل« و »ریگان« با چرب زبانی ســهم بیشتری 
را برمی دارند و »کوردلیا«، دخترک ســاده دل، چون از بیان عشــق با 

کلمات ناتوان است، از ارث محروم می شود.
گذشت زمان و بازی روزگار شاه لیر را به قصر دختران می برد اما آن ها 
او را از قصر هایشان بیرون می کنند و شاه لیر به پناه دخترک ساده دل 

خــود مــی رود. توفــان حــوادث از رهگــذر جنگ هایــی خانمان ســوز 
امــا مــرگ را به همه بازیگــران تقدیم مــی دارد و در این میانه مرگ 
شاه لیر از همه غم انگیزتر است، چرا که او از غصه می میرد. تراژدی 
بی مانند شــاه لیر، با زبانی شــیوا و زیبا از جدال بی پایان آدم ها برای 
ثروت و مکنت می گوید؛ جدالی بی هیچ ســرانجامی برای بازیگران. 
آنچــه برجای می ماند اما فضیلتی اســت که بیان ناشــدنی اســت و 
ســطر های نانوشته شاه لیر در ســتایش آن فضیلت است؛ فضیلتی 
چــون مهربانی و خوش قلبی که تا همیشــه خواهــد ماند و برخلاف 
ثروت و مکنت که فانی است، جاودانگی را به انسان ها می بخشد. به 
سخن شاه لیر خطاب به دختر خیرخواهش گوش فرادهیم: »بیا، به 
زنــدان خواهیم رفت؛ دوتایی، مثل پرندگان در قفس، آواز خواهیم 
خوانــد. وقتی که از من دعای خیر بخواهی، نــزدت زانو خواهم زد و 
از تو خواهم خواســت که مرا ببخشــی. زندگی مان ایــن گونه خواهد 
بــود؛ دعا می کنیــم، آواز می خوانیــم، برای همــه قصه های قدیمی 
می گوییــم، پروانه هــای طلایــی را می بینیــم و می خندیــم، به گفت 
وگــوی نگهبانان، مــردم فرودســت بینوا، دربــاره اخبــار دربار گوش 
می دهیــم؛ خودمــان با آن هــا صحبــت می کنیم که بازنده کیســت 
و برنده کیســت؛ که آمــد، که رفت؛ این جور، راز هر چیز را به دســت 
می آوریــم، گویی که جاسوســان خداییم. و مــا در چاردیواری زندان، 
شاهد برآمدن و فروافتادن دسته دسته بزرگان می شویم، مانند دریا 

که ماه به جزر و مد درمی آورد. «
»شاه لیر« اثر بی مانند »ویلئام شکسپیر« با ترجمه »م. ا. به آذین« را 
نشر دات در ۱۵۶ صفحه و با قیمت ۶۰۰۰۰ تومان منتشر کرده است.

هملت، اتللو و شاه لیر

 سه تراژدی جاودان ویلئام شکسپیر سه تراژدی جاودان ویلئام شکسپیر

محمد عمرانی 
 عضو انجمن منتقدان و نویسندگان سینمایی

این جشــنواره برای نخســتین بار درســال ۱۳۴۲ با نام »جشــنوارهٔ 
بین المللی فیلم های آموزنده« برگزارشــد، ســال ها ادامه یافت و 

با وقوع انقلاب اسلامی، برای چند سال برگزاری آن متوقف شد.
» جشــنواره بین المللــی فیلم رشــد «که در ســال های اخیر تحت 
مدیریــت دفتــر تأمیــن رســانه های آموزشــی ســازمان پژوهش و 
برنامه ریزی وزارت آموزش و پرورش برگزار می شــود، با ۶۱ ســال 
ســابقه و ۵۴ دوره برگزاری، قدیمی ترین جشــنواره فیلم استمرار 
یافته درایران اســت. براساس اندیشــه بانیان اولیــه، محور اصلی 
جشــنواره فیلم رشــد به بررســی آثار علمی و آموزشــی با نگاه به 
امور درسی بود، ولی درحال حاضر وضعیت این جشنواره مشابه 
اصطــلاح رایــج در میان سیاســتمداران کــه مذاکره بــرای مذاکره 

است، جشنواره برای جشنواره شده.
بــه قــول دوســت منتقــدم احمــد عراقــی، درجشــنواره امســال 
فیلــم رشــد اگــر ســراغ ســابقه دبیــر جشــنواره می رفتیــم هیــچ 
 ارتباطی با ســینما در آن نمی یافتیم و تنها نام آشــنا در فهرســت

عوامــل برگــزاری جشــنواره، رئیس هیئــت داوران بود که ســابقه 
سینمایی داشت.

نکته دیگر اینکه، باوجود ۶ دهه سابقه، متأسفانه ازجشنواره فیلم 
رشــد تنها اســم و نامی باقی مانده و رســالتی که قرار بود دســتگاه 
عریــض و طویل آمــوزش و پرورش در قالب زنگ ســینما از چند 
دهه قبل در مدارس ایفانماید، بکلی مغفول باقی ماند. و در این 
وانفســای کســری بودجه و اعتبــارات دولتی، صــرف بودجه برای 
چنین جشنواره هایی که عملاً از هدف اصلی خود دور شده اند، نه 

تنها منطقی نیست که هدر دادن پول است.
این قبیــل بودجه ها که هرگز عدد آن اعــلام نمی گردد، اگرچه در 
مقابل میلیارد ها تومان حیف و میل در همین آموزش و پرورش 
و دیگردســتگاه ها، رقم قابل اعتنایی نیست، ولی سؤال این است 
که چرا پس از چند دهه برگزاری این جشنواره، هنوز فکری اساسی 
به حال این موضوع نشــده که بجای بهره رســاندن این جشــنواره 
به ۱۴ میلیون دانش آموز، همیشــه با اراده تعداد انگشت شماری 
از مدیــران بی انگیزه و فاقد دغدغه های آموزشــی و تربیتی تحت 

عناوین مختلف، این فرصت و این بودجه بکلی هدرنرود.
دوســت دیگری که مســئولیتی درســازمان پرورش اســتعداد های 
درخشــان دارد و مدتــی نیــز مدیررســانه ای بــوده در ایــن زمینــه 
می گوید: جشنواره فیلم رشد هنوز از اعتبار قبلی خود بهره می برد 
و آثار سینمایی به اعتبار پیشینه چند دهه قدمت و استمرار، برای 
این رویداد ســالانه ارســال می شــوند، امــا این اعتبارهــم تا جایی 
می توانــد ناجی آن باشــد و اگر رویکــرد، تصمیم گیرندگان اصلی 
و برگزار کنندگان جشنواره تغییر نکند، دیگر اثری از این اعتبارهم 

باقی نخواهد ماند.
از نقطــه ضعف هــای دیگــر جشــنواره فیلــم رشــد، می تــوان بــه 
بی اطلاعی یا کم اطلاعی رســانه ها و اهالی ســینما از برگزاری آن 
و فقدان اطلاع رسانی و تبلیغات مناسب در این زمینه اشاره کرد، 
بــه گونه ای که حتی مدیران مدارس کــه می توانندگروه هدف این 
جشــنواره باشــند، از برگــزاری آن اطــلاع چندانی ندارنــد، زیرا در 
ســطح اســتان ها و شهرســتان ها و حتی همین تهران، کمتر مدیر 
مدرسه یا حتی مسئول منطقه ای را می یابید که فقط یکبار فیلمی 
از این جشــنواره دیده و یا بعنوان تماشــاگر به ســینمای جشنواره 
رفته باشــد، چه رســد به مخاطب عام که شــاید هیچ نامی از این 

جشنواره نشنیده است.

همچنین عدم عرضه فیلم های مناســب در این جشنواره میزان 
جذب مخاطب را کاهش داده و تنها دلخوشی برگزار کنندگان این 
دوره ۲ فیلم »بچه زرنگ« و »مسافری از گانورا« بود که از قضا نام 

انیمیشن دوم درجدول برنامه های جشنواره اشتباه بود.
براســتی آیا بهتر نیست آموزش و پرورش به جای برگزاری چنین 
جشــنواره هایی بــه ســوی تولیــد آثار بــا کیفیــت و یا احیــای زنگ 
 ســینما در مــدارس بــرود و به این ترتیــب اهداف تربیتــی خود را

 پیگیری نماید.
ایــن جشــنواره، بجای نردبان ســازی برای رشــد کردن افــرادی که 
دغدغه های آموزشی و فرهنگی ندارند باید فرصتی فراهم کندتا 
معلمــان و دانش آمــوزان فیلم بســازند و از ایــن طریق کیفیت و 
کمیــت تولید فیلم های آموزشــی، تربیتی و خلاقانــه بالاتررفته و 

جایگاه آن تقویت شود.
به قول وحید نیکخواه آزاد دبیر دوره های پیشین جشنواره: عنوان 
رسمی این رویداد فرهنگی، جشنواره فیلم های »علمی، آموزشی 
و تربیتی« است. با این حال و بر خلاف این عنوان، جشنواره رشد 
در سالیان اخیرحضور فیلم های علمی و آموزشی باکیفیّت در آن 

به مرور کم رنگ شده است.
شــعار محــوری جشــنواره فیلم رشــد، »دانش درآینــه ی تصویر« 
اســت و این جشنواره هنگامی به چشــم انداز آرمانی خود نزدیک 
می شــود کــه بتواند مجموعــه ای از فیلم هــا را در راســتای اهداف 
پــرورش و  آمــوزش  وزارت  تربیتــی  و  آموزشــی  برنامه هــای   و 

عرضه نماید.
با توجه به اهمیت تولید فیلم های آموزشی، شفیع آقامحمدیان 
رئیــس هیئــت داوران این دوره جشــنواره گفته اســت » آموزش و 
پرورش اگر قصد داشــته باشد آثار را جهت دهی کند تا فیلم هایی 
در حوزه آموزشی، علمی و تربیتی ساخته شوند باید خودش وارد 

عرصه تولید شود. «
وی معتقد اســت که برای رســیدن به ایــده آل باید یکی از اعضای 
جشــنواره رشــد در شــورای فیلم هــای کــودک و نوجــوان حضــور 
داشــته باشــد. ما از این موضوع رنج می بریم که فیلم هایی که در 
این جشــنواره به نمایش درآمد با موضوعات علمی، آموزشــی و 

تربیتی فاصله زیادی دارند.
بســیاری از انتقادات گویای این مطلب اســت که کم وکاستی های 
فراوانــی در ســینمای کــودک و نوجوان وجود دارد و بخشــی از آن 
بــه وزارت آمــوزش پــرورش برمی گردد، بقول برخی دوســتان در 
ســال های اخیر ســینمای ایران به ســینمای مثبت۱8 تبدیل شده 

است و به کودک و نوجوان فکر نمی کند.
مــا، در وزارت آمــوزش و پــرورش، کانــون پرورش فکــری کودکان 
و نوجوانــان را داریــم کــه چند دهه قبــل در حوزه هــای مختلف از 
کتــاب کودک و نوجوان گرفته تا نقاشــی، قصــه گویی و پویا نمایی 
می درخشید و در بخش سینمایی خود فیلمسازان تواناو تولیدات 
ارزشمندی داشت ولی در سال های اخیرنه تنها تولیدات باارزشی 
نداشــته و هیچ فیلمساز جوان خوشفکری جایگزین افرادی چون 
عباس کیارستمی، بهرام بیضایی،  امیرنادری، مجید مجیدی و.... 
نشده بلکه برخی مسئولان فاقد صلاحیت و اندیشه در پی انحلال 
کل مجموعه کانون پرورش فکری با آن سابقه درخشان بوده اند. 
معاونت پرورشی و فرهنگی آموزش و پرورش که وظیفه ترویج را 
به عهده دارد، بجز ارســال بخشنامه های لنگش کن ) بقول کشتی 
گیر ها ( و دستورچسباندن پوستر بر در و دیوار مدارس هیچ وظیفه 
دیگری برایش تعریف نشــده و جشنواره فیلم رشد که باید نقش 
تنظیم گری و نمایش ســینمای کودک و نوجوان را برعهده داشته 
باشــد، فقط یــک نام پرقدمــت دارد کــه فرصت مغتنمــی برای 

حیف و میل بودجه مختصر این حوزه شده است.
بقــول آقامحمدیــان: مــا بایــد از آمــوزش و پــرورش نماینــده ای 
درشــورا های فیلم کودک داشته باشیم. وزارت آموزش و پرورش 
بایــد در ســال حداقــل چند فیلم ســینمایی، مســتند و پویانمایی 

تولید کند تا از طریق سینما ریل گذاری انجام دهد.
وزیر آموزش و پرورش نیز درمراســم افتتاحیه این دوره جشنواره 
تصریح کرد: » » این جشنواره یک سرمایه ارزشمند دارد و پس از 

پنجاه و چهار دوره عقبه بسیار فاخری را در پی دارد. «
وی افــزود: » درکنار همه اتفاقات خوب این جشــنواره متأســفانه 
مــا نتوانســتیم اتصالــی میــان هــدف اصلــی ایــن جشــنواره کــه 
دســتیابی جامعه بزرگ تعلیم و تربیت به تولیدات فیلم اســت، 
برقرارکنیم. ما حلقه مفقوده ای داریم و بهره مندی از تولیدات به 
نسبت جامعه مخاطب مان بسیار پایین تر است. مخاطب اصلی 
این جشــنواره دانش آموز، معلم و مدرسه است و ما زمانی موفق 
می شویم که این تولیدات را در اختیار دانش آموزان قرار دهیم. «

علیرضا کاظمی با تأکید براین مســأله کــه نباید نمایش آثار را در 
چند سالن تهران محدود کنیم، گفت درواقع زمانی این جشنواره 
شکوفا می شود که تولیدات آن در دل جامعه معلمان قرار بگیرد.

به عقیده کاظمی » مسأله بعدی ما ارتباط تولیدات این جشنواره 
با نیاز های تعلیم و تربیت است و باید این سؤال را مطرح کنیم که 

آیا تولیدات درحوزه های مختلف مورد نیاز ما است؟ «
ســؤالی که بســیار مهم اســت و باید مســئولان برگزاری جشــنواره 

جوابی درخور برایش بیابند.
بدون تردید برای بررســی دقیق تر جشــنواره رشــد باید ســینمای 
کــودک و نوجــوان را بطــور کلــی مــورد کنــکاش قراردهیــم، ولــی 
 مشــکل اینجاست که متأسفانه درایران سینمای کودک و نوجوان

 واقعی نداریم.
جالب اســت که درجریان نشست خبری جشــنواره امسال بازهم 
بحــث بودجــه مطــرح شــد کــه دبیرجشــنواره رســماً اعــلام کرد؛  
"بودجــه جشــنواره را نمی توانــم اعــلام کنم امــا ایــن را بدانید که 

حداقل ترین بودجه را برای جشنواره اختصاص داده اند.  "
امســال جشــنواره درروز های تعطیلی مدارس بعلت آلودگی هوا 
برگزار شــد و مســئولان مدعی بودند که بیش از یک میلیون نفر از 
طریق اپلیکیشــن »شــاد« جشنواره را تماشــا کردند، این در حالی 
است که بعلت قطعی برق، ضعف های زیر ساختی سامانه شاد 
و اختلالات دائمی اینترنت در کشور، امسال دانش آموزان بسیاری 
از دریافت آنلاین ویدئو های تدریس معلمان خود محروم بودند 

چه رسد به اینکه فیلم های جشنواره رشد را ببینند.
تنهــا اتفــاق مبارک ایــن دوره حضــور، دوبــاره برخــی هنرمندان 
سینما درجشنواره امسال بود؛ چهره هایی ازجمله علی نصیریان، 
 هوشــنگ مرادی کرمانی، خســرو خسروشــاهی، پوران درخشنده

و ….
نباید فراموش کرد که اگر بخواهیم تحولی در تولید همه ژانر های 
فیلــم بوجــود آید، باید بــه هر نحو ممکــن، نــگارش فیلمنامه را 
متحول کنیم چیزی که از دوره پنجاه و دوم به بخش های جشنواره 

فیلم رشد اضافه شده ولی چندان جدی گرفته نمی شود.
یکــی از بزرگتریــن مشــکلات جشــنواره رشــد ایــن اســت کــه در 
فیلم هایــی که ســاخته می شــود، به نــدرت فیلمی دربــاره کودک 
می تــوان دیــد، در حالــی کــه آینــده کشــور دردســتان کــودکان و 
نوجوانان است و ما باید به تولیدات فرهنگی و سینمایی این گروه 
ســنی توجه ویژه داشــته باشــیم و مدیران و برنامه ریزان آموزش 
 و پــرورش باید به جشــنواره رشــد به عنــوان یک ابزاراســتراتژیک

 نگاه کنند.


